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Αθήνα, σήµερα στις 8 Ιανουαρίου 2014, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΡΗΣΤΟΥ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝ-
ΝΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡEYΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και των τροπολογιών
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων: «Εθνική Αρχή Συντονισµού Πτήσεων και άλλες διατά-
ξεις».

Στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν
τα άρθρα και οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου ως µία ενότητα.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος
Στύλιος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, συζητούµε σήµερα το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υπο-
δοµών, Μεταφορών και Δικτύων µε τίτλο: «Εθνική Αρχή Συντο-
νισµού Πτήσεων και άλλες διατάξεις». 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αποτελείται από δύο  µέρη. Το
πρώτο µέρος αφορά τις διατάξεις για τη σύσταση της Εθνικής
Αρχής Συντονισµού Πτήσεων. Το δεύτερο µέρος αποτελείται
από δύο κεφάλαια, εκ των οποίων το πρώτο, περιλαµβάνει διατά-
ξεις που αφορούν τις µεταφορές, ενώ το δεύτερο, περιλαµβάνει
διατάξεις που αφορούν τις ρυθµίσεις θεµάτων δηµοσίων έργων.

Στο άρθρο 1 του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου γίνεται ανα-
φορά στη σύσταση της Εθνικής Αρχής Συντονισµού Πτήσεων.

Το συγκεκριµένο άρθρο, περιγράφει το καθεστώς µε το οποίο
θα λειτουργεί η Εθνική Αρχή Συντονισµού Πτήσεων, εναρµονιζό-
µενη µε τα διεθνή πρότυπα και λύνοντας προβλήµατα που έχουν
εµφανιστεί µέχρι τώρα. Επίσης, γίνεται αναφορά στο ότι υπάρχει
προσαρµογή σύµφωνα µε τον ευρωπαϊκό κανονισµό 95/1993 και
µε τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές διατάξεις που αφορούν τα αερο-
δρόµια, τα slots και τους αερολιµένες. 

Τα άρθρα 2 έως και 11, αναφέρουν τις αρµοδιότητες λειτουρ-
γίας της αρχής, ξεκαθαρίζουν ποιος είναι ο ρόλος της και εξει-
δικεύεται ο τρόπος µε τον οποίο θα λειτουργεί η Εθνική Αρχή
Συντονισµού Πτήσεων σύµφωνα µε τον κανονισµό εσωτερικής
λειτουργίας και διαχείρισής της. Προσδιορίζεται η σύνθεση και
η συγκρότηση της αρχής, το καθεστώς που διέπει τις αρµοδιό-
τητες του προέδρου, ο οποίος είναι πλήρους και αποκλειστικής

απασχόλησης, καθώς επίσης και το καθεστώς µε το οποίο µπο-
ρούν να λειτουργούν τα µέλη της επιτροπής, τα οποία είναι µε-
ρικής απασχόλησης. 

Καθορίζεται η προσωπική και λειτουργική ανεξαρτησία της
επιτροπής και γίνεται εκτενής αναφορά στα ασυµβίβαστα του
προέδρου και των µελών της επιτροπής. Περιγράφεται η διοικη-
τική και οικονοµική αυτοτέλεια της επιτροπής. Διευκρινίζονται τα
έσοδα της επιτροπής, οι πόροι, ο έλεγχος που θα γίνεται από το
κράτος και πως όλες οι δαπάνες υπόκεινται στον κατασταλτικό
έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου. 

Το άρθρο 7, αναφέρεται στον τρόπο µε τον οποίο µπορεί η
Εθνική Αρχή Συντονισµού Πτήσεων να συµπράττει συνεργασίες,
συµβάσεις µε άλλους φορείς, µε τους αερολιµένες, καθώς και
µε άλλους διεθνείς οργανισµούς και να συνεργάζεται σε έναν
τοµέα που η χώρα µας έχει πάρα πολύ µεγάλη ανάγκη, στην επέ-
κταση, στη συνεργασία και στην ενίσχυση της περαιτέρω.

Στο άρθρο 8, διευκρινίζονται θέµατα που αφορούν τον κανο-
νισµό εσωτερικής λειτουργίας και διαχείρισης της επιτροπής.
Περιγράφονται τα καθήκοντα του Προέδρου και των µελών της
αρχής. Διευκρινίζονται ζητήµατα που αφορούν το προσωπικό µε
το οποίο θα στελεχωθεί η Εθνική Αρχή Συντονισµού Πτήσεων.
Διευκρινίζεται ότι είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου και ο
τρόπος µε τον οποίο θα µπορέσει να στελεχωθεί η αρχή, σύµ-
φωνα, δηλαδή, µε τους ισχύοντες νόµους και τις διατάξεις και
µε τη χρήση της κινητικότητας που υπάρχει σήµερα στο δηµόσιο
τοµέα. 

Τέλος, προβλέπονται µεταβατικές διατάξεις κατά τη µετάβαση
από την Αρχή Συντονισµού Πτήσεων που υπάρχει και λειτουργεί
σήµερα ως υπηρεσία, στην Εθνική Αρχή Συντονισµού Πτήσεων
που ιδρύεται µε το παρόν σχέδιο νόµου. 

Με τις συγκεκριµένες διατάξεις, αναµορφώνεται το σηµερινό
εθνικό πλαίσιο παροχής υπηρεσιών κατανοµής διαθέσιµων χρό-
νων χρήσης στους συντονισµένους αερολιµένες και στους αε-
ρολιµένες µε ευκολίες προγραµµατισµού και ενισχύεται η ανε-
ξαρτησία και η αποτελεσµατικότητα του Εθνικού Συντονιστή
Πτήσεων. 

Όσον αφορά το δεύτερο κεφάλαιο και ειδικότερα τα θέµατα
των µεταφορών -άρθρο 12 και συνέχεια- γίνεται αναφορά σε ζη-
τήµατα που αφορούν τη µετασκευή των κινητήρων των οχηµά-
των, ούτως ώστε να έχουν κινητήρες διπλής καύσης, δηλαδή να
λειτουργούν και µε συµβατικά καύσιµα, αλλά και µε καύσιµα
όπως είναι το φυσικό αέριο και άλλες µορφές ανανεώσιµων πη-
γών ενέργειας. 

Στο άρθρο 12, αναφέρεται πως αυτό γίνεται σύµφωνα µε τον
κανονισµό R-115 και τον κανονισµό R-110 που ισχύουν διεθνώς
όσον αφορά το φυσικό και το υγροποιηµένο αέριο και δίνεται η
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δυνατότητα να χρησιµοποιηθούν κι άλλες µορφές ενέργειας,
όπως είναι η ηλεκτρική ενέργεια. 

Το υπάρχον θεσµικό πλαίσιο ενισχύεται, ώστε να προωθηθεί
η ανάπτυξη της αεριοκίνησης και του στόλου των οχηµάτων που
κινούνται µε κινητήρες διπλού καυσίµου, συµβατικών και πεπει-
σµένων αερίων. Διευκολύνεται η µετατροπή των κινητήρων σύµ-
φωνα µε τα διεθνή πρότυπα ασφαλείας που ισχύουν και είναι
αποδεκτά σε άλλα κράτη, όπου η αεριοκίνηση είναι ιδιαίτερα δια-
δεδοµένη. Με τις ρυθµίσεις µειώνεται το κόστος µετατροπής των
κινητήρων και µπορεί να επιτευχθεί η µετακίνηση του πολίτη µε
τα οικονοµικά µέσα, µε ταυτόχρονη προστασία του περιβάλλον-
τος. Οι διατάξεις είναι σύµφωνες µε τους κανονισµούς της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής. 

Τέλος, όσον αφορά τα άρθρα που αφορούν την αεριοκίνηση,
γίνεται αναφορά ότι οποιαδήποτε µετατροπή γίνει στα οχήµατα
θα υπόκειται στον έλεγχο των ΚΤΕΟ, τόσο των δηµόσιων όσο και
των ιδιωτικών.

Μία διάταξη που υπάρχει στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου
αφορά την παράταση. Δίνεται η δυνατότητα στους ιδιοκτήτες λε-
ωφορείων ΚΤΕΛ, οι οποίοι απέκτησαν το λεωφορείο τους µετά
την 31-7-2009 και ως τις 31-12-2009, να τύχουν των ευνοϊκών
ρυθµίσεων και διατάξεων και των επιδοτήσεων που έτυχαν όσοι
αγόρασαν λεωφορεία µε παλαιότερο νόµο µέχρι 31-7-2009. 

Επίσης, θεσπίζεται η εκκαθάριση των αρχικών βαρέων οχηµά-
των, επιβατηγών αυτοκινήτων γενικών χρήσεων, ιδιωτικής χρή-
σης τρικύκλων και φορτηγών όλων των κατηγοριών, τα οποία
από τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Υποδοµών, Μετα-
φορών και Δικτύων έχουν συµπληρώσει είκοσι έτη.

Όσον αφορά τα πρατήρια καυσίµων και βενζινοπωλών ρυθµί-
ζονται θέµατα εγκατάστασης στα πρατήρια καυσίµων. Δηµιουρ-
γείται ο όρος «Πρατήρια παροχής καυσίµων και ενέργειας»,
ούτως ώστε να µπορούν να πωλούνται από τα βενζινάδικα υγρα-
έριο, φυσικό αέριο, πεπιεσµένο αέριο και άλλοι τύποι ενέργειας,
όπως είναι η ηλεκτρική ενέργεια. 

Τέλος, δίνεται η δυνατότητα στα πρατήρια υγρών καυσίµων
να παρέχουν εναλλακτικούς τύπους καυσίµων, όπως το βιοντί-
ζελ.

Στα άρθρα 13 και 14, γίνεται αναφορά στην εκκαθάριση και
στους ιδιοκτήτες των ΚΤΕΛ. 

Το άρθρο 15, αφορά τα βενζινάδικα. 
Να πω, τέλος, ότι το άρθρο 16, αναφέρεται σε µία ρύθµιση

που αφορά τον Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας. Εισάγεται ένα και-
νούργιο σήµα που αφορά την κίνηση σε συνθήκες οµίχλης και
βοηθά την εξυπηρέτηση των οδηγών, ιδιαίτερα σε περιοχές όπου
εµφανίζεται συχνά το φαινόµενο της οµίχλης.

Γίνεται, επίσης, µια τροποποίηση, ούτως ώστε οδηγοί που
έχουν υποβάλει αίτηση για ανανέωση του διπλώµατος άδειας
οδήγησης και έχουν ξεπεράσει το ογδοηκοστό έτος της ηλικίας
τους να µπορούν για ένα εξάµηνο να κάνουν χρήση της άδειας
κυκλοφορίας, λόγω του ότι έχει υπάρξει πρόβληµα µε τις υγει-
ονοµικές επιτροπές στις κατά τόπους περιφέρειες, όπου δεν
έχουν συγκροτηθεί και δεν έχουν συνεδριάσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Δώστε µου δύο λεπτά.
Θέλω, επίσης, να αναφερθώ στη δυνατότητα που δίνεται να

απελευθερωθούν οι άδειες οχηµάτων - φορτηγών δηµοσίας χρή-
σεως και στη διευκόλυνση που γίνεται, διότι πλέον οι εγκρίσεις
θα δίδονται από τις αρµόδιες περιφέρειες και δεν θα χρειάζεται
να συνεδριάσουν οι επιτροπές του Υπουργείου Μεταφορών.
Έτσι, µειώνεται η γραφειοκρατία και διευκολύνονται οι πολίτες.

Θα ήθελα ακόµη να αναφερθώ στο άρθρο που αφορά το σύ-
στηµα εισροών-εκροών στα βενζινάδικα. Έχουν ακουστεί πάρα
πολλά από αυτήν την Αίθουσα και στο παρόν σχέδιο νόµου, αλλά
και σε παλαιότερα σχέδια νόµου, όσον αφορά το συγκεκριµένο
σύστηµα. Θέλω να είµαι από τους πολιτικούς που είναι ακριβείς.
Με τη συγκεκριµένη διάταξη, το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, δεν
χρειάζεται πλέον οι ιδιοκτήτες πρατηρίων βενζίνης, καυσίµου και
ενέργειας να εκδώσουν καινούργια άδεια λειτουργίας. Θερα-
πεύεται ένα πρόβληµα το οποίο εµφανίστηκε στη διαδικασία εγ-
κατάστασης και λειτουργίας του συγκεκριµένου συστήµατος.

Όσον αφορά το όλο σύστηµα, υπάρχουν νόµοι του Υπουργείου
Οικονοµικών όπου ανήκει και η συγκεκριµένη αρµοδιότητα.

Όσον αφορά το κεφάλαιο του δευτέρου µέρους που αφορά
τα διόδια, δίνεται η δυνατότητα µε υπουργική απόφαση ο Υπουρ-
γός να ορίσει τα διόδια στους κάθετους δρόµους της Εγνατίας
Οδού. Είµαστε ικανοποιηµένοι από την απάντηση που έδωσε
χθες ο Υπουργός στην τοποθέτησή του, όπου ο ίδιος πρότεινε
το νέο σύστηµα, του χρόνου χρήσης και λειτουργίας των δρό-
µων, εξήγγειλε τη µετατροπή πλέον στο νέο σύστηµα. 

Περιµένουµε από το Υπουργείο να συνεχίσει αυτές τις ενέρ-
γειες και σύντοµα οι πολίτες να τύχουν αυτών των ευνοϊκών ρυθ-
µίσεων.

Τα άρθρα 23 έως και 26, αναφέρονται σε ζητήµατα που αφο-
ρούν το Τεχνικό Επιµελητήριο της Ελλάδας. Δίνεται η δυνατό-
τητα στο Τεχνικό Επιµελητήριο της Ελλάδας να µπορεί να
συνεργαστεί µε εκπαιδευτικά ιδρύµατα και µε άλλους επιστηµο-
νικούς φορείς, να µπορεί να κάνει γενικότερες συνεργασίες -κάτι
που µπορεί να ωφελήσει το Τεχνικό Επιµελητήριο- ούτως ώστε
να είναι σύµβουλος γενικότερα της ελληνικής πολιτείας.

Η τοποθέτηση του Υπουργού στη δευτερολογία του χθες το
βράδυ, όπου αναφέρθηκε σε τροποποιήσεις που µπορεί να γί-
νουν στα συγκεκριµένα άρθρα και να συµπεριληφθούν και άλλες
κατηγορίες µηχανικών, όπως είναι η ΕΕΤΕΜ, µας κάλυψε.

Κύριε Πρόεδρε, το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου βελτιώνει τις
υπηρεσίες που παρέχονται προς τους πολίτες, τις εταιρείες µε-
ταφορών και δίνεται η δυνατότητα καλύτερης οργάνωσης του
προγράµµατος πτήσεων στα αεροδρόµια της χώρας. Η χώρα
ενισχύει την αξιοπιστία της και διαµορφώνει κλίµα εµπιστοσύνης
όσον αφορά τη συνεργασία της µε διεθνείς εταιρείες αεροµετα-
φορών. Επιπλέον, δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις για την ανά-
πτυξη των αεροδροµίων της χώρας και του έργου και του
φόρτου εργασίας που τα αεροδρόµια µπορούν να φέρουν εις
πέρας και να παρέχουν στους πολίτες του κόσµου.

Τα άρθρα που αναφέρονται σε ρυθµίσεις µεταφορών λύνουν
τεχνικά προβλήµατα, που προέκυψαν από την εφαρµογή των
σχετικών νόµων µέχρι σήµερα. Δίνουν κίνητρα για την ενίσχυση
της κίνησης µε εναλλακτικές µορφές ενέργειας και διορθώνουν
στρεβλώσεις από τη µέχρι σήµερα λειτουργία τους.

Τα άρθρα που αναφέρονται στις ρυθµίσεις υποδοµών, δίνουν
τη δυνατότητα στον αρµόδιο Υπουργό µε απόφασή του να διευ-
κολύνει την πρόσβαση στη Εγνατία Οδό αλλά και το κράτος µας
να έχει έσοδα, κάτι που συµβαίνει σε όλες τις χώρες του κόσµου.

Κυρίες και κύριοι, κύριε Πρόεδρε,  το νοµοσχέδιο είναι θετικό,
διότι δίνει τη δυνατότητα να εξελιχθεί και να προχωρήσει µπρο-
στά το υπάρχον νοµοθετικό πλαίσιο και γι’ αυτόν το λόγο το
υπερψηφίζω.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε
κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και
µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί-συνοδοί από το 2ο Γυµνάσιο Αι-
γάλεω.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Αµµανατίδου.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Ας ξεκινήσω, ρωτώντας σχετικά µε τις τροπολογίες, τις οποίες

και είδα το πρωί στο site της Βουλής. Σε άλλες περιπτώσεις, σε
άλλα νοµοσχέδια, όταν οι τροπολογίες αποσύρονταν, αυτό ανα-
γραφόταν. Οι τροπολογίες είναι κανονικότατα. Όχι οι δύο οι
υπουργικές που µας κατατέθηκαν εδώ και άλλη µία του Υπουρ-
γείου Παιδείας. Είναι τρεις υπουργικές, οι οποίες δεν έχουν απο-
συρθεί. Σας παρακαλώ να µας πείτε τι συµβαίνει, διότι χθες
δεσµεύθηκε ο κύριος Υπουργός ότι είναι εκπρόθεσµες και ότι
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δεν υπάρχει περίπτωση αυτές οι τροπολογίες να συζητηθούν. 
Ξεκινώντας τώρα, έχουµε καταψηφίσει επί της αρχής το σχέ-

διο νόµου που συζητούµε, τη «Σύσταση της Εθνικής Αρχής Συν-
τονισµού Πτήσεων και άλλες διατάξεις». 

Στο πρώτο µέρος, στο κοµµάτι «Εθνική Αρχή Συντονισµού
Πτήσεων», από το άρθρο 1 έως το άρθρο 11, έκανα χθες εκτενή
αναφορά. Είπα τι ακριβώς θα συµβεί µε την Εθνική Αρχή Συντο-
νισµού Πτήσεων που συστήνεται τώρα, η οποία αντικαθιστά την
Αρχή Συντονισµού Πτήσεων, η οποία ξεκίνησε τη λειτουργία της
το 2007 µε 2008, τότε που η Ολυµπιακή Αεροπορία από εθνικός
αεροµεταφορέας πωλήθηκε και δόθηκε στον κ. Βγενόπουλο.

Στο άρθρο 1, κάνετε αυτήν τη σύσταση. Χθες ρώτησα ξανά,
γιατί µέσα στο σχέδιο νόµου λέτε ότι η αρχή αυτή ανήκει στο
κράτος, ενώ στην αιτιολογική δεν ανήκει στο κράτος. Από την
άλλη µεριά, δεν υπάγεται στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και διέ-
πεται αποκλειστικά από τις διατάξεις του παρόντος και τις δια-
τάξεις στις οποίες παραπέµπει ο νόµος αυτός.

Όλα αυτά είναι θολά. Είναι µία αρχή, η οποία δεν θα δίνει κα-
νέναν λογαριασµό σε κανέναν. Τα µέλη της, από το παλιό επτα-
µελές συµβούλιο γίνονται πέντε. Εµείς είπαµε ότι λείπει από
µέσα η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας και πως αυτό πιθανόν
να σηµαίνει ότι αύριο δεν θα υπάρχει καν η Υπηρεσία Πολιτικής
Αεροπορίας. Δεν πήραµε, όµως, καµµία απάντηση ούτε χθες
ούτε στις επιτροπές.

Προχωρώντας στο άρθρο 2, στις αρµοδιότητες της αρχής,
αυτή παίρνει όλες τις αρµοδιότητες που είχε η προηγούµενη
Αρχή Συντονισµού Πτήσεων.

Είχα κάνει και µία έκκληση χθες να έρθει εδώ ο Υπουργός
Εθνικής Άµυνας, διότι στο άρθρο 2, στην παράγραφο ζ και η,
προβλέπεται ότι από αυτήν την αρχή θα συλλέγονται και θα επε-
ξεργάζονται στοιχεία και θα δίνονται πληροφορίες, δεδοµένα,
στατιστικά προς τρίτους αναφορικά µε την χωρητικότητα των αε-
ροδροµίων της ελληνικής επικράτειας, µε την επιφύλαξη περί
κρατικού απορρήτου για την προστασία της άµυνας και ασφά-
λειας της χώρας. Ρώτησα: «Γιατί δεν έχει συνυπογραφεί από τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας;». Πάλι δεν πήρα απάντηση. Γιατί δεν
είναι σήµερα κάποιος από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας; Βλέπω
ότι δυστυχώς δεν έχει έρθει. Μέχρι το τέλος, όµως, της συνε-
δρίασης υπάρχει η δυνατότητα να έρθει κάποιος και να µας
απαντήσει, πώς διασφαλίζεται η εθνική άµυνα µέσα από αυτό το
σχέδιο νόµου που έχετε καταθέσει; 

Στο άρθρο 3, «Σύνθεση και συγκρότηση της αρχής», από πού
θα είναι τα µέλη; Θα ορίζει ο Υπουργός τον πρόεδρο και τα τέσ-
σερα µέλη. Απλά θα έχουν µια επιστηµονική τεκµηρίωση, κατάρ-
τιση και µια εµπειρία. Αρκεί όµως αυτό; Δεν πρέπει να δούµε και
άλλα στοιχεία; Από πού θα είναι αυτοί που θα καταρτίσουνε
αυτό το Δ.Σ; 

Τα άρθρα 4 και 5, αφορούν τη διοικητική και οικονοµική αυτο-
τέλεια. Με τα χρήµατα που θα παίρνουν θα είναι αυτοτελείς δι-
οικητικά και οικονοµικά, δεν θα δίνουν λογαριασµό σε κανέναν,
στον πρώτο χρόνο θα υπάρχει µια τιµολογιακή πολιτική όπως η
προηγούµενη, αλλά µετά θα είναι ανεξέλεγκτοι. Αυτό σηµαίνει
ότι για το επιβατικό κοινό µέσα από τους αεροµεταφορείς που
θα πληρώνουν τα τέλη συντονισµού -όπως και στο άρθρο 6 για
τους πόρους και την οικονοµική διαχείριση - το πιο πιθανό είναι
ότι θα γίνει αύξηση. Γιατί θα γίνει αύξηση, όπως και σε κάθε ιδιω-
τικοποίηση, διότι αυτήν τη θεωρούµε πλήρη ιδιωτικοποίηση, γιατί
δεν υπάρχει κάτι που να έχει µέσα το ελληνικό δηµόσιο πέραν
του Υπουργού Μεταφορών, ο οποίος θα εποπτεύει το εθνικό και
ενωσιακό δίκαιο. Θεωρούµε ότι σε ό,τι αφορά στις δαπάνες,
όπως λέει και η αιτιολογική έκθεση, αν υπάρχουν  επιπλέον χρή-
µατα, υπάρχουν περισσότερα έσοδα και είναι θετικό, τότε το
80% θα πηγαίνει στον κρατικό προϋπολογισµό. Αν όµως γίνει µια
συµφωνία για αύξηση, γιατί πρέπει να κλείσουµε τη µαύρη τρύπα
του χρέους; Ακόµα και αυτά τα χρήµατα δεν θα πηγαίνουν από
την πλευρά της εθνικής αρχής για τον εκσυγχρονισµό των αερο-
δροµίων της χώρας αλλά θα πηγαίνουν στη µαύρη τρύπα του
χρέους, κύριε εισηγητή της Πλειοψηφίας. 

Άρθρο 7 για τις συµβάσεις. Αυτή η αρχή, θα µπορεί να συνά-
πτει συµβάσεις µε ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, ερευνητι-
κούς φορείς, ειδικούς επιστήµονες, θα κάνει ό,τι θέλει. Δεν γνω-

ρίζουµε τι θα κάνει. 
Για τον εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας στο άρθρο 8, η ανε-

ξάρτητη αυτή αρχή κάνει ό,τι θέλει. Και βέβαια ο εσωτερικός κα-
νονισµός λειτουργίας και διαχείρισης είναι στο άρθρο 8.

Στο άρθρο 9 µε τίτλο «Καθήκοντα-αποζηµίωση προέδρου και
µελών της αρχής», αυτά θα είναι µε κοινή υπουργική απόφαση.
Εµείς δεν έχουµε έτσι και αλλιώς κανένα λόγο σε αυτό. Το ίδιο
και µε το άρθρο 10 για το προσωπικό και το άρθρο 11 µε τίτλο
«Μεταβατικές-Τελικές διατάξεις». Από τα άρθρα 1 έως 11, εµείς
καταψηφίζουµε. 

Μέρος δεύτερο: Άλλες διατάξεις Κεφάλαιο Α’, Ρυθµίσεις θε-
µάτων µεταφορών. Είπα και χθες για το άρθρο 12, που αφορά
τη µετασκευή κινητήρων οχηµάτων -είναι τα οχήµατα τα οποία
θα έχουν διπλό καύσιµο- ότι εάν είναι όλα σύννοµα και υπάρχουν
τα εξειδικευµένα συνεργεία, δεν έχουµε καµµία αντίρρηση να
γίνει η µετασκευή των κινητήρων. Έτσι και αλλιώς, αυτό θα βοη-
θήσει και στο περιβάλλον και θα είναι οικονοµικό, τη στιγµή βε-
βαίως που το αέριο κρατείται σε ένα ποσό, το οποίο µπορεί να
αγοραστεί και δεν έχει ξεφύγει όπως όλα τα καύσιµα. 

Για το άρθρο 13 µε τίτλο «Τροποποίηση διατάξεων του άρ-
θρου 12 του ν. 2963/2001» όσον αφορά στα ΚΤΕΛ, είπα και από
χθες ότι υπάρχουν κάποια σηµεία που δεν είναι ξεκαθαρισµένα.
Πάµε στο «ΠΑΡΩΝ» µε ερωτηµατικά.

Στο άρθρο 14 µε τίτλο «Εκκαθάριση φακέλων κυκλοφορούν-
των αυτοκινήτων» είµαστε θετικοί.

Στο άρθρο 15, για τα µικτά πρατήρια καυσίµων λέµε «ΝΑΙ».
Στο άρθρο 16, για τα θέµατα του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας,

για τις πινακίδες αναγγελίας κινδύνου, είµαστε θετικοί, λέµε
«ΝΑΙ».

Στο άρθρο 17, που αφορά τα διπλώµατα των άνω των ογδόντα
ετών, λέµε «ΠΑΡΩΝ». Εδώ υπήρχε ένα θέµα για τις δευτεροβάθ-
µιες ιατρικές επιτροπές –βάλατε βέβαια παράταση έξι µηνών- οι
οποίες µε τον «Καλλικράτη» είναι ελάχιστες. Παρ’ όλα αυτά λέµε
«ΠΑΡΩΝ».

Στο άρθρο 18, συµφωνούµε γιατί δεν είχαν να µας πούνε και
τίποτα οι µεταφορείς για το θέµα της τροποποίησης των διατά-
ξεων του ν.3887/2010.

Στο άρθρο 19, «Ρυθµίσεις θεµάτων συστήµατος εισροών –
εκροών» θα πάµε στο «ΠΑΡΩΝ». Τοποθετηθήκαµε χθες -και εγώ
και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος- και ακούσαµε και τι
είπε ο κύριος Υπουργός και τι είπε και ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας για τις εισροές – εκροές. Το
ελληνικό δηµόσιο, κάθε χρόνο χάνει εκατοµµύρια ευρώ από το
λαθρεµπόριο καυσίµων. Το θέµα είναι όχι µόνο κάτω. Είναι ψηλά.
Είναι στα διυλιστήρια. Δεν υπάρχει καν ένα σύστηµα, δεν θελή-
σατε ποτέ να υπάρχει ένα ορθολογικό σύστηµα –ενώ έχετε τα
µέσα να το κάνετε- για να πατάξετε το λαθρεµπόριο. Εµείς σε
αυτό το άρθρο θα πούµε «ΠΑΡΩΝ».

Το άρθρο 20 και το άρθρο 21, είναι δύο συνοδευτικά άρθρα
του πρώτου κεφαλαίου. Το άρθρο 20, αναφέρεται στην Εθνική
Αρχή Συντονισµού. Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα µέλη της,
θα διορίζονται µε απόφαση Υπουργού Μεταφορών, Υποδοµών
και Δικτύων. Ως συνήθως έρχονται στη διακοµµατική επιτροπή
της Βουλής και περνάνε. Μπορεί να φέρνετε έναν, αλλά τουλά-
χιστον η επιτροπή της Βουλής έχει ένα ρόλο, το θεσµικό της
ρόλο, ο οποίος είναι κατοχυρωµένος από το Σύνταγµα. Ο Υπουρ-
γός µπορεί να ορίσει οποιονδήποτε πρόεδρο θέλει και οποιαδή-
ποτε µέλη. Το ίδιο είναι και µε το άρθρο 21 που συνοδεύει. Άρα
σε αυτά τα δύο που συνοδεύουν το πρώτο κεφάλαιο από το 1
έως το 11 είµαστε κατά.

Περνώντας στο Κεφάλαιο Β «Ρυθµίσεις θεµάτων δηµοσίων
έργων», θα έλεγα ότι είναι ένα πολύ σηµαντικό θέµα. Ο Κοινο-
βουλευτικός µας Εκπρόσωπος ζήτησε να φύγουν αυτά τα άρθρα
-τα άρθρα 23 έως 26 που αφορούν το Τεχνικό Επιµελητήριο, το
κοµµάτι που αφορά την πιστοποίηση, µπορεί το Τεχνικό Επιµε-
λητήριο, που είναι ο σύµβουλος του κράτους, να συµµετέχει σε
ανώνυµες εταιρείες, να συµπράττει µε το ελληνικό δηµόσιο- να
τα πάρετε πίσω και  να έρθει το θέµα ξανά µέσα από µία άλλη
συζήτηση, στην οποία θα συµµετέχουν όλοι οι εµπλεκόµενοι φο-
ρείς, µέσα από πολλή και εµπεριστατωµένη συζήτηση σε ένα
άλλο αυτοτελές νοµοσχέδιο. Δεν κάνατε κάτι τέτοιο. 
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Χθες το βράδυ, παρακολουθήσαµε ένα παραλήρηµα από την
πλευρά του Υπουργού. Δεν θα εµπλακώ στη συζήτηση ποιος
ήταν από κάτω, τι είπε κ.λπ.. Δεν νοείται όµως Υπουργός να µι-
λάει µε αυτόν τον τρόπο σε οποιονδήποτε µέσα στο εθνικό Κοι-
νοβούλιο.

Όσον αφορά στο άρθρο 22 –και θα επανέλθω και στα άρθρα
23 έως 26- τι κάνετε; Φέρνετε τρία νέα διόδια στους τρεις κάθε-
τους άξονες της Εγνατίας οδού. Η Εγνατία Οδός βέβαια, έγινε
µε ζεστό εθνικό και κοινοτικό χρήµα και υπάρχουν εκείνες οι δε-
σµεύσεις -και δεν ξέρω εάν αύριο «φάµε» και κανένα πρόστιµο-
που ορίζουν πως σε ό,τι γίνεται µε εθνικό και κοινοτικό χρήµα
δεν µπαίνουν διόδια όπως ακριβώς θέλει η Κυβέρνηση και δεν
ανατίθενται σε παραχωρησιούχους. 

Όµως κάνατε χθες και µία τροποποίηση. Στο αρχικό σχέδιο
νόµου υπήρχαν οι τρεις κάθετοι άξονες από τον ανισόπεδο
κόµβο Σιάτιστα-Κρυσταλλοπηγή, Χαλάστρα-Εύζωνοι και Σέρρες-
Προµαχώνας.

Στη νοµοτεχνική βελτίωση που µας έφερε ο κύριος Υπουργός,
αναφέρεται ο ανισόπεδος κόµβος Λαγκαδά-Σερρών. Άρα, βάζει
πολύ περισσότερα χιλιόµετρα από το Λαγκαδά ως τις Σέρρες. 

Για µας ούτως ή άλλως, η λογική είναι ότι οι πόροι µπορεί να
βρεθούν µε έναν άλλο τρόπο και όχι µε τα συνεχή διόδια που
πληρώνει ο κάθε οδηγός ή ο επαγγελµατίας ή ο αγρότης, γιατί
υπάρχουν και περιοχές στις οποίες κινούνται συνεχώς οι αγρό-
τες και για τις λαϊκές αγορές κ.λπ.. Ο κόσµος θα επιβαρυνθεί
πολύ περισσότερο, συν το 60% των αυξήσεων που ακούσαµε ότι
θα γίνουν µε τα διόδια που θεσµοθετήσατε.

Φυσικά είµαστε αντίθετοι µε το άρθρο 22. 
Όσον αφορά τα άρθρα 23, 24, 25 και 26, υπάρχουν αντιρρή-

σεις από το Σύλλογο Εργαζοµένων στη Γενική Γραµµατεία Δη-
µοσίων Έργων, που είναι αυτοί που κρατούν το µητρώο και
βλέπουν τα δηµόσια έργα. Ξαφνικά τους παίρνουν, απ’ ό,τι φαί-
νεται, αυτές τις αρµοδιότητες και µπορεί αύριο να τεθούν σε δια-
θεσιµότητα, κινητικότητα και άρα απόλυση. 

Εκτός αυτού, υπάρχει και η ΕΤΕΜ που µας έχει καταθέσει τη
δική της άποψη ή της ΕΜΔΥΔΑΣ. Θα καταθέσω τα έγγραφα που
µιλούν για την εκχώρηση αρµοδιοτήτων της Δηµόσιας Διοίκησης
στο Τεχνικό Επιµελητήριο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ολοκληρώστε,
κυρία συνάδελφε. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Υπάρχει η Πανελλήνια
Οµοσπονδία Σωµατείων Εργοληπτών Ηλεκτρολόγων, η Πανελ-
λήνια Οµοσπονδία Ηλεκτροτεχνιτών Ελλάδος, η Πανελλήνια
Οµοσπονδία Βιοτεχνών Εγκαταστατών Συντηρητών Ανελκυστή-
ρων, η Οµοσπονδία Βιοτεχνών Υδραυλικών Ελλάδος, η Πανελ-
λήνια Οµοσπονδία Βιοτεχνών Αλουµινοσιδηροκασκευαστών, η
Πανελλήνια Οµοσπονδία Βιοτεχνικών Σωµατείων Κατεργασίας
Ξύλου, η Οµοσπονδία Ψυκτικών Ελλάδας, Μηχανικών και Θερ-
µαστών που είναι αντίθετοι. 

Έχει σηµασία να καταθέσουµε και το δελτίο τύπου που έβγαλε
ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Τεχνικών Εταιρειών µε τίτλο «Εναρ-
µονισµένη µε τις ανάγκες εκσυγχρονισµού του θεσµικού πλαι-
σίου, η απόφαση του ΠΟΜΕΔΥ να αναθέσει στο Τεχνικό Επιµε-
λητήριο νέες αρµοδιότητες για τα δηµόσια και ιδιωτικά έργα, σε
συνεργασία µε εκπαιδευτικά ιδρύµατα, επαγγελµατικούς και δη-
µόσιους φορείς». Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Λίτσα Αµµανατίδου-Πασχα-
λίδου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Νοµίζω ότι υπάρχει η δυνατότητα όλα αυτά να τα πάρετε πίσω
και να ξαναέρθουν σε ένα νοµοσχέδιο, που θα δίνει τη δυνατό-
τητα σε κάθε ένα επαγγελµατία να έχει το κοµµάτι που του ανα-
λογεί. 

Ακούσαµε χθες από τον κύριο Υπουργό ότι θα συµπληρώσει
στο άρθρο 23 πέρα από το Τεχνικό Επιµελητήριο και την ΕΤΕΜ.
Νοµίζω ότι για εµάς δεν τίθεται θέµα µεταξύ ΤΕΕ και ΕΤΕΜ αλλά
θέµα επαγγελµατικών δικαιωµάτων και ότι το ΤΕΕ θα πρέπει να
είναι πραγµατικά σύµβουλος του κράτους και όχι µια ιδιωτική

επιχείρηση.
Επίσης όσον αφορά το άρθρο 27, δηλώνουµε «ΠΑΡΩΝ». 
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο

κ. Κασσής, ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΣΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν

νοµοσχέδιο στο πρώτο µέρος συστήνεται η Εθνική Αρχή Συντο-
νισµού Πτήσεων, µε τη µορφή νοµικού προσώπου ιδιωτικού δι-
καίου και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα. Συµφωνούµε πλήρως
µε τα πρώτα έντεκα άρθρα που αναφέρονται στο πρώτο µέρος,
ακριβώς όπως έχουν κατατεθεί. Αυτό το είπαµε και στην αρµόδια
επιτροπή.

Το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, περιλαµβάνει µια σειρά
ρυθµίσεων θεµάτων του Υπουργείου Μεταφορών, που έρχονται
να βελτιώσουν υφιστάµενες διατάξεις και να εκσυγχρονίσουν το
θεσµικό πλαίσιο σε διάφορους τοµείς. 

Συγκεκριµένα, εκσυγχρονίζει το θεσµικό πλαίσιο που αφορά
την κίνηση των οχηµάτων, την υγραεριοκίνηση, ρυθµίζει θέµατα
πρατηρίων υγρών καυσίµων και ενέργειας, ρυθµίζονται θέµατα
σε σχέση µε τα συστήµατα εισροών-εκροών στα πρατήρια καυ-
σίµων και καταπολεµούνται και χρόνιες αδικίες που σχετίζονται
µε τα ΚΤΕΛ. 

Έρχεται και µία σειρά ρυθµίσεων, σε θέµατα που αφορούν την
αποσυµφόρηση στις διευθύνσεις µεταφορών για να διευκολύ-
νουν τη λειτουργία των υπηρεσιών.

Συγκεκριµένα, σας ανέφερα µία παρατήρηση την οποία δεν
λάβατε υπ’ όψιν, κύριε Υπουργέ, στην αρµόδια επιτροπή για τον
άρθρο 12. Πρέπει να συµπληρωθεί, όπως ακριβώς αναφέρεται
και στην αιτιολογική έκθεση. Δηλαδή για τις µετατροπές των κι-
νητήρων οχηµάτων που θα πραγµατοποιούνται από κατόχους
αδείας ασκήσεως επαγγέλµατος τεχνίτες συσκευών αερίων καυ-
σίµων για την κίνηση των αυτοκινήτων να προστεθεί, «και από
τους αδειούχους εξουσιοδοτηµένους µηχανοτεχνίτες και ηλε-
κτροτεχνίτες».

Και δεν γνωρίζω γιατί αυτό δεν αναφέρεται στο άρθρο και σας
το επισήµανα ότι αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση. Άρα θε-
ωρούµε ότι πρέπει να συµπληρωθεί.

Στα υπόλοιπα άρθρα, εκτός από τα 23, 24, 25 και 26 στα οποία
θα αναφερθώ διεξοδικά, συµφωνούµε όπως έχουν κατατεθεί και
βάσει των τροποποιήσεων που κατέθεσε ο Υπουργός. 

Κι ερχόµαστε στα επίµαχα άρθρα για τα οποία έγινε πολλή
κουβέντα κι εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να ξεκαθαρί-
σουµε κάποια πράγµατα. Κι εσείς ως Αντιπολίτευση να πάρετε
µία καθαρή θέση απέναντι στον τεχνικό κόσµο της χώρας, στο
Τεχνικό Επιµελητήριο αλλά και στους µηχανικούς της τεχνολο-
γικής εκπαίδευσης, για να ξεκαθαρίσουµε τα «τσανάκια» µας που
λέµε εδώ στη Βουλή, γιατί ειδικότερα τον τεχνικό κόσµο της τε-
χνολογικής εκπαίδευσης εδώ και σαράντα χρόνια περίπου τους
κοροϊδεύουµε. Να µην το συνεχίσουµε για άλλη µία φορά αυτό
µέσα από αυτήν τη Βουλή, που µου δόθηκε η δυνατότητα να βρί-
σκοµαι, αλλά να πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους. 

Είναι σίγουρο ότι υπάρχει σύγκρουση κι αυτή η σύγκρουση
µεταξύ των µηχανικών των πολυτεχνείων και των µηχανικών των
ΤΕΙ της τεχνολογικής εκπαίδευσης είναι ξεκάθαρη και µη κοιτάµε
συνέχεια να την κρύβουµε κάτω από το χαλί. 

Δεν ξέρω διαχρονικά όλοι αυτοί οι συνάδελφοι πρώην Βουλευ-
τές που πέρασαν από εδώ γιατί δεν µπόρεσαν να δώσουν λύσεις
-και αναφέροµαι σε Βουλευτές όλων των Κοµµάτων όλων των
Κυβερνήσεων- γιατί αυτός ο τεχνικός κόσµος, ειδικότερα της τε-
χνολογικής εκπαίδευσης, περιµένει πάρα πολλά έχοντας και το
Τεχνικό Επιµελητήριο, αν θέλετε, αρκετές φορές απέναντι σε
σχέση µε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα. 

Και κάποιοι εδώ που είστε και εκπαιδευτικοί -µην κουνάτε το
κεφάλι κυρία Φωτίου- τα γνωρίζετε πολύ καλά. Για να δώσουµε
ελπίδα, αν θέλετε, απέναντι σε αυτά τα παιδιά που τελειώνουν
αυτές τις σχολές, να τα ξεκαθαρίσουµε. Και νοµίζω ότι είναι ευ-
καιρία.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κουνάω το κεφάλι γιατί τα γνωρίζω.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΣΣΗΣ: Ήµουν από αυτούς που πίστευαν ότι θα

αναπτυχθεί διεξοδική κουβέντα. Δυστυχώς σε ένα βαθµό δεν
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έγινε αλλά από την άλλη πλευρά, νοµίζω ότι αναδεικνύεται το
πρόβληµα. Δεν µπορούµε συνέχεια να λέµε ότι βάζουµε απέναντι
τους µηχανικούς τους Πολυτεχνείου και τους µηχανικούς της τε-
χνολογικής εκπαίδευσης. Να τα ξεκαθαρίσουµε. 

Και θεωρώ ότι µε το άρθρο 23 όπως τροποποιήθηκε από τον
Υπουργό, ο οποίος δέχτηκε και την τροπολογία την οποία εµείς
καταθέσαµε, µπορεί να εναρµονιστεί η λειτουργία του ΤΕΕ µε
την ΕΕΤΕΜ.

Τη στιγµή που θέλετε να το επιβάλουµε σε µία τέτοια συνερ-
γασία, νοµίζω ότι θα κάνουµε καλό και στο Τεχνικό Επιµελητήριο
αλλά και στον τεχνικό κόσµο που έχει να κάνει µε την ΕΕΤΕΜ.

Όσον αφορά το άρθρο 23, όπως αναφέρθηκε από τον Υπουρ-
γό και από τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, νοµίζω ότι το
µόνο που χρειάζεται να συµπληρωθεί είναι ότι ειδικά το Τεχνικό
Επιµελητήριο επιτρέπεται από κοινού µε την «Επαγγελµατική
Επιστηµονική Ένωση Τεχνολογικής Εκπαίδευσης Μηχανικών
(ΕΕΤΕΜ) Νοµικό Πρόσωπο Ιδιωτικού Δικαίου». Τα υπόλοιπα πα-
ραµένουν ως έχουν στην τροποποίηση την οποία έκανε ο Υπουρ-
γός.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Όσον αφορά το άρθρο 24, δεν υπάρχει καµµία διαφοροποίηση
αναφορικά µε την τροποποίηση και νοµίζω ότι γίνεται δεκτό.

Όσον αφορά το άρθρο 25, µε την παράγραφο 1, όπως αντικα-
ταστάθηκε, προτείνεται να διαγραφούν µόνο οι λέξεις που ανα-
φέρονται σε κάθε περίπτωση στο νοµικό πρόσωπο που έχει από
το καταστατικό του ως κύριο σκοπό την εκπόνηση µελετών σύµ-
φωνα µε το άρθρο 39 του ν.3316/2005. Τα υπόλοιπα πρέπει να
παραµείνουν ως έχουν.

Το άρθρο 26, πρέπει µόνο να συµπληρωθεί στην παράγραφο
1, όσον αφορά το ΤΕΕ και την ΕΕΤΕΜ. Τα υπόλοιπα πρέπει να
παραµείνουν ως έχουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στη δεύτερη παράγραφο, πρέπει πάλι να συµπληρωθεί από
τους ενδιαφερόµενους στο ΤΕΕ ή στην ΕΕΤΕΜ. Νοµίζω ότι λύ-
νονται πολύ µεγάλα και βασικά προβλήµατα στη σύγκρουση του
ΤΕΕ µε την Επιστηµονική Ένωση Τεχνολόγων Μηχανικών.

Νοµίζω ότι προς αυτήν την κατεύθυνση µε βρίσκετε σύµφωνο,
έτσι όπως τα έχω διαβάσει και έτσι όπως σας τα έχω πει, γιατί,
πραγµατικά, νοµίζω ότι και ως ΠΑΣΟΚ αλλά και ως Βουλευτής
αυτού του Κοινοβουλίου, µπορώ να προσφέρω κάτι παραπάνω,
µία συνεργασία µεταξύ των δύο φορέων, δηλαδή του ΤΕΕ και
της ΕΕΤΕΜ. Αναφορικά µε τα υπόλοιπα επαγγέλµατα, θεωρώ ότι
αυτοί οι δύο φορείς είναι οι κατάλληλοι για τις πιστοποιήσεις των
υπόλοιπων επαγγελµάτων, γιατί είναι γεγονός ότι οι πιστοποι-
ήσεις γίνονται και από ιδιωτικούς φορείς, όπου συµµετέχουν µη-
χανικοί είτε από το Πολυτεχνείο είτε από τα ΤΕΙ.

Κύριε Υπουργέ, εγώ θα ήθελα αυτές τις παρατηρήσεις να τις
λάβετε υπ’ όψιν, εκτιµώντας ότι θα είµαστε χρήσιµοι για να λύ-
σουµε πραγµατικά προβλήµατα. Το νοµοσχέδιο, πραγµατικά, κι-
νείται σε µία θετική κατεύθυνση. Αυτό είπαµε και επί της αρχής,
αυτό λέµε και επί των άρθρων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει η κ. Ραχήλ Μακρή, Βουλευτής των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων, ως ειδική αγορήτρια.

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η χθεσινή συνεδρίαση της Ολοµέλειας, αποδεικνύει για άλλη

µία φορά ότι η παρούσα Κυβέρνηση νοµοθετεί µε αντιορθολο-
γικό τρόπο και διακατέχεται από επικίνδυνη απουσία ρεαλιστικής
πολιτικής διαχείρισης των προς ρύθµιση θεµάτων.

Τα πρώτα έντεκα άρθρα του νοµοθετήµατος, αφορούν την
Εθνική Αρχή Συντονισµού Πτήσεων. Έχει γίνει ήδη σαφές ότι δεν
στοιχειοθετείται η ανάγκη σύστασης µίας νέας αρχής, µόνο και
µόνο επειδή δεν αντιµετωπίστηκαν αποτελεσµατικά τα προβλή-
µατα της υφιστάµενης. Αυτά τα προβλήµατα µας λέτε ότι θα λυ-
θούν, αφού µετατρέψουµε ένα δηµόσιο φορέα σε νοµικό πρό-
σωπο ιδιωτικού δικαίου.

Όπως σας είπαµε και χθες, το µόνο που θα επιτευχθεί θα είναι
η δηµιουργία µίας ακόµα αρχής, µε απουσία ελεγκτικών µηχανι-
σµών και εποµένως ένα αδιαφανές καθεστώς εποπτείας που δεν
πρόκειται να λειτουργήσει προς το συµφέρον του Έλληνα πο-
λίτη.

Μία ακόµα απόδειξη του διοικητικού πληθωρισµού που εγκα-
θιδρύετε, είναι η νέα επιτροπή συντονισµού που αναφέρεται στο
άρθρο 2, για να βοηθά τη νέα αρχή στο έργο της. Πιθανότατα
θα είναι εξίσου αποτελεσµατική µε τη Γενική Γραµµατεία Συντο-
νισµού που ίδρυσε η Κυβέρνησή σας, παρά το γεγονός ότι υπήρ-
χαν ήδη άλλες δύο γραµµατείες µε παραπλήσιες αρµοδιότητες.
Είναι τέτοια η αποτελεσµατικότητα της γραµµατείας συντονι-
σµού, ώστε να φέρνετε τροπολογίες την τελευταία στιγµή και να
τις αποσύρετε ή να µην επιλέγετε να τις συζητήσετε, αντιλαµβα-
νόµενοι τον κραυγαλέο παραλογισµό των πράξεών σας.

Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες και αφού όπως ανακοίνωσαν
χθες στελέχη της συγκυβέρνησής σας δεν θα εφαρµοστεί το
µέτρο των 25 ευρώ για εισαγωγή στα δηµόσια νοσοκοµεία, σας
ζητούµε να κάνετε αποδεκτή την τροπολογία που κατέθεσε ο
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος κ. Νότης Μαριάς, προκειµέ-
νου να καταργηθεί τυπικά και ουσιαστικά η διάταξη που υποχρε-
ώνει τους Έλληνες να πληρώνουν χαράτσια όταν µπαίνουν σε
ένα δηµόσιο νοσοκοµείο.

Εµπαίζετε τον ελληνικό λαό, ο οποίος είναι µάρτυρας των
αδιαφανών συνθηκών που δηµιουργείτε, όταν µε το άρθρο 3 για
παράδειγµα δίνετε αρµοδιότητες υπερεξουσίας στον εκάστοτε
Υπουργό και αφαιρείτε τη συνταγµατικά κατοχυρωµένη δυνατό-
τητα του βουλευτικού Σώµατος να ορίζει τα µέλη των αρχών,
όπως γινόταν µέχρι σήµερα.

Σύµφωνα µε το άρθρο 6, µε τον κατασταλτικό έλεγχο των δα-
πανών µίας αρχής, δεν µπορεί να ασκηθεί αποτελεσµατικός
έλεγχος στα οικονοµικά της πεπραγµένα και να διασφαλιστούν
διαφανείς αλλά και αδιάβλητες συνθήκες λειτουργίας της. 

Το ίδιο, βέβαια, συµβαίνει και µε το άρθρο 10, όπου προβλέ-
πεται η πρόσληψη προσωπικού υπό τον κατασταλτικό έλεγχο του
ΑΣΕΠ.

Γιατί όλα προβλέπονται εκ των υστέρων; Γιατί να µη γίνουν οι
διαδικασίες εξ αρχής, όπως πρέπει, µε αξιοκρατικά κριτήρια για
όλους και χωρίς οποιοδήποτε παρεµβατισµό που αφήνει υπό-
νοιες για εύνοια υπέρ κοµµατικών παιδιών και διορισµούς «ηµε-
τέρων»; Είναι µια ακόµα απόδειξη της παντελούς απουσίας
κοινωνικής ευαισθησίας και συνείδησης για το ρόλο τον οποίο
θα έπρεπε να επιτελείτε. Διότι όταν έρχεστε και βάζετε σε κάθε-
τους της Εγνατίας Οδού διόδια που θα κληθεί να πληρώσει ο
άνεργος Μακεδόνας, µετά από όλα τα δεινά που έχετε προκα-
λέσει µε την πολιτική σας στον κόσµο της βόρειας Ελλάδας και
της δυτικής Μακεδονίας που υποφέρει και δεν µπορεί να ζεστα-
θεί σε συνθήκες παγετού, το µόνο σίγουρο είναι ότι δεν προασπί-
ζεστε και δεν προάγετε το συµφέρον του κοινωνικού συνόλου. 

Σας ενδιαφέρει προφανώς περισσότερο η ανεξέλεγκτη κερ-
δοφορία των εργολάβων, των οποίων τα αιτήµατα σπεύδετε κάθε
φορά να ικανοποιείτε, µη αναλογιζόµενοι τις συνέπειες των πρά-
ξεών σας για τον φορολογούµενο πολίτη και φυσικά για το ελ-
ληνικό δηµόσιο.

Σε κάθε ευκαιρία, υποθηκεύετε το παρόν αυτού του κράτους
και το µέλλον των επόµενων γενεών, δωρίζοντας αφειδώς δηµό-
σιο χρήµα µε ανύπαρκτα διλήµµατα του τύπου «ανάπτυξη ή τί-
ποτα». Αναρωτιόµαστε, βέβαια, πώς θα έρθει η ανάπτυξη, όταν
όλα τα έσοδα των έργων των αυτοκινητοδρόµων –και όχι µόνο-
θα τα καρπώνονται οι µεγαλοεργολάβοι στους αιώνες των αι-
ώνων. 

Ως προς τα άρθρα 23 µε 26 έχετε καταφέρει να ξεσηκώσετε
τον τεχνικό κόσµο αυτής της χώρας, δηµιουργώντας πλείστα ζη-
τήµατα και διαµάχες, αντί να επιλύετε και να ενώνετε. 

Καταστήσατε το νοµοσχέδιο της Αρχής Συντονισµού Πτήσεων
νοµοσχέδιο του ΤΕΕ και από το Βήµα της χθεσινής συνεδρίασης
υπερασπιστήκατε και την πολιτική σας, αναφερόµενος επανει-
ληµµένα µε απαξιωτικά λόγια για τους συνδικαλιστές. Αναρωτιό-
µαστε, γιατί τόσο µένος απέναντι σε ανθρώπους που προέρ-
χονται, ως επί το πλείστον, από το δικό σας πολιτικό χώρο. 

Κάνατε επίθεση σε επαγγελµατικούς συλλόγους που εξέφρα-
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σαν την αντίθεσή τους στην ανάδειξη του ΤΕΕ σε ανώνυµη εται-
ρεία και κυρίαρχου, αν όχι απόλυτου, ρυθµιστή της αγοράς των
δηµοσίων και ιδιωτικών έργων κάθε είδους. Τους καλέσατε να
συµµετάσχουν σε µια διαδικασία, δήθεν συζήτησης, µε προδια-
γεγραµµένη και προαποφασισµένη κατάληξη από εσάς. Κι όλα
αυτά, φυσικά, αφού προηγουµένως είχατε αποφασίσει, επίσης
µόνος σας, ότι δεν ήταν απαραίτητη η γνώµη και η άποψη όλου
αυτού του τεχνικού κόσµου και δεν είχατε προβεί σε καµµία δια-
βούλευση. 

Μας είπατε, λοιπόν, χθες ότι τα άρθρα που προωθείτε προς
ψήφιση και σχετίζονται µε το ΤΕΕ είναι άρθρα για να πάει µπρο-
στά το Τεχνικό Επιµελητήριο, σε µία νέα εποχή. 

Έρχεται κατόπιν τούτου, ένας πολιτικός µε µεγάλη κοινοβου-
λευτική εµπειρία, όπως είναι ο κ. Κακλαµάνης, και σας µιλάει για
σκάνδαλο. Σας λέει ότι µε τη συµπεριφορά σας και µε τα λεγό-
µενά σας απαξιώνετε τους Βουλευτές, αφού ισχυριστήκατε ότι
είµαστε άβουλα όντα που κατευθύνονται από µερικά άτοµα που
βρίσκονται έξω από την Αίθουσα, υπονοώντας τους συνδικαλι-
στές. 

Εµείς θα σας συµβουλεύαµε, κύριε Υπουργέ, να ακούσετε
όσους βρισκόµαστε εδώ µέσα, εκπροσωπώντας τον ελληνικό
λαό. Όταν Βουλευτής της παράταξής σας χαρακτηρίζει σκάν-
δαλο τις διατάξεις που σχετίζονται µε το ΤΕΕ, όταν πλήθος φο-
ρέων έχει αντιδράσει από την πρώτη στιγµή -και εσείς µας µιλάτε
για µερικές διαταξούλες που όπως χαρακτηριστικά είπατε θα φέ-
ρουν το ΤΕΕ στη νέα εποχή, γιατί τώρα έχει διαλυθεί- τότε επι-
τρέψτε µας να σας ρωτήσουµε γιατί το αφήσατε να διαλυθεί,
γιατί πάτε να το σώσετε µε αυτόν τον τρόπο; Επίσης, σας ζη-
τούµε να µας αποδείξετε βάσει οικονοµικών στοιχείων ότι το ΤΕΕ
έχει ζηµιές. 

Εµείς, πάντως, θα καταθέσουµε στα Πρακτικά τον απολογισµό
της χρήσης 2012, που αποδεικνύει ότι το Τεχνικό Επιµελητήριο
έχει πλεόνασµα. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ραχήλ Μακρή καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Οι διατάξεις για την εκχώρηση επιχειρηµατικών δραστηριοτή-
των στο ΤΕΕ είναι σκάνδαλο και ο τρόπος που εισάγονται, απο-
δεικνύει την αδιαλλαξία που η Κυβέρνησή σας επιδεικνύει, όταν
έχει λάβει εντολές να εξυπηρετήσει συγκεκριµένα συµφέροντα. 

Χθες, ο κ. Κακλαµάνης σας κάλεσε να βουτήξετε τη γλώσσα
σας στο µυαλό σας πριν µιλήσετε. Μήπως θα έπρεπε να ακολου-
θήσετε τη συγκεκριµένη παρένθεση; Είναι σκάνδαλο το γεγονός
ότι µετατρέπετε το θεσµικό σύµβουλο του κράτους σε επιχεί-
ρηση. Είναι σκάνδαλο ότι για άλλη µία φορά διχάζετε τον τεχνικό
κόσµο της χώρας. Είναι σκάνδαλο ότι απαξιώνετε όσους αντι-
δρούν µε τις αποφάσεις και µε τον τρόπο που το κάνατε χθες. 

Τι σηµαίνει, λοιπόν, «αυτοί που είναι έξω»; Έχετε την εντύπωση
ότι είστε πάνω και πέρα από τον ελληνικό λαό, γιατί κατέχετε
απλά έναν υπουργικό θώκο; Έχετε την εντύπωση ότι οι πολίτες
δεν έχουν δικαίωµα να εκφράζουν την άποψή τους; 

Σας ενηµερώνουµε, λοιπόν, ότι οι υπόλοιποι σε αυτήν την Αί-
θουσα ακούµε την κοινωνία και µεταφέρουµε προς συζήτηση σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα τα αιτήµατα που κρίνουµε δίκαια. 

Αυτό, κύριε Υπουργέ, ονοµάζεται «δηµοκρατία». Έτσι λειτουρ-
γούν οι θεσµοί. Εάν σας ενοχλεί, κάντε µας τη χάρη και µην πα-
ραιτηθείτε βέβαια αλλά όσο κάθεστε στην Αίθουσα αυτή και την
αντίθετη άποψη θα ακούτε και την κριτική θα δέχεστε αλλά και
τα σκάνδαλα που επιχειρείτε να περάσετε θα αποκαλύπτονται. 

Ο κύριος Πρόεδρος, σας είπε χθες ότι είναι ντροπή απ’ αυτό
το Βήµα να χρησιµοποιείτε τόσες φορές –όσες άκουσαν όλοι οι
Βουλευτές- τη φράση ότι αυτά που λέγονται εδώ, είναι αυτά που
λένε αυτοί που είναι απ’ έξω. Δεν έχουµε να προσθέσουµε τίποτε
άλλο. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων): Σε εµένα το είπε; Δεν καταλαβαίνω. 

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Μας είπατε ότι ενδιαφέρεστε για το δηµόσιο
συµφέρον. Μας επιπλήξατε γιατί δεν ενδιαφερόµαστε για τη συ-
νέχιση λειτουργίας του ΤΕΕ. Μας δηλώσατε ότι η στόχευσή σας
είναι να δηµιουργήσετε ένα επιµελητήριο του µέλλοντος. Και όλα

αυτά στα πρότυπα του «invest in Greece». Δεν περιµέναµε µία
τέτοια διολίσθηση από Έλληνα Υπουργό. Ειλικρινά, τι έχει κάνει
ο συγκεκριµένος φορέας για τη χώρα; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε ένα λεπτό. 
Πόσες ακριβώς επενδύσεις διασφάλισε; Μπορείτε να µας δώ-

σετε ένα ακριβές νούµερο; Μήπως το µόνο που κάνει, είναι να
οργανώνει τα αποτυχηµένα ταξίδια του Πρωθυπουργού στο εξω-
τερικό, δήθεν για προσέλκυση επενδύσεων; Θυµόµαστε όλοι το
ταξίδι στην Κίνα που διασφάλισε κεφάλαια για τα κινέζικα ναυ-
πηγεία, τη στιγµή που η ανεργία εξαθλιώνει τους Έλληνες ναυ-
τεργάτες. Αυτοί είναι οι οργανισµοί πρότυπα; Το µεγαλύτερο
σκάνδαλο µετά το ΤΑΙΠΕΔ; 

Θα µου επιτρέψει ο κ. Κακλαµάνης να χρησιµοποιήσω τα λόγια
του: «Κύριε Υπουργέ, οι διατάξεις αυτές είχαν δοθεί από µανδα-
ρίνους του Υπουργείου σας που είναι στον πυρήνα της διοίκησης
του ΤΕΕ». 

Για όλους αυτούς τους λόγους, θα σας λέγαµε να σοβαρευ-
τείτε επιτέλους και να µην ευτελίζετε τους θεσµούς, υιοθετώντας
διατάξεις µανδαρίνων και κατηγορώντας όλους τους υπόλοι-
πους. Η αδιάλλακτη στάση δεν σας δικαιώνει και απλά αποκαλύ-
πτει το σκάνδαλο. Για τελευταία φορά, σας ζητάµε να αποσύρετε
τα επίµαχα άρθρα και να τα δουλέψετε µαζί µε όλους τους σχε-
τικούς φορείς. Μη διχάζετε µε την αδιαλλαξία σας και ενώστε
τους Έλληνες. 

(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί από το Β’ Τµήµα του 2ου Γυµνασίου Αιγάλεω.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Ηλίας
Παναγιώταρος. 

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά τα έντεκα πρώτα άρθρα που αφορούν την Εθνική

Αρχή Συντονισµού Πτήσεων, θα θέλαµε να αναφέρουµε ότι η
Εθνική Αρχή Συντονισµού Πτήσεων δεν είναι κάτι το νέο, κάτι το
καινούργιο. Ουσιαστικά, αντικαθιστά την υφιστάµενη αρχή Συν-
τονισµού Πτήσεων. Το γεγονός τώρα ότι απαιτείται η σύσταση
µιας τέτοιας Αρχής τη στιγµή που υπάρχουν θεσµικά όργανα για
τις αεροπορικές συγκοινωνίες, προκαλεί ερωτηµατικά. Θα µπο-
ρούσε το έργο αυτό να το υλοποιεί η Υπηρεσία Πολιτικής Αερο-
πορίας µε κάποια επιτροπή που θα συγκροτεί η ίδια. Σε κάθε
περίπτωση, εφόσον είναι κάτι που λειτουργεί εδώ και καιρό, στην
ουσία δεν πρόκειται για κάτι το νέο.

Άποψή µας είναι ότι στο σηµείο που αναφέρεται η ανεξαρτη-
σία και η αντικειµενικότητα της αρχής και το γεγονός ότι δεν θα
πρέπει να υπόκειται στον έλεγχο κάποιας αρχής, θα πρέπει
οπωσδήποτε να διασφαλιστεί κάποιου είδους εποπτείας από το
ΓΕΕΘΑ ή από την Πολεµική Αεροπορία. 

Όσον αφορά τις αρµοδιότητες της αρχής, θεωρούµε ότι θα
µπορούσε όλο αυτό το πλαίσιο των αρµοδιοτήτων να το υλοποιεί
η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας, κάτι που απ’ ό,τι φαίνεται,
δεν γίνεται.

Όσον αφορά το άρθρο 3, βλέπουµε ότι πρόκειται για µία τυ-
πική διάταξη σχετικά µε τη συγκρότηση. Το ίδιο συµβαίνει και µε
το άρθρο 4, που αφορά τα ασυµβίβαστα µελών της αρχής. 

Το άρθρο 5, αναφέρεται στη διοικητική και οικονοµική αυτο-
τέλεια και πρόκειται για µία ακόµα τυπική διάταξη. Το ίδιο συµ-
βαίνει και µε το άρθρο 6, το οποίο αφορά τη διαχείριση της
αρχής, αλλά χωρίς κάποια ουσιώδη αποτελέσµατα.

Μέχρι το άρθρο 11, τα άρθρα 7, 8, 9, 10 και 11 αφορούν τυπι-
κές διατάξεις.

Το ζητούµενο είναι ότι µε αυτά τα έντεκα πρώτα άρθρα, δεν
διασφαλίζεται η εθνική άµυνα καθ’ οιονδήποτε τρόπο. Συνεχί-
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ζουµε να παραχωρούµε σε άλλους, ξένους φορείς την ασφάλεια
της χώρας µε διάφορους τρόπους, έµµεσους ή άµεσους. Γι’
αυτό και δεν ψηφίζουµε τα έντεκα πρώτα άρθρα.

Σχετικά µε τα επόµενα άρθρα, βλέπουµε ότι το άρθρο 12 είναι
θετικό, όπως και τα άρθρο 14 και 15. Το µεν άρθρο 12, αφορά
σε ζητήµατα µετασκευής κινητήρων οχηµάτων σε κινητήρες δι-
πλού καυσίµου, συµβατικού και πεπιεσµένου φυσικού αερίου και
το δεύτερο, αφορά σε σχετικά ζητήµατα εγκατάστασης των πρα-
τηρίων καυσίµων που θα περιέχουν πλέον και τη νέα µορφή καύ-
σιµης ενέργειας, φυσικό αέριο, καθώς και τις τεχνικές προδια-
γραφές για την εγκατάσταση στα πρατήρια των καυσίµων αυτών.

Δεν ψηφίζουµε το άρθρο 13. Είπαµε ότι ψηφίζουµε το 12, το
14 και το 15.

Συµφωνούµε µε το άρθρο 16.
Επίσης, συµφωνούµε µε το άρθρο 17. Είµαστε υπέρ, µια που

αφορά την προσθήκη πινακίδας οµίχλης στον ΚΟΚ.
Διαφωνούµε µε το άρθρο 18 και δηλώνουµε «ΠΑΡΩΝ» στο

άρθρο 19, διότι, ενώ γίνονται κάποιες σοβαρές ενέργειες κατά
γενική αρχή υπέρ της άρσης των γραφειοκρατικών εµποδίων
που αφορούν στη λήψη και ενεργοποίηση αδειών εµπορευµατι-
κών µεταφορών από Έλληνες µεταφορείς σε µία περιοχή και σε
µια συγκυρία που το µεταφορικό έργο έχει εξ ολοκλήρου αλωθεί
από τα γειτονικά κράτη, είναι εγκληµατικό να επιµένουµε σε δια-
τάξεις που δεν αποδίδουν τίποτε στην οικονοµία αλλά δηµιουρ-
γούν στρεβλώσεις στην αγορά και αποτρέπουν επιχειρηµατίες
από την άσκηση δραστηριοτήτων.

Επιφυλασσόµαστε, όµως, γι’ αυτό και δηλώνουµε «ΠΑΡΩΝ»,
δυστυχώς, διότι θα έπρεπε να έχουν γίνει κάποιες µικρές ουσιώ-
δεις αλλαγές, οι οποίες δεν έγιναν και οι οποίες θα έβρισκαν και
εµάς σύµφωνους ως προς το εν λόγω άρθρο.

Ως προς το άρθρο 20, είµαστε υπέρ των ρυθµίσεων στα θέ-
µατα εισροών-εκροών για τις δεξαµενές στα πρατήρια υγρών
καυσίµων.

Ως προς το άρθρο 21, τασσόµαστε κατά, διότι είµαστε πλήρως
αντίθετοι µε το διορισµό απευθείας από τον Υπουργό Μεταφο-
ρών των µελών και του προέδρου της επιτροπής για τη διερεύ-
νηση των ατυχηµάτων και της ασφάλειας πτήσεων, διότι, όπως
είναι κατανοητό, αυτό δεν εξασφαλίζει κανενός είδους αντικει-
µενικό πόρισµα της επιτροπής, εάν και εφόσον συµβεί τέτοιο
ατύχηµα κατά τη διάρκεια της θητείας του Υπουργού που προ-
έβη στο διορισµό.

Είµαστε κατά του άρθρου 22 και σαφώς κατά του άρθρου 23,
που έχει να κάνει µε τα διόδια, όπως και σε προηγούµενα άρθρα
σε προηγούµενα νοµοσχέδια.

Ως προς τα άρθρα 24, 25, 26 έως και 28, στα οποία βλέπουµε
ότι δηµιουργήθηκε πολύ µεγάλος ντόρος και που, όπως είπε ο
Υπουργός, γίνονται όλα για το δηµόσιο συµφέρον, για το δηµό-
σιο καλό, είµαστε αντίθετοι. Θα τα καταψηφίσουµε, διότι πολύ
απλά οι άµεσα εµπλεκόµενοι, οι αρµόδιοι, οι συναρµόδιοι του τε-
χνικού κόσµου δεν εισακούστηκαν και το µόνο που δηµιουργή-
σατε ήταν µία γενικότερη αναταραχή πάνω στο συγκεκριµένο
ζήτηµα, το οποίο δεν πρόκειται να επιλύσει κανένα ουσιώδες
πρόβληµα το οποίο αφορά τον εν λόγω τοµέα αλλά ενδεχοµένως
έως σίγουρα για µία ακόµη φορά αυτές οι αλλαγές είναι προς
όφελος συγκεκριµένων συµφερόντων και σίγουρα όχι, όπως είπε
ο Υπουργός, για το συµφέρον του δηµοσίου, κοινώς για το συµ-
φέρον της Ελλάδος, των Ελλήνων πολιτών.

Δυστυχώς, συνεχίζετε την πάγια τακτική σας. Είδαµε και µε τα
χθεσινά νέα ήξεις-αφίξεις. Όπως είπαν και κάποιοι Βουλευτές
του ΠΑΣΟΚ, την ώρα που αναφερόµουν στο εικοσιπεντάευρο,
απεσύρθη, θα πω ότι, ναι, απεσύρθη και µπήκε ένα επιπλέον πεν-
τάλεπτο στα τσιγάρα, το οποίο µε τη σειρά του θα δηµιουργήσει
και αυτό τεράστια προβλήµατα οικονοµικής φύσεως, γιατί µόνο
µε ζητήµατα οικονοµικής φύσεως ασχολείται το Υπουργείο Οι-
κονοµικών και τα συναρµόδια Υπουργεία.

Όλοι γνωρίζουµε το τεράστιο πρόβληµα το οποίο υπάρχει µε
το λαθρεµπόριο τσιγάρων. Εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ χά-
νονται κάθε χρόνο από το λαθρεµπόριο τσιγάρων και είναι βέ-
βαιο ότι µε την καινούργια φαεινή πατέντα-ιδέα της τελευταίας
στιγµής- το λαθρεµπόριο θα αυξηθεί και τα έσοδα του δηµοσίου
θα µειωθούν.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργα-
στήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
εικοσιτέσσερις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από
το 11ο Δηµοτικό Σχολείο Κορυδαλλού.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής Αριστεράς
κ. Θωµάς Ψύρρας.

ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων για την «Εθνική Αρχή Συντονισµού Πτήσεων και άλλες
διατάξεις», όσον αφορά το Πρώτο Μέρος, δηλαδή τα άρθρα 1
έως 11 που αφορούν την Εθνική Αρχή Συντονισµού Πτήσεων,
ήδη έχουµε παρουσιάσει γι’ αυτά τις επιµέρους αντιρρήσεις µας.
Κυρίως όµως οι αντιρρήσεις µας εστιάζονται στο άρθρο 3, το
οποίο προβλέπει ότι όλα τα µέλη της αρχής, διορίζονται µε από-
φαση του Υπουργού Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων. Τίθεται
ζήτηµα -και επιµένουµε σε αυτό- µε ποια κριτήρια γίνεται αυτό,
ποια είναι τα απαιτούµενα προσόντα, γιατί αυτά δεν ορίζονται
ρητά και γιατί και πάλι εµπλέκεται ο Υπουργός, ενώ θα µπορού-
σαν κάλλιστα τα πρόσωπα να ορίζονται µε αυξηµένη πλειοψηφία
της Διάσκεψης των Προέδρων της Βουλής, όπως προβλέπεται
για τις συνταγµατικά κατοχυρωµένες ανεξάρτητες αρχές ή
ακόµα και από την Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βου-
λής. 

Από εκεί και µετά, στο Δεύτερο Μέρος στις «Ρυθµίσεις θεµά-
των µεταφορών», στο άρθρο 12 που αφορά τη µετασκευή των
κινητήρων των οχηµάτων λέµε ότι πρέπει να ισχύσει ο κανονι-
σµός R-110. Παράλληλα πρέπει να προσέξουµε ότι πρέπει να
ισχύει και ο κανονισµός R-115, ο οποίος αφορά τα KIT των έτοι-
µων αυτοκινήτων. 

Στο άρθρο 13, υπάρχει ένα ζήτηµα που αφορά τα ΚΤΕΛ. Για
τα αστικά και τα υπεραστικά λεωφορεία έχουµε το ερώτηµα,
γιατί να µην καλύπτονται και όσοι κατέθεσαν αίτηση µια άλλη
χρονική στιγµή. 

Στο άρθρο 14 και στο άρθρο 15 είµαστε υπέρ, δεν έχουµε αν-
τιρρήσεις. 

Όσον αφορά στο άρθρο 16, που αφορά τροποποίηση των δια-
τάξεων του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, είπα και στη επιτροπή,
κύριε Υπουργέ, ότι είναι µια καλή ιδέα, από την ώρα που ο κύριος
Υπουργός είπε ότι θα θεσπίσει κάρτα αναλογικών διοδίων η
κάρτα αυτή να είναι µια smart κάρτα η οποία να δίνει ταυτόχρονα
και οδικές πληροφορίες. Είναι αυτό που συµβαίνει στους µεγά-
λους αυτοκινητοδρόµους της Αµερικής κυρίως.

Στο άρθρο 17, υπάρχει ένα ζήτηµα µε τους υπερήλικες ογδον-
τάχρονους οδηγούς που για ένα εξάµηνο µπορούν να µην περ-
νούν από γιατρό,  εντούτοις να βγαίνουν στούς εθνικούς δρό-
µους. Είναι ένα πρόβληµα που θα έπρεπε να  το δούµε. 

Θετικό στοιχείο για το άρθρο 18, είναι το γεγονός ότι η έννοια
της µεταφορικής επιχείρησης εισέρχεται για πρώτη φορά στο
επάγγελµα του οδικού µεταφορέα. 

Όσον αφορά τώρα το άρθρο 19 που αφορά «Ρυθµίσεις θεµά-
των συστήµατος εισροών-εκροών», γενικώς είναι ένα πρόβληµα,
γιατί ήδη από το 2012 υπάρχει ένας νόµος που αφορά όλο το κύ-
κλωµα των πετρελαιοειδών, των καυσίµων και δεν έχουν µέχρι
σήµερα ενεργοποιηθεί µε υπουργικές αποφάσεις. Ερχόµαστε
τώρα να στήσουµε ένα επιµέρους σύστηµα εισροών-εκροών.

Επίσης, θέλω να επισηµάνω και ένα άλλο σηµαντικό κατά τη
γνώµη µου πρόβληµα. Πολλές φορές, υπερτιµούµε τις δυνατό-
τητες ενός ηλεκτρονικού συστήµατος, σε σχέση µε αυτά που
πραγµατικά µπορεί να δώσει. Για παράδειγµα, το σύστηµα εισ-
ροών-εκροών, είναι δυνατόν να µη δίνει ακριβή στοιχεία και πρέ-
πει να το ξέρουµε αυτό, ιδίως γιατί αυτά τα συστήµατα επηρεά-
ζονται από τις λεγόµενες ηλεκτροµαγνητικές βέργες µετρήσεως
του συστήµατος, που δεν µπορούν να λειτουργήσουν µε την
απαιτούµενη ακρίβεια µέσα σε αυτά τα ηλεκτροστατικά πεδία
που αναπτύσσονται µέσα στις δεξαµενές των καυσίµων, ειδικά
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µε τον τρόπο που αυτές γίνονται στην Ελλάδα. Υπάρχει εδώ ένα
ζήτηµα που πρέπει να το δούµε. Γενικά όµως όλα αυτά τα στοι-
χεία τα οποία οδηγούν στην αντιµετώπιση του λαθρεµπορίου,
είναι όπως και να το κάνουµε ένα θετικό στοιχείο και εµείς θα το
ψηφίσουµε αυτό, παρά το γεγονός ότι αντιλαµβανόµαστε ότι δεν
λύνει το πρόβληµα, γιατί το µεγάλο πρόβληµα τελικά ονοµάζεται
«ναυτιλιακό πετρέλαιο» και η λαθρεµπορία που γίνεται εκεί κυ-
ρίως. 

Στο άρθρο 20, είµαστε εντελώς αντίθετοι. Αφορά τον τρόπο
επιλογής και διορισµού του προέδρου της τετραµελούς επιτρο-
πής. Πρέπει να πούµε ότι έτσι όπως διατυπώνεται, λέγοντας δη-
λαδή ότι για λόγους ευελιξίας τον διορίζει ο Υπουργός και όχι η
Βουλή, τελικά για χάρη της ευελιξίας κρύβουµε τη διαφάνεια. 

Συµφωνούµε µε τον κανονισµό της επίγειας εξυπηρέτησης στο
άρθρο 23 και, βεβαίως, διαφωνούµε ριζικά και απόλυτα µε το
άρθρο 22, για τους κάθετους δρόµους της Εγνατίας. 

Κύριε Υπουργέ, είναι πάρα πολύ πιθανό, το ζήτηµα των διο-
δίων στους καθέτους της Εγνατίας να σας δηµιουργήσει προ-
βλήµατα που δεν φαντάζεστε. Τι εννοώ; Οι κάθετοι άξονες της
Εγνατίας, έγιναν ως διασυνοριακά έργα µε χρήµατα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και µόνο. Είχαν τον χαρακτήρα δηµόσιων έργων
και µάλιστα ρητά δηλώνεται ότι θα ήταν χωρίς διόδια. 

Είναι πάρα πολύ πιθανόν, αν βάλετε διόδια, να βρεθείτε µπρο-
στά σε προβλήµατα που θα προκύψουν από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Είναι ένα στοιχείο που πρέπει να το δείτε. Εµείς, έξω από
αυτό, για την περίπτωση των διοδίων είµαστε εντελώς κάθετοι.
Είπα χθες ότι και µόνο αυτό το άρθρο να υπήρχε µέσα σε αυτό
το νοµοσχέδιο, επί της αρχής θα ψηφίζαµε «ΟΧΙ». 

Το ζήτηµα τώρα, είναι όλα εκείνα τα προβλήµατα που αφο-
ρούν το ΤΕΕ. Ο κύριος Υπουργός χθες, όταν είπαµε ότι θα
έπρεπε να µετακυλιθεί η συζήτηση, για να µπορέσουµε πραγµα-
τικά σε ξεχωριστό νοµοσχέδιο να αντιµετωπίσουµε τα ζητήµατα
του ΤΕΕ, θεώρησε ότι αυτό ήταν µία υπεκφυγή, για να πάει πίσω
ο διάλογος. 

Θέλω να πω ότι δεν ισχύει αυτό το πράγµα. Το καλύτερο θα
ήταν να αποσυρθεί. Από την ώρα, όµως, που επιµένει ο Υπουρ-
γός και έχει δεσµευθεί σε αυτό, πρέπει να πούµε το εξής: Όπως
έχει τροποποιηθεί το άρθρο 23, δηµιουργείται σύγχυση ως προς
τον θεσµικό ρόλο και ως προς τον ουσιαστικό, τεχνικό και επι-
στηµονικό ρόλο του ΤΕΕ, µε τη µορφή του νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου. 

Το ΤΕΕ, είναι σύµβουλος του κράτους. Είναι σύµβουλος του
κράτους και για τα θέµατα που περιγράφονται στο άρθρο 23
αναλυτικά. Αυτή η συµβολή, υλοποιείται µε τις υπηρεσίες του δη-
µοσίου. Υπήρχε µια αρµονική συνεργασία µαζί τους και υπήρξε
σηµαντικό έργο. Ο αντισεισµικός κανονισµός, οι τεχνικές προ-
διαγραφές κ.λπ.. 

Το ΤΕΕ, λοιπόν, από την ώρα που στερήθηκε σηµαντικούς πό-
ρους, δυσκολεύτηκε στην παραγωγή αυτού του έργου. Ουσια-
στικά, λοιπόν, για να καλυφθεί αυτή η αδυναµία, δίνεται η δυνα-
τότητα να συµµετέχει σε συµπράξεις του δηµόσιου τοµέα µε άλ-
λους φορείς, για να παράγει το έργο του. 

Εµείς εκφράζουµε τις ανησυχίες µας, µήπως µέσα από τη δια-
δικασία αυτή το όλο σχήµα δηµόσιων υπηρεσιών – ΤΕΕ, που λει-
τουργούσε µέχρι τώρα αρµονικά, διαταραχθεί και διολισθήσει σε
µορφές που αλλοιώνουν τον δηµόσιο χαρακτήρα αυτών των πα-
ρεµβάσεων σε επιστηµονικά και τεχνικά θέµατα του έργου. Επι-
φυλασσόµαστε, λοιπόν, πάρα πολύ γι’ αυτό. 

Όσον αφορά το άρθρο 24, εφόσον µε την τροποποίηση δύ-
νανται να ενταχθούν και ειδικότητες που δεν ήταν ενταγµένες
στο ΤΕΕ µέχρι τώρα και καλύπτει εν µέρει την απαίτηση των πτυ-
χιούχων ΤΕΙ να ενταχθούν στα τµήµατα και στο µητρώο, είναι ένα
κατά τη γνώµη µας, θετικό σηµείο. Θετικό είναι και το γεγονός
ότι µπορούν να εγγράφονται φυσικά και νοµικά πρόσωπα, όπως
έγινε µε το Ξενοδοχειακό Επιµελητήριο. 

Στο άρθρο 26, για τα θέµατα διαχείρισης των µητρώων τα
οποία διαχειρίζονταν η Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Έργων µε
την αντίστοιχη διεύθυνση, τώρα δηµιουργείται ένας ενδιάµεσος
διαχειριστής αυτών των βάσεων των µητρώων. Όµως, δεν ξεκα-
θαρίζεται µε σαφήνεια αν ο διαχειριστής είναι υπηρεσία του δη-
µοσίου. Πρέπει να διευκρινιστεί αυτό το σηµείο. 

Αν εννοείτε ότι αυτόν τον ρόλο τον αναλαµβάνει το ΤΕΕ, τον
αναλαµβάνει όντως αυτόν τον ρόλο το ΤΕΕ; Εµείς είµαστε επι-
φυλακτικοί ως προς αυτό, διότι πώς θα κάνει το ΤΕΕ διαχείριση
των µητρώων, όταν είναι ταυτόχρονα το ΤΕΕ των µελών του στα
οποία εκφράζονται και αντιτιθέµενα συµφέροντα αλλά και το ΤΕΕ
σύµβουλος του κράτους; Είναι ένα ζήτηµα που πρέπει να το
δείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας, κ. Γεώργιος Λαµπρούλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χθες, αναφερθήκαµε στα πρώτα έντεκα άρθρα του νοµοσχε-

δίου που αφορούν τη σύσταση, τη δηµιουργία της Εθνικής Αρ-
χής Συντονισµού Πτήσεων, και τονίσαµε ότι κριτήριο για το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα είναι αν οι ρυθµίσεις του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου, που προωθούνται, έρχονται να ικανοποιήσουν τις
ανάγκες του λαού µας για φθηνές και επαρκείς αεροµεταφορές
ή όχι. Και βέβαια, η αρνητική µας στάση δεν έχει να κάνει τόσο
µε τις λεπτοµέρειες, όπως τονίσαµε, αλλά µε την κατεύθυνση και
τους στόχους που επιδιώκει να εξυπηρετήσει η συγκεκριµένη
αρχή αλλά και µέσω του νοµοσχεδίου που συζητάµε. Αυτοί οι
στόχοι, δεν είναι άλλοι από την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας
στο πλαίσιο της απελευθέρωσης των αεροµεταφορών, δηλαδή
της µεγιστοποίησης της κερδοφορίας µιας χούφτας οµίλων που
δραστηριοποιούνται στον τοµέα των αεροµεταφορών, µε την πε-
ραιτέρω εµβάθυνση της εµπορευµατοποίησης, η οποία υλοποι-
είται και µε την αλλαγή του µηχανισµού χρήσης των χρονοθυ-
ρίδων των αεροµεταφορέων. 

Η ανταγωνιστικότητα, η επιχειρηµατικότητα και η παραγωγι-
κότητα, όπως προβάλλονται, είναι ασυµβίβαστα µε την προστα-
σία των πτήσεων και το σεβασµό της ανθρώπινης ζωής αλλά και
µε την ανάγκη να υπάρχει ένα προσιτό αεροπορικό εισιτήριο για
τα λαϊκά στρώµατα στη χώρα µας. Στη βάση, λοιπόν, αυτής της
κατεύθυνσης, εµείς καταψηφίζουµε τα πρώτα έντεκα άρθρα του
νοµοσχεδίου.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 12 για τη µετασκευή κινητήρων οχη-
µάτων, δεν θα είχαµε αντίρρηση. Εξάλλου, ήταν και αίτηµα του
συνδικαλιστικού κινήµατος για τη χρησιµοποίηση πιστοποιηµέ-
νων ανταλλακτικών. 

Άρθρα 13 και 14: Πρόκειται περί διευθετήσεων, κατά τη γνώµη
µας. Δεν έχουµε αντίρρηση.

Στο άρθρο 15, για τα πρατήρια παροχής καυσίµων και ενέρ-
γειας µε τη χρήση βιοκαυσίµων, εναλλακτικών τύπων δηλαδή
καυσίµων, δεν έχουµε αντίρρηση. Εξάλλου, το είπαµε και στην
επιτροπή, σε ό,τι αφορά αυτά τα άρθρα. 

Στα άρθρα 16 και 17, επίσης δεν έχουµε αντίρρηση, σε ό,τι
αφορά τον Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, τη σήµανση αλλά και
την παροχή δυνατότητας άδειας κυκλοφορίας σε υπερήλικες
άνω των ογδόντα ετών. Εδώ απλώς το ζήτηµα είναι να λειτουρ-
γούν οι υγειονοµικές επιτροπές. Γιατί όλοι γνωρίζουµε πώς λει-
τουργούν και αν λειτουργούν.

Στο άρθρο 18, για τα φορτηγά δηµοσίας χρήσεως. Εδώ βέβαια
δεν έχουµε αυταπάτες ότι υπάρχει ο νόµος. Είναι η τροποποίηση
του ν.3887. Δεν αλλάζει η ουσία του νόµου, που εξυπηρετεί τη
διαδικασία συγκέντρωσης και µονοπώλησης και του κλάδου
αυτού. Βεβαίως, θεωρούµε ότι µε τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις
αντιµετωπίζονται µία σειρά προβλήµατα, όπως η ύπαρξη δύο
αδειών, το καθεστώς των ιδιότυπων µεταφορικών εταιρειών,
κλπ.. Και βεβαίως, δεν έχουµε αντίρρηση. Εξάλλου, ορισµένες
από τις ρυθµίσεις που προβλέπονται και µέσα στο άρθρο αυτό,
ήταν και δικά µας αιτήµατα.

Στο άρθρο 19, για τα συστήµατα εισροών-εκροών. Σίγουρα
δεν λύνουν το πρόβληµα του λαθρεµπορίου στα καύσιµα. Δεν
έχουµε αντίρρηση σε ό,τι αφορά τη ρύθµιση, η οποία είναι δια-
δικαστικού χαρακτήρα. 

Τα άρθρα 20 και 21, τα καταψηφίζουµε.
Σε ό,τι αφορά το άρθρο 22 για τα διόδια στην Εγνατία. Η επι-

βολή των διοδίων και στην Εγνατία Οδό, είναι αποτέλεσµα της
ίδιας πολιτικής που απαρέγκλιτα υλοποιείται χρόνια τώρα, µε
βάση την οποία τα δηµόσια έργα και οι άλλες δηµόσιες υποδο-
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µές ιεραρχούνται, κατασκευάζονται και λειτουργούν µε µοναδικό
κριτήριο την κερδοφορία του κεφαλαίου και όχι την εξυπηρέτηση
των αναγκών των εργαζοµένων και της λαϊκής οικογένειας. Έτσι,
ενώ ο λαός µας χρηµατοδοτεί τα έργα από την άγρια φορολογία
που υφίσταται και τα κατασκευάζει µε τον δικό του ιδρώτα, αναγ-
κάζεται να τα χρυσοπληρώνει ξανά και ξανά για τη χρήση τους
µέσω των συµβάσεων παραχώρησης, που αποτελούν συµβάσεις
λαϊκής αφαίµαξης και ληστείας. Όλα αυτά τα καταλαβαίνει ο
λαός και γι’ αυτό διαµαρτύρεται, ενώ οι κυβερνήσεις –και οι προ-
ηγούµενες αλλά και η σηµερινή δικοµµατική- προχωρούν απέ-
ναντι στην όποια διαµαρτυρία και αντίδραση του λαού µας στην
ποινικοποίηση των αγώνων, στην τροµοκράτηση του λαού µας,
προκειµένου να εξυπηρετηθεί αυτός ο στόχος της παράδοσης
και των οδικών αξόνων στους µεγάλους κατασκευαστικούς οµί-
λους και στα µονοπώλια, για να ενισχύσουν την κερδοφορία
τους. 

Παράλληλα, η ιστορία µε τα διόδια, είναι µια ακόµα απόδειξη
του γιατί είναι επιτακτική ανάγκη οι οδικοί άξονες, συνολικά οι
υποδοµές της χώρας, να είναι λαϊκή, κοινωνική ιδιοκτησία, που
θα κατασκευάζονται µε κεντρικό σχεδιασµό και επιστηµονική µε-
λέτη, µε µοναδικό γνώµονα την ικανοποίηση της ανάγκης µετα-
φοράς µε ασφάλεια για όλους και δωρεάν.

Συνεπώς, ο αγώνας των εργαζόµενων, λέµε εµείς, των λαϊκών
στρωµάτων για κατάργηση και των διοδίων, θα πρέπει να στο-
χεύει στην ανατροπή συνολικά της πολιτικής Κυβέρνησης - Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης - κεφαλαίου που γεννά αυτά τα µέτρα, όπως
αυτό των διοδίων.

Συνεπώς, καταψηφίζουµε και το άρθρο 22.
Αναφορικά µε τα άρθρα 23, 24, 25, 26, θα τοποθετηθούµε οµα-

δοποιηµένα για αυτά. Με τις διατάξεις των άρθρων που προβλέ-
πετε, επιχειρείται πλέον στο πλαίσιο εφαρµογής συγκεκριµένων
διατάξεων του ν.3982/2011 περί αδειοδοτήσεων των τεχνικών
επαγγελµάτων, καθώς και µε τα έξι προεδρικά διατάγµατα που
ακολούθησαν στο παρελθόν, η ρύθµιση ενός ζητήµατος, δηλαδή
του ζητήµατος της πιστοποίησης των τεχνικών του κατασκευα-
στικού τοµέα. Το πρόσχηµα για την πιστοποίηση των τεχνικών
επαγγελµάτων για δηµόσια είτε ιδιωτικά έργα, αποτελούν η αν-
τιµετώπιση της εισφοροδιαφυγής και φοροδιαφυγής, καθώς και
η ύπαρξη δυνατότητας από τους ενδιαφερόµενους για επιλογή
εγκεκριµένων, πιστοποιηµένων και αξιόπιστων τεχνιτών. 

Ασφαλώς για πάρα πολλούς εργατοτεχνίτες, αλλά και ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες που δεν ασκούν αδειοδοτηµένο επάγγελµα,
η ένταξή τους στο µητρώο θα σηµάνει και αντίστοιχη οικονοµική
επιβάρυνση, όταν ήδη «έχουν τη θηλιά στο λαιµό τους» από τα
χαράτσια και τους φόρους, όταν ήδη είναι σε δεινή θέση από την
αναδουλειά που τους µαστίζει.

Ειδικότερα, αν θέλετε, στο άρθρο 23 όπου γίνεται τροποποί-
ηση, µε τη δυνατότητα δηλαδή παροχής στο ΤΕΕ να συµµετέχει
σε ανώνυµες εταιρείες µε σκοπό την πιστοποίηση, την τήρηση
µητρώου µελών και µη µελών του, τα οποία όµως έχουν άµεση ή
έµµεση σχέση µε το τεχνικό δυναµικό της χώρας, είναι προφανές
ότι γίνεται προσπάθεια εναρµόνισης της ελληνικής νοµοθεσίας
µε την ευρωπαϊκή και συγκεκριµένα µε την οδηγία 2005/36, στο
κείµενο της οποίας γίνεται λόγος για την αρµόδια αρχή, στην
οποία πρέπει να ανατεθεί η ευθύνη της πιστοποίησης του εκά-
στοτε επαγγέλµατος.

Με την αξιοποίηση του µητρώου και σε συνδυασµό µε την έν-
ταξη του ΤΕΕ ως υπηρεσία µίας στάσης στο ΓΕΜΗ, το σχήµα της
ανώνυµης εταιρείας όπου θα µετέχει το ΤΕΕ και θα λειτουργεί
στα πλαίσια δράσης του ΤΕΕ, έρχεται ακριβώς να υποκαταστή-
σει το κράτος, να το απαλλάξει από τις ευθύνες του, µεταφέρον-
τας στον ιδιωτικό τοµέα υποχρεώσεις, στη συγκεκριµένη
περίπτωση για τεχνική επαγγελµατική εκπαίδευση, που θα έπρε-
πε να είναι δηµόσια, ενιαία και να παρέχεται δωρεάν.

Η δηµιουργία του µητρώου από το ΤΕΕ αποδεικνύει την απο-
σύνδεση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων -και αυτός είναι ο πυ-
ρήνας του νοµοσχεδίου, αυτό το στόχο έρχεται να υπηρετήσει-
του δικαιώµατος δηλαδή στην εργασία από τους τίτλους σπου-
δών και την θέσπιση ανεξάρτητων από τους ακαδηµαϊκούς επαγ-
γελµατικών τίτλων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό θέλω µόνο και ολοκληρώνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Γιατί µου το ζη-

τάτε; Αφού µόνος µου σταµάτησα το κουδούνι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Μη µε παρεξηγείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Άλλοι συνάδελ-

φοί µας παίρνουν µόνοι τους το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Είθισται, όταν εκπνέει ο χρόνος να

ζητάµε την ανοχή σας, γι’ αυτό το έκανα, κύριε Πρόεδρε. Από
εκεί πήρα το θάρρος. Δεν σας µαλώνω, αλίµονο.

Εποµένως, η τήρηση του µητρώου και µάλιστα από το ΤΕΕ,
που είναι γνωστός και ο ρόλος του και η θέση του και ο καθένας
έχει την άποψή του, δεν εξασφαλίζει σε καµµία περίπτωση την
τεχνική, θεωρητική και πρακτική επάρκεια των τεχνικών που
οπωσδήποτε είναι απαραίτητοι.

Τι δείχνουν όλες οι διαδικασίες; Γιατί έγινε πολλή συζήτηση
και χθες και σήµερα κάποιοι από τους οµιλητές τοποθετήθηκαν
γι’ αυτά τα άρθρα. Όλες οι διαδικασίες δείχνουν να αποτελούν
το όχηµα για την αποσύνδεση πτυχίου- επαγγέλµατος. Κανένας
άλλος από τα άλλα κόµµατα δεν το βάζει αυτό το θέµα, παρά
µόνο ζητούν µία αναστολή των άρθρων, όπως ο ΣΥΡΙΖΑ και άλλοι
µεµονωµένοι ενδεχοµένως συνάδελφοι, οι οποίοι ζητούν ανα-
στολή των άρθρων στην κατεύθυνση διαβούλευσης. Εµείς ρω-
τάµε: Με ποια κατεύθυνση; Και εδώ είναι όλος ο πυρήνας, τον
οποίο δεν τον θίγει κανένας άλλος. Οι διαδικασίες, λοιπόν, δεί-
χνουν ότι αποτελούν όχηµα για την αποσύνδεση πτυχίου - επαγ-
γέλµατος σήµερα στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, που ήδη έχει
ξεκινήσει. Και εδώ να σας θυµίσουµε ότι υπάρχει συγκεκριµένη
στρατηγική, προαποφασισµένη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πέρα
από µνηµόνια και κρίσεις, εδώ και πάρα πολλά χρόνια, στη Μπο-
λόνια δηλαδή.

Επίσης, η συγκεκριµένη διάταξη και τα άρθρα µπορούν να λει-
τουργήσουν ως εργαλείο µετακύλησης της ευθύνης προς την
ανώνυµη εταιρία για έλεγχο των αδειών, για σύνταξη κανονισµών
και προδιαγραφών. 

Θεωρούµε ότι στις σηµερινές συνθήκες, µε την εξέλιξη της τε-
χνολογίας και της τεχνικής, για την άσκηση τεχνικού επαγγέλµα-
τος είναι απαραίτητες οι θεωρητικές γνώσεις και η εµπειρία. Οι
γνώσεις αυτές, όµως, όπως και στη συνέχεια η επικαιροποίησή
τους, θα πρέπει να παρέχονται από το κράτος στα πλαίσια της
τεχνικής, επαγγελµατικής εκπαίδευσης, να είναι ενιαίες και δω-
ρεάν. Το αποδεικτικό απόκτησης των γνώσεων, ο τίτλος σπου-
δών, να είναι η προϋπόθεση άσκησης του επαγγέλµατος. 

Εποµένως, είµαστε αντίθετοι σε οποιαδήποτε µορφή εξετά-
σεων για την απόκτηση πιστοποίησης των επαγγελµατικών προ-
σόντων. 

Άρα, καταψηφίζουµε και τα άρθρα 23, 24, 25, 26 όπως και το
άρθρο 27 για το οποίο δύο φορές στην επιτροπή και χθες εδώ
στην Ολοµέλεια βάλαµε συγκεκριµένα ερωτήµατα. Περιµένουµε
τις απαντήσεις. Και η αρνητική µας θέση δεν καθορίζεται από το
αν θα απαντηθούν οι ερωτήσεις µας ή όχι, αλλά για ακόµα µια
φορά ζητούµε να µας απαντηθούν τα συγκεκριµένα ερωτήµατα. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα από τον Υπουργό να
πάρει θέση στο θέµα που θέσαµε και χθες: Καταθέσαµε µια τρο-
πολογία για την κατάργηση των χαρατσιών, όχι µόνο του εικοσι-
πεντάευρου αλλά και του 1 ευρώ στις συνταγές των φαρµάκων,
όπως επίσης και του πεντάευρου. Θα θέλαµε από τον αρµόδιο
Υπουργό να µας πει αν κάνει δεκτή την τροπολογία του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας ευχαρι-

στούµε. 
Το λόγο έχει ο κ. Πάρις Μουτσινάς, ειδικός αγορητής των Ανε-

ξάρτητων Δηµοκρατικών Βουλευτών. 
ΠΑΡΙΣΗΣ ΜΟΥΤΣΙΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό το νο-

µοσχέδιο -όπως είπαµε και χθες επί της αρχής- αναδεικνύεται το
µείζον θέµα της ελληνικής κοινωνίας, αλλά και η σηµερινή πολι-
τική. Υποβαθµίζεται συστηµατικά ο δηµόσιος τοµέας, οι υπηρε-
σίες του κράτους και επιδιώκεται αυτές να τεθούν συστηµατικά
σε ιδιωτικούς φορείς ή σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. 
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Είναι µια οµολογούµενη αποτυχία της Κυβέρνησης. Οι άνθρω-
ποι που κυβέρνησαν το κράτος αυτό περισσότερο από τριάντα
χρόνια, λένε ότι δεν είναι ικανοί σήµερα να αναβαθµίσουν τις λει-
τουργίες του κράτους, το οποίο αποτελεί -αν θέλετε- ένα ευέλι-
κτο όργανο στρατηγικής για το δηµόσιο συµφέρον και για την
ανάπτυξη της οικονοµίας και πρέπει οπωσδήποτε να αναβαθµι-
στεί. Η συνεχής υποβάθµιση του κράτους και του δηµόσιου
τοµέα θα οδηγήσει σε αποσύνθεση, σε υποβάθµιση της κοινωνι-
κής συνοχής και σε απαξίωση µιας σοβαρής ανάπτυξης, µε γνώ-
µονα τα κοινωνικά συµφέροντα και τις κοινωνικές ανάγκες. 

Σήµερα, λοιπόν, και στο νοµοσχέδιο αυτό φαίνεται καθαρά η
υποβάθµιση της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, η οποία λει-
τουργούσε στην προηγούµενη Συντονιστική Αρχή Πτήσεων και
η οποία οµολογουµένως είχε αδυναµίες, που έπρεπε να δούµε
και να τις αναβαθµίσουµε.

Αντί γι’ αυτό, απαξιώνουµε πλήρως την Υπηρεσία Πολιτικής
Αεροπορίας. Μεταφέρουµε τα αεροδρόµια -και τα περιφερειακά
που αναβαθµίζονται τελευταία και έχουν αρκετή κίνηση- στο ΤΑΙ-
ΠΕΔ. Επιδιώκουµε άρον-άρον να τα ξεπουλήσουµε. Και στην κα-
τεύθυνση αυτή φτιάχνουµε µια υπηρεσία, την Εθνική Αρχή
Συντονισµού Πτήσεων, για να παίξει ένα ρόλο εξυπηρέτησης του
µονοπωλίου των αεροµεταφορών. 

Κατά συνέπεια, τα άρθρα 1 έως 11 καταδυναστεύονται από τη
λογική αυτή. Στο άρθρο 1, άλλωστε, διαπιστώνεται αυτή η αντι-
φατικότητα. Είναι µια ανεξάρτητη αρχή, που σαφώς δεν είναι
ανεξάρτητη, αλλά ελέγχεται από το κράτος. 

Στο άρθρο 2 υπάρχει µία επιτροπή συντονισµού, η οποία επι-
κουρεί το ρόλο της αρχής, αλλά στην ουσία θα µπερδεύονται οι
εξουσίες. 

Και έρχεται ο Υπουργός, ο οποίος είναι ο κυρίαρχος των πάν-
των. Το Κοινοβούλιο είναι έξω από αυτήν τη διαδικασία. Δεν
ελέγχει ούτε στην περίπτωση αυτή, αλλά ούτε και σε ένα άλλο
άρθρο όπου ο ίδιος ο Υπουργός εκλέγει τον Πρόεδρο και όλη
την Επιτροπή Διερεύνησης Ατυχηµάτων Ασφάλειας των Πτή-
σεων. Καταλαβαίνετε τελικά ότι ο Υπουργός γίνεται ο κυρίαρχος
των πάντων σε µια κατ’ επίφαση ανεξάρτητη αρχή.  

Διορίζει, χωρίς να ξέρουµε µε ποια κριτήρια, τα µέλη και τον
Πρόεδρο της επιτροπής. 

Επιπλέον, ο Κανονισµός θα ολοκληρωθεί, θα ανασυγκροτηθεί
τρεις µήνες µετά την εκλογή κ.λπ., χωρίς βέβαια την έγκριση του
Κοινοβουλίου που θα µπορούσε να παίξει ένα σηµαντικό ρόλο
για να έχουµε και την αναβάθµιση της δηµοκρατίας στον έλεγχο
των πτήσεων. 

Κατά συνέπεια, τα άρθρα 1 έως 11 για µας είναι κόλαφος και
τα καταψηφίζουµε.

Όσον αφορά το δεύτερο µέρος, τα άρθρα 12 έως 21, πρέπει
να πούµε ότι περιέχουν αρκετές θετικές διατάξεις. Θεωρούµε
ότι τα άρθρα 12,13,14,15 είναι θετικά και τα ψηφίζουµε, όπως και
το 16. 

Στο άρθρο 17 υπάρχει ένα πρόβληµα µε την ανανέωση των
αδειών οδήγησης στους υπερήλικες άνω των ογδόντα ετών. Εκεί
εµπλέκονται και περιπτώσεις κωφών κλπ.. Θεωρώ ότι πρέπει να
βελτιωθεί. Εκείνο το οποίο δυναστεύει το άρθρο αυτό είναι η λει-
τουργία των υπηρεσιών που ανανεώνουν τις άδειες οδήγησης,
µε αποτέλεσµα να έχουµε µεγάλες καθυστερήσεις και να υπάρ-
χει κίνδυνος από την παράταση ενός εξαµήνου της συνέχισης
της οδήγησης µέχρι να περάσει από την επιτροπή. 

Αντί, λοιπόν, να κάνουν το αυτονόητο οι περιφέρειες και να
λειτουργήσουν γρήγορα τις επιτροπές αυτές, φτάνουµε σε
ανορθόδοξες αποφάσεις. Θεωρώ ότι τελικά σε αυτό το άρθρο
θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ», γιατί υπάρχει αυτή η διάταξη που δεν
µας ικανοποιεί και πρέπει να λειτουργήσουν οι επιτροπές ελέγ-
χου των αδειών οδήγησης. 

Το άρθρο 19 θεωρώ ότι αφορά ένα σηµαντικό ζήτηµα, µία χαί-
νουσα πληγή, που είναι ο έλεγχος εισροών - εκροών των καυσί-
µων. Στην προκειµένη περίπτωση αφορά τα πρατήρια καυσίµων.
Είναι θετική η διάταξη αυτή, γιατί διευκολύνει, χωρίς νέα άδεια,
τον έλεγχο των δεξαµενών των πρατηρίων. 

Το ζήτηµα, όµως, του ελέγχου της λαθρεµπορίας έχει γίνει πια
µία κατάσταση, η οποία όχι µόνο αδικεί, όχι µόνο δηµιουργεί τε-
ράστιο έλλειµµα εσόδων, που µερικοί τα ανεβάζουν και µέχρι 5

δισεκατοµµύρια το χρόνο -γιατί είναι και το ναυτιλιακό πετρέ-
λαιο, είναι και η χερσαία διακίνηση καυσίµων µε λαθραίο τρόπο-
αλλά δηµιουργεί τεράστιο πρόβληµα και στα οικονοµικά -θα λύ-
νονταν πολύ σηµαντικά ζητήµατα- και µας αναγκάζουν να βρί-
σκουµε ισοδύναµα, τα οποία δηµιουργούν πολλά προβλήµατα
στην ελληνική κοινωνία. Το χειρότερο, όµως, είναι ότι τελικά υπο-
βαθµίζει και την αξιοπιστία της χώρας στο εξωτερικό. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι πρέπει το σύστηµα αυτό να επεκταθεί
σε όλο τα φάσµα διακίνησης καυσίµων, από τα διυλιστήρια στα
πλοία και στα βυτιοφόρα, για να λήξει αυτή η µεγάλη ιστορία. 

Ψηφίζουµε, λοιπόν, «ΠΑΡΩΝ» σε αυτό το άρθρο µε αυτές τις
επισηµάνσεις. 

Όσον αφορά το άρθρο 20, όπως είπα και προηγουµένως,
θεωρώ ότι είναι απαράδεκτη η παρέµβαση του Υπουργού σε
αυτήν την κατεύθυνση. Θα µπορούσε η Βουλή και η Διάσκεψη
Προέδρων της Βουλής να διευθετεί αυτή τη συγκρότηση της Επι-
τροπής. 

Τέλος, καταψηφίζουµε τα άρθρα 22 έως 27. Και εξηγώ:
Το άρθρο 22 αφορά την τοποθέτηση νέων διοδίων στις κάθε-

τες οδούς της Εγνατίας Οδού. Είπαµε και χθες ότι είναι απαρά-
δεκτη κατάσταση το να φορτώνουµε διόδια σε κάθε εθνικό δί-
κτυο, σε κάθε δρόµο, ακόµα και παράπλευρο. Στη Φθιώτιδα έχει
γίνει κόλαφος αυτή η κατάσταση. Πιστεύουµε ότι τελικά δεν οδη-
γεί πουθενά αυτή η αναρχία στην τοποθέτηση σταθµών διοδίων. 

Πρέπει να σταµατήσει αυτή η ιστορία. Πρέπει να δούµε συνο-
λικά τα τέλη κυκλοφορίας, την τοποθέτηση διοδίων και τα οδικά
έργα, για να µπορέσει να σταµατήσει αυτή η αναξιοπιστία, η
οποία µας κατατρύχει τριάντα χρόνια τώρα. Τα οδικά δίκτυα δεν
έχουν τελειώσει και αυτοί που κερδίζουν τελικά είναι αυτοί οι
οποίοι δηµιουργούν και τα προβλήµατα.

Όσον αφορά τα άρθρα 23 έως 27, πραγµατικά υπάρχει µε-
γάλο πρόβληµα. Φαίνεται εδώ ότι ο Υπουργός ξεπέρασε τον
εαυτό του και σύρθηκε στο όνοµα των συντεχνιακών συµφερόν-
των του ΤΕΕ. 

Από τη µία µεριά, κύριε Υπουργέ, είστε εκτεθειµένος, γιατί µε
το ένα χέρι η Κυβέρνηση αφαίρεσε έσοδα από το ΤΕΕ και δεν
µπορεί σήµερα να εξυπηρετήσει, ενδεχοµένως, τους στόχους
του σαν σύµβουλος της πολιτείας, όπως ορίζεται από την ιδρυ-
τική του πράξη. Από την άλλη, έρχεστε και µε αυτόν τον τρόπο
προσπαθείτε να δώσετε εισοδήµατα, να δώσετε ρόλο, στο ΤΕΕ
που δεν αντιστοιχεί και αντιβαίνει στην ιδρυτική του πράξη. Πα-
ράλληλα, αδιαφορείτε παντελώς για τα επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα των άλλων κλάδων -των τεχνολόγων, των εργοληπτών κλπ.-
τα οποία πρέπει να τα δούµε όλα µαζί.

Αυτή τη στιγµή υπάρχει υποβάθµιση συνολικά του τεχνικού κό-
σµου, γιατί δεν υπάρχει επαγγελµατική κατοχύρωση σε πολλά
επαγγέλµατα και πρέπει αυτό να το δούµε συνολικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό και θα τελειώσω.
Θεωρούµε, λοιπόν, ότι θα πρέπει -και δεν είναι µια εύκολη πρό-

ταση- να αποσυρθούν τα άρθρα αυτά. Το είπαµε και στην επι-
τροπή και νοµίζω ότι είχαµε φτάσει σε ένα σηµείο. Θα πρέπει να
γίνει µια βαθειά και δηµιουργική ανταλλαγή απόψεων, µια σωστή
διαβούλευση, να συµπεριλάβουµε όλα τα προβλήµατα, να µην
υπάρχουν µέλη πρώτης και δεύτερης κατηγορίας, γιατί δεν βοη-
θάει αυτό την εξέλιξη και την ανάπτυξή µας σε αυτό τον κρίσιµο
τοµέα. Και πρέπει να τελειώνουµε µε αυτή την ιστορία µε ένα σο-
βαρό νοµοσχέδιο το οποίο θα έρθει στη Βουλή µετά από µια τέ-
τοια διαβούλευση.

Σε αυτή την κατεύθυνση, λοιπόν, εµείς καταψηφίζουµε τα
άρθρα αυτά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ο Βουλευτής

Ηρακλείου των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Επαµεινώνδας Μαριάς
ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλής εγ-
κρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Η Βουλή ενέ-

κρινε.
Ο κ. Επαµεινώνδας Μαριάς έχει τον λόγο ως Κοινοβουλευτι-
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κός Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κύριοι Βουλευτές, θέλω να ευχαριστήσω τους συνα-
δέλφους, γιατί αναγκάζοµαι να προηγηθώ, επειδή ταλαιπωρού-
µαι από ένα πρόβληµα στη µέση και θα πρέπει να αποχωρήσω
σε λίγο, για να έχω και τη σχετική ιατρική παρακολούθηση.

Σήµερα είναι µια σηµαντική ηµέρα για την Ελλάδα, γιατί πραγ-
µατικά αναλαµβάνει την Προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Βε-
βαίως, η Προεδρία στην Ευρωπαϊκή Ένωση µετά τη Συνθήκη της
Λισαβόνας δεν είναι τόσο πολύ σηµαντική όσο ήταν. Δεν παύει,
όµως, να είναι µια πολύ συγκεκριµένη, ιστορική θα έλεγα, στιγµή,
την οποία η χώρα µας θα πρέπει να αξιοποιήσει µε τον καλύτερο
τρόπο.

Η αξιοποίηση αυτή, όµως, σηµαίνει αξιοποίηση όλων των δυ-
νάµεων. Σηµαίνει ότι ήδη θα έπρεπε να έχει προηγηθεί µια σο-
βαρή συζήτηση σε επίπεδο Αρχηγών κοµµάτων στη Βουλή,
προκειµένου µε πανηγυρικό τρόπο να ανακοινωθούν οι πρωτο-
βουλίες που πρόκειται να αναλάβει η Ελληνική Κυβέρνηση και
ταυτόχρονα να ακούσει τις απόψεις των υπολοίπων κοµµάτων,
ούτως ώστε να διαµορφωθεί πραγµατικά µια εθνική στρατηγική
µε αφορµή την Προεδρία που αναλαµβάνει η χώρα µας. Διότι
µόνο έτσι µπορεί κανείς να προχωρήσει.

Αντ’ αυτού βλέπουµε φιέστες. Ακόµη και η µικρή Λιθουανία, η
Λιθουανία που πρόσφατα έγινε µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
ξεκίνησε τις διαδικασίες της Προεδρίας της µέσα στην ίδια τη
Βουλή της Λιθουανίας. Και είχαµε την ευκαιρία ορισµένοι από
εµάς να µεταβούµε µε αφορµή την «Κοζάκ», τη συνάντηση δη-
λαδή των Επιτροπών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στη Λιθουανία,
όπου όλες οι συναντήσεις και συζητήσεις έγιναν µέσα στο κοι-
νοβούλιο της Λιθουανίας.

Αυτό, λοιπόν, είναι ένα µεγάλο µειονέκτηµα από πλευράς Κυ-
βέρνησης, η οποία αντί να αξιοποιήσει όλες τις ευκαιρίες, µπαίνει
στην κλασική λογική του «καλού µαθητή», που δεν θέλει να ενο-
χλήσει καθόλου τους ισχυρούς της Ευρώπης.

Στην ίδια λογική, τη φοβική λογική, αντί να αξιοποιήσει ακόµη
και τις διαµαρτυρίες, τις νόµιµες διαµαρτυρίες και εκδηλώσεις
που ενδεχοµένως θέλουν να οργανώσουν πολίτες σε αυτή τη
χώρα απέναντι στην πολιτική της τρόικας -ακόµη και αυτή την
πολιτική την αντιµετωπίζει εχθρικά- έχουµε την απόφαση του Ατ-
τικάρχη, ο οποίος απαγορεύει οποιαδήποτε συγκέντρωση ή συ-
νάθροιση σήµερα στην Αθήνα.

Πέραν του ότι αυτό είναι ένα συνταγµατικό ατόπηµα, είναι αν-
τισυνταγµατική απόφαση, πέραν του ότι δεν δίνει την ευκαιρία
να εκφραστούν οι πολίτες στο συγκεκριµένο θέµα, δεν αξιοποιεί,
αν θέλετε, και η ίδια η Κυβέρνηση το γεγονός ότι η πλειονότητα
του ελληνικού λαού αντιτίθεται στην αντίληψη της τρόικας, στην
αντίληψη της Ευρώπης των δανειστών, στην αντίληψη της Ευ-
ρώπης του «Διευθυντηρίου», στην αντίληψη της γερµανικής Ευ-
ρώπης.

Αντί, λοιπόν, να δει θετικά τις αντιδράσεις αυτές, όπως, επί-
σης, να δει θετικά και τη συµµετοχή των κοµµάτων, αυτοαποµο-
νώνεται σε φιέστες, σε µια αστυνοµοκρατούµενη Αθήνα, που δί-
νει ένα µήνυµα στην υπόλοιπη Ευρώπη µιας φοβικής πρωτεύου-
σας και όχι µιας πρωτεύουσας ευρωπαϊκής, η οποία στέλνει µή-
νυµα δηµοκρατίας, κοινωνικής συνοχής, κοινωνικής Ευρώπης,
αλληλεγγύης και διεκδικήσεων. Αυτή είναι η µία παρατήρηση.

Η δεύτερη παρατήρηση -το είπα και χθες- είναι η εξής: Αντί να
αξιοποιήσει η Κυβέρνηση το γεγονός ότι, έστω και αργά, το ίδιο
το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο αφυπνίζεται και κάνει έρευνα για τον
έλεγχο της τρόικας, στέκεται εχθρικά και στο ζήτηµα αυτό.

Πρώτον, κανόνισε εάν και εφόσον ερχόταν η Επιτροπή των Ευ-
ρωπαίων Βουλευτών -που δεν έρχεται- για τον έλεγχο της τρόι-
κας, να γίνει η συνάντηση σε επίπεδο προεδρείων των Οικονο-
µικών, Κοινωνικών και άλλων επιτροπών του Κοινοβουλίου µας
και όχι της Ολοµέλειας, για να µπορούµε να συµµετέχουµε όλοι.

Δεύτερον, το γεγονός ότι δεν έρχονται οι ευρωελεγκτές, ας
τους πούµε έτσι, είναι άσχηµο, διότι στις 15 Ιανουαρίου, δηλαδή
την Τετάρτη, συζητείται το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου για το πώς θα γίνει ο έλεγχος της τρόικας και δεν έχουν
ακουστεί οι απόψεις της χώρας µας. 

Γι’ αυτό κι εγώ -και αυτήν την έννοια είχε η αίτηση ολιγοήµε-

ρης αδείας στο εξωτερικό- θα µεταβώ τη Δευτέρα στο Στρα-
σβούργο όπου θα ενηµερώσω τους Ευρωπαίους Αντιφεντεραλι-
στές, την πολιτική οµάδα µε την οποία συνεργαζόµαστε ως
Ανεξάρτητοι Έλληνες, για το τι έχει συµβεί µε την τρόικα και τα
µνηµόνια στην Ελλάδα, ούτως ώστε να το έχουν υπόψη τους
στην τοποθέτηση και τη συζήτηση που θα κάνουν οι ίδιοι στην
ολοµέλεια του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου την Τετάρτη που µας
έρχεται.

Εποµένως, τουλάχιστον όσον αφορά εµάς στο διεθνές πεδίο
θα ενηµερώσουµε δυνάµεις οι οποίες πρέπει να ενηµερωθούν.
Φαντάζοµαι ότι το ίδιο κάνουν και άλλα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης. Μόνο έτσι µπορεί να προχωρήσει µια Προεδρία και όχι
φοβικά, αξιοποιώντας, δηλαδή, θετικά τις δυνατότητες που δίνει
η Ευρωπαϊκή Ένωση σε όλο το επίπεδο των κοµµάτων και στους
πολίτες που πρέπει να έρθουν στο προσκήνιο µε παρεµβάσεις,
µε τοποθετήσεις, µε διαδηλώσεις, µε συγκεντρώσεις.

Επόµενο θέµα είναι η τροπολογία µας για τα 25 ευρώ για τα
νοσοκοµεία. Η απόφαση της Κυβέρνησης, που έχει ληφθεί µετά
από πίεση της ίδιας της ελληνικής κοινωνίας και συγκεκριµένων
πρωτοβουλιών και των Ανεξάρτητων Ελλήνων, είναι στον αέρα,
διότι είναι νοµοθετηµένο το εικοσιπεντάευρω. Για να καταργηθεί
χρειάζεται ρύθµιση νόµου. Εποµένως, η τροπολογία µας είναι
ξεκάθαρη και πρέπει να την αποδεχθεί η Κυβέρνηση και να ψη-
φιστεί, διότι καταργεί την επιβολή του νοσοκοµειακού χαρα-
τσιού. 

Τα υπόλοιπα µε εγκυκλίους δεν λύνονται. Πέραν του ότι δηµι-
ουργούν συνταγµατικά προβλήµατα, στην ουσία είναι µια κοροϊ-
δία, γιατί ο νόµος υπάρχει και µπορεί να εφαρµοστεί. Εποµένως,
ο νόµος πρέπει να καταργηθεί, όπως επίσης θα καταργηθεί και
το 1 ευρώ για κάθε συνταγή που προωθούν οι φαρµακοποιοί.
Διότι αυτό το έχουµε ξεχάσει. 

Εποµένως, καλούµε την Κυβέρνηση να αποδεχθεί την τροπο-
λογία την οποία έχουµε καταθέσει, για να λήξει και το ζήτηµα
αυτό.

Στα θέµατα του νοµοσχεδίου θα θέσω τρία σηµαντικά ζητή-
µατα: 

Πρώτον, επανέρχοµαι στο άρθρο 22, που αφορά στα διόδια,
για να πω το εξής: Με τις προηγούµενες ρυθµίσεις η Κυβέρνηση
έδωσε επί της ουσίας όλο το παιχνίδι και όλα τα έσοδα των αυ-
τοκινητοδρόµων στους ίδιους τους µεγαλοεργολάβους, που
αξιοποιώντας ποσά τα οποία εισπράττονται στην Εθνικό Οδό από
την Αθήνα µέχρι τη Θεσσαλονίκη και έχουν κατασκευαστεί µε
κονδύλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Προγράµµατος Δη-
µοσίων Επενδύσεων, αξιοποιούν και αυτά τα ποσά προκειµένου
να εισπράττουν έναντι όσων δήθεν θα βάλουν για να κατασκευά-
σουν άλλους δρόµους σε άλλες περιοχές. Ήταν ένα θέµα που
από το 2006 το είχα θέσει -ιδίως για την περιοχή της Φθιώτιδας-
εξηγώντας το πόσο άσχηµο είναι το θέµα και που θα οδηγη-
θούµε. Και λέω µε πικρία ότι πάρα πολλοί συµπολίτες µας στην
περιοχή το είχαν υποτιµήσει, όταν τους έλεγα δηλαδή ότι δεν θα
µπορούν να βγουν από τα σπίτια τους και από τα χωριά τους για
να πάνε µέχρι την Λαµία ή τα Καµένα Βούρλα. Τώρα, δυστυχώς,
δεν µπορούν να βγουν εάν δεν πληρώσουν διόδια. 

Αυτή η κατάσταση έρχεται τώρα να επεκταθεί και στις καθέ-
τους οδούς της Εγνατίας µε τη διαφορά ότι εδώ, από ό,τι φαίνε-
ται, έχει γίνει µια µοιρασιά. Το µεγάλο µέρος της αξιοποίησης
των εθνικών οδών και των εσόδων το πήραν οι µεγαλοεργολάβοι.
Τώρα, όµως, τα έσοδα της Εγνατίας θα πηγαίνουν στο ΤΑΙΠΕΔ,
όπως και τα έσοδα -επί εικοσιπενταετίας- της γέφυρας του Ρίου
– Αντιρρίου, για να πληρώνεται από εκεί τι; Να πληρώνεται το
δηµόσιο χρέος!

Δεν θα είναι έσοδα του δηµοσίου, αλλά έσοδα που θα πηγαί-
νουν απευθείας στο λογαριασµό είσπραξης του δηµοσίου χρέ-
ους. Εποµένως, το καταψηφίζουµε, διότι πέραν του γεγονότος
ότι δηµιουργεί προβλήµατα, ότι είναι φοροµπηχτική πολιτική, ότι
έχει πληρωθεί η κατασκευή των οδών αυτών, τα ποσά θα πηγαί-
νουν και στους ίδιους τους δανειστές και αυτά θα τα πληρώνουν
και οι αγρότες που µεταφέρουν τα προϊόντα τους και οι επαγ-
γελµατίες και όσοι κάνουν χρήση της οδού. 

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε σχέση µε το άρθρο
19 και το λαθρεµπόριο καυσίµων ή θα µπει σοβαρή σειρά στο

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΑ’ - 8 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2014 5461



θέµα αυτό και θα χτυπηθεί το παράνοµο ναυτιλιακό πετρέλαιο,
διότι από εκεί ξεκινάει η ιστορία του λαθρεµπορίου καυσίµων µε
17 δισεκατοµµύρια ευρώ απώλειες το χρόνο ή τα υπόλοιπα είναι
απλά για να κοροϊδευόµαστε, τη στιγµή που δεν έχουν ληφθεί οι
ρυθµίσεις για την κατάργηση του ακριβού πετρελαίου θέρµαν-
σης, κρυώνει όλη η Ελλάδα, έχουµε ατυχήµατα, έχουµε ακόµα
και θανάτους. Είναι κάθετη, λοιπόν, η διαφωνία µας στο θέµα
αυτό. Εξηγήθηκε αναλυτικά κι από την εισηγήτριά µας. 

Επόµενο σηµείο σε σχέση µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο.
Υπάρχει µία παραδοξολογία, διότι η αρχή η οποία ιδρύεται, είναι
µία αρχή, όπως λέει και η εισηγητική έκθεση της Επιστηµονικής
Επιτροπής, η οποία είναι ένα διφυές ουσιαστικά νοµικό πρόσωπο
που ασκεί δηµόσια εξουσία κατά παραχώρηση, αλλά, προσέξτε,
ανήκει στο κράτος, δεν ανήκει στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα.
Αυτό είναι µία καινοφανής αντίληψη, που αν τη δεχθούµε, ανοί-
γουµε ένα δρόµο όπου θα έχουµε οιονεί ανεξάρτητες αρχές, οι-
ονεί αρχές οι οποίες ασκούν δηµόσια εξουσία κατά παραχώ-
ρηση, αλλά δεν θα ανήκουν και στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. 

Δηλαδή θα είναι τι; Άσκηση δηµόσιας εξουσίας από ιδιωτικούς
φορείς, στην ουσία. Αυτό είναι και αντισυνταγµατικό και επικίν-
δυνο. Γι’ αυτό η ρήτρα που λέει ότι δεν ανήκει στον ευρύτερο
δηµόσιο τοµέα, πρέπει να φύγει τουλάχιστον και να υπάρξει αυτή
η ρύθµιση, πέραν του ότι εµείς διαφωνούµε συνολικά µε όλη την
αντίληψη. Όµως κι εσείς που το θέλετε αυτό, στην ουσία είστε
εκτός συνταγµατικής ρύθµισης, αν το δέχεστε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ένα λεπτό την ανοχή σας. 
Εποµένως και αυτό το σηµείο, νοµίζω ότι χρειάζεται επεξερ-

γασία. Επιπλέον, δεν υπάρχει αυτό που ονοµάζεται «ρήτρα εθνι-
κής ασφάλειας». Διότι όταν θα γίνουν οι παραχωρήσεις, που
εξηγήσαµε, των περιφερειακών αεροδροµίων, δεν υπάρχουν εκεί
ρήτρες εθνικής ασφάλειας, αλλά και το ίδιο το νοµοσχέδιο προ-
βλέπει στο άρθρο 2, εδάφιο ζ και 2, εδάφιο η ότι εδώ εµπλέκον-
ται ζητήµατα απορρήτου, που έχουν σχέση µε την προστασία
της άµυνας και της ασφάλειας της χώρας και δεν βλέπουµε συµ-
µετοχή του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. 

Αυτά, λοιπόν, είναι τα θέµατα, που κατά τη γνώµη µας, πρέπει
να τα δούµε. Τα υπόλοιπα έχουν αναλυθεί από την εισηγήτριά
µας την κ. Μακρή και τον κ. Κουίκ που µίλησε χθες. Εµείς, µε αυ-
τούς τους όρους και τις προϋποθέσεις, όπως εξηγήσαµε χθες,
καταψηφίσαµε επί της αρχής. Στην επί των άρθρων συζήτηση θα
δείτε συγκεκριµένα τι θα ψηφίσουµε σε κάθε άρθρο αναλυτικά. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Μαριά.
Εισερχόµεθα στον κατάλογο των εγγεγραµµένων οµιλητών µε

πρώτη οµιλήτρια τη Βουλευτή κ. Ασηµίνα Ξηροτύρη-Αικατερι-
νάρη. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς να ευχηθώ σε εσάς και σε όλους τους συναδέλ-
φους καλή χρονιά. Βέβαια, δεν φαίνεται να είναι ιδιαίτερα καλή
χρονιά για την κοινωνία και την Ελλάδα. Χρειάζεται αγώνας για
να δούµε αν θα µπορέσουµε να βάλουµε κάποια πράγµατα σε
κάποια αρχή, ιδιαιτέρα για τις πολύ ευαίσθητες οµάδες, για την
οικονοµία και την ανάπτυξη του τόπου. 

Σήµερα ξεκινάει και η Ελληνική Προεδρία. Εδώ, επί τη ευκαι-
ρία, θα ήθελα να επισηµάνω το µεγάλο για εµάς «ατόπηµα» που
έγινε, να µην γίνει η συζήτηση, που προβλεπόταν αύριο και µε-
θαύριο, για τα θέµατα της έκθεσης της επιτροπής για το ρόλο
και τη λειτουργία της τρόικας. Παρ’ όλο που δεν συµµετείχαµε
ως µέλη, αλλά συµµετείχαν τα Προεδρεία στις επιτροπές, εµείς,
κύριε Υπουργέ –και σας το λέω, ενώ δεν είστε αρµόδιος γι’ αυτό
το θέµα- τουλάχιστον ως ΔΗΜΑΡ είχαµε προετοιµαστεί και θα
διεκδικούσαµε τη συµµετοχή µας σε αυτή τη συζήτηση. 

Δηλαδή, πριν την Προεδρία συζητά κανείς και αξιοποιεί τέ-
τοιες εκθέσεις που πραγµατικά περιγράφουν το πόσο µη απο-
δοτικά ήταν αυτά τα προγράµµατα προσαρµογής και πόσα δεινά
και δραµατικές συνέπειες είχαν για τον ελληνικό λαό και την οι-
κονοµία.

Συνεχίζω τώρα επί του νοµοσχεδίου. Ο βασικός κορµός του
νοµοσχεδίου είναι η σύσταση αυτής της Εθνικής Αρχής Συντονι-
σµού Πτήσεων. Βέβαια, κατά τη γνωστή τακτική της Κυβέρνησης
υπάρχουν και άλλες διατάξεις που είναι εντελώς διαφορετικές
από το βασικό θέµα αυτού του νοµοσχεδίου. Αυτή η Αρχή Συν-
τονισµού Πτήσεων λοιπόν σύµφωνα µε το ν.3534 ήταν µια αυτο-
τελής δηµόσια υπηρεσία. Σήµερα µε το άρθρο 1 συστήνεται ως
Εθνική Αρχή Συντονισµού Πτήσεων και είναι πιο ανεξάρτητη. Δεν
έχει ακριβώς τον τύπο της ανεξάρτητης υπηρεσίας αλλά είναι
ένα πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα
ως Εθνική Αρχή Συντονισµού Πτήσεων, για να έχει κατά την αι-
τιολογική έκθεση µια µεγαλύτερη ευελιξία σε σχέση µε την πα-
ρέµβαση του δηµοσίου κ.λπ.. 

Ποια είναι η µεγαλύτερη ευελιξία όµως όταν µε το άρθρο 3
όλα τα µέλη της επιτροπής αυτής –µιας επιτροπής που δεν είναι
δηµοσίου δικαίου, αλλά ιδιωτικού δικαίου- διορίζονται από τον
Υπουργό; Μέχρι και η έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής επι-
σηµαίνει αυτήν τη σύγχυση, λέγοντας τι είναι αυτός ο διφυής χα-
ρακτήρας. Και τούτο ποιείν και κακείνο µη αφιέναι; Αλλάξτε
λοιπόν το άρθρο 3. Θα το καταψηφίσουµε. Αλλάξατε τον αρχικό
νόµο και δεν είναι αµιγώς δηµόσια υπηρεσία. Την κάνατε πρό-
σωπο ιδιωτικού δικαίου. Ε, δεν γίνεται ο Υπουργός να διορίζει
τους πάντες. Πώς θα έχει µια ανεξαρτησία αυτή η αρχή;

Προχωράω λοιπόν γιατί ο χρόνος µου είναι λίγος. Θα πάω στα
βασικότερα άρθρα.

Ξεκινώ από το άρθρο 19 που έχει τις ρυθµίσεις για τα συστή-
µατα εισροών-εκροών όπως και το τελευταίο άρθρο ή το προτε-
λευταίο του νοµοσχεδίου, το άρθρο 28. Είναι θετικές οι διατά-
ξεις, εντάξει. Το έχουµε πει τόσες φορές. Από το 2010 υπάρχει
νόµος που έχει ορίσει ότι περίπου δέκα ή δώδεκα ΚΥΑ πρέπει να
εκδοθούν για να ρυθµιστεί το θέµα του λαθρεµπορίου των καυ-
σίµων. Έχει γίνει µία σηµαντική πρόοδος. Υπάρχει µια πολύ µε-
γάλη στασιµότητα όµως και στην εφαρµογή των νέων εργαλείων
για την πάταξη του λαθρεµπορίου στην πηγή και ιδιαίτερα του
ναυτιλιακού και του διασυνοριακού λαθρεµπορίου. Δεν έχετε
πάρει αυτά τα µέτρα και στηρίζεστε σ’ αυτό το επαχθές, µη αν-
θρώπινο µέτρο της εξίσωσης του πετρελαίου θέρµανσης µε της
κίνησης. Φέτος φτάσαµε εκτός ορίων όχι µόνο µε την αιθαλοµί-
χλη αλλά µε τα κοινωνικά δράµατα που έχουν συµβεί. Και όµως,
η Κυβέρνηση δεν επιταχύνει αυτήν εδώ τη διαδικασία και χρησι-
µοποιεί ως µέτρο για την πάταξη του λαθρεµπορίου αυτό που
επιβαρύνει ιδιαίτερα το κοινωνικό σύνολο. Να ξεκαθαρίζουµε µε
αυτά τα δύο πράγµατα. Έχετε αποτύχει στην επιτάχυνση εφαρ-
µογής των συστηµάτων πάταξης του λαθρεµπορίου και τις αδυ-
ναµίες τις φορτώνετε –θα έλεγα, µε απάνθρωπο τρόπο- στον
ελληνικό λαό και στα φτωχά νοικοκυριά.

Συνεχίζω τώρα µε τη βασική συζήτηση που έγινε για τα θέµατα
που αφορούν το Τεχνικό Επιµελητήριο. Πραγµατικά, πριν από
ένα χρόνο περίπου δηµιουργήθηκε, λόγω της εφαρµογής της
µνηµονιακής πολιτικής µία µεγάλη επιβάρυνση στο Τεχνικό Επι-
µελητήριο. Έχασε τη δυνατότητα είσπραξης 2%, που εισέπραττε
από τα µέλη του και όχι από τον κρατικό προϋπολογισµό. Το Τε-
χνικό Επιµελητήριο, όπως γνωρίζουµε όλοι, είναι ένα νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου, σύµβουλος της πολιτείας, το οποίο
εκατό και πλέον χρόνια από τη σύστασή του έχει συνεργαστεί
αρµονικά µε τις δηµόσιες τεχνικές υπηρεσίες στα θέµατα αυτά
του επιστηµονικού και τεχνικού ρόλου όπως των τεχνικών προ-
διαγραφών, τα θέµατα της πιστοποίησης, τα θέµατα της τιµολό-
γησης των έργων και τα θέµατα των διαδικασιών της εκτέλεσης
των έργων, του σχεδιασµού των έργων και σε πολύ βασικότερα
εξειδικευµένα θέµατα της αντισεισµικής προστασίας, των οικο-
δοµικών και κτηριοδοµικών κανονισµών κ.ο.κ.. 

Αυτή η σχέση είναι αρµονική αλλά και µερικές φορές έχει τα
προβλήµατα τα οποία έχει το σύνολο των δηµοσίων υπηρεσιών
και είναι προβλήµατα που πολλές φορές δηµιουργούνται από την
αποδυνάµωση που έχουν από το ίδιο το κράτος και την παρέµ-
βαση του πελατειακού κράτους σε αυτή τη σχέση. Μερικές
φορές και το ΤΕΕ ως συνδικαλιστικό όργανο έχει παρέµβει σε
αυτή τη διαδικασία και υπάρχουν και εκεί λάθη. 

Εµείς, λοιπόν, πρέπει να τον διορθώσουµε προβλήµατα στην
άσκηση του ρόλου του και πρέπει επίσης να εξασφαλίσουµε και
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τα χρήµατα, για να τον ασκήσει. Τώρα µε τη ρύθµιση προσπα-
θείτε να βρείτε έναν τρόπο, πράγµατι, να εξασφαλίσετε κάποια
χρήµατα. Αφού εγκαταλείψατε τη δοµή του άρθρου 23 όπως την
είχατε -η οποία σχεδόν αναστάτωνε την όλη αυτή διαδικασία που
σας περιέγραψα πριν, της λειτουργίας των δηµόσιων υπηρεσιών
και τη συνεργασία µε τον τεχνικό σύµβουλο του κράτους στο Τε-
χνικό Επιµελητήριο- τώρα λέτε ότι το Τεχνικό Επιµελητήριο δύ-
ναται να µετέχει σε σχήµατα συνεργασιών νοµικών προσώπων,
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, αλλά και νοµικών προσώπων ιδιωτικού
δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα και να µπορεί να παράγει
έργο όπως αυτό που έχει παράξει µέχρι τώρα, στις προδιαγρα-
φές, στην πιστοποίηση, στους κανονισµούς κ.λπ.. 

Φοβούµαστε, λοιπόν, ότι µέσα από αυτήν την αγωνία, όντως
και το Τεχνικό Επιµελητήριο να συνεχίσει αυτή τη λειτουργία,
µπορεί να διολισθήσει το όλο σχήµα και να αποδυναµωθεί αυτό
το δηµόσιο πλέγµα, που κατ’ εξοχήν πρέπει να υπάρχει και πρέ-
πει, κύριε Υπουργέ, να αναβαθµίζεται συνεχώς, γιατί είναι τερά-
στια τα τεχνικά προβλήµατα της χώρας µας και στα θέµατα των
σεισµών, αλλά και στα θέµατα της ορθής εκτέλεσης των έργων
κ.λπ.. 

Είναι πολύ σοβαρά τα θέµατα και γι’ αυτό, µε αυτή τη διαδικα-
σία, έχουµε επιφυλάξεις και θα ήταν καλύτερο να το συζητή-
σουµε περαιτέρω, γιατί και το ΤΕΕ πρέπει να εξασφαλίσει τους
πόρους να συνεχίσει το έργο του, αλλά πρέπει να το συνεχίσει
απρόσκοπτα και όπως σας το περιέγραψα πριν. 

Τα δύο επόµενα άρθρα δεν έχουν πρόβληµα. Δίνουν τη δυνα-
τότητα και σε άλλες επιστηµονικές οµάδες και µέλη να µπορούν
να ενταχθούν στο Τεχνικό Επιµελητήριο. 

Αρχικά, στο τελευταίο άρθρο, που δίνει τη δυνατότητα της εν-
διάµεσης διαχείρισης του συστήµατος των αρχείων, έµπαινε ως
διαχειριστής των αρχείων µία υπηρεσία. Τώρα, µε την τροποποί-
ηση που κάνετε, λέτε ότι το Τεχνικό Επιµελητήριο θα κάνει αυτή
τη διαχείριση της βάσης των δεδοµένων. Το Τεχνικό Επιµελητή-
ριο, όµως, είναι και Επιµελητήριο των µελών του και οµάδων και
ειδικοτήτων που συγκρούονται πολλές φορές, ως µελετητές, ως
κατασκευαστές κ.λπ.. 

Άρα, πρέπει να το δείτε αυτό. Η απευθείας µεταφορά αυτού
του ενδιάµεσου έργου στο Τεχνικό Επιµελητήριο πρέπει να διέ-
πεται από ορισµένους κανόνες και αυτό µας κάνει επιφυλακτι-
κούς. Αν ήταν µία ενδιάµεση υπηρεσία που θα βοηθούσε την
Διεύθυνση Μητρώων της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων
Έργων, δεν είχαµε καµµία αντίρρηση να βοηθήσει µέσω αυτού
του ηλεκτρονικού συστήµατος. 

Πέραν αυτών θέλω να προσθέσω την αντίθεσή µας στο άρθρο
22 για την επιβολή διοδίων στους κάθετους άξονες της Εγνατίας
Οδού, όταν αυτά δεν προβλέπονται και από το σκεπτικό των ευ-
ρωπαϊκών κονδυλίων, που δόθηκαν γι’ αυτούς τους διασυνορια-
κούς άξονες.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί-συνοδοί τους από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Αλίµου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Θεανώ Φωτίου. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, πριν ενάµιση χρόνο, κατ’ επιταγήν του ευρωπαϊκού ενιαίου
χώρου επιστηµονικού και εκπαίδευσης, δηλαδή της Μπολόνια
κλπ, ζήσαµε την κορυφαία πράξη της κατάργησης του ΤΕΕ.
Διότι, προφανώς, αυτή η ενιαία αγορά προϊόντων και επιστηµό-
νων πολλών ταχυτήτων, διαφορετικών επιστηµονικών κατηγο-
ριών, αναλώσιµων και λιγότερο ή περισσότερο αναλώσιµων,
προϋποθέτει τη διάλυση των επιµελητηρίων. 

Διότι, όπως καταλαβαίνετε, τα επιµελητήρια ήταν εµπόδιο στο
να αναπτυχθεί όλη αυτή η πολυµορφία. Και ζήσαµε τότε τη µνη-
µονιακή υποχρέωση να πτωχεύσει το ΤΕΕ, δηλαδή, να το διαλύ-

σει. Γιατί, το ΤΕΕ µπορούσε να επιτελεί το ρόλο του ως σύµβου-
λος του κράτους και να παρέχει συγκεκριµένες υπηρεσίες υπό
τον όρο ότι έπαιρνε αυτό το περιβόητο 2‰, που του επέτρεπε
να χρηµατοδοτεί αυτές τις δραστηριότητες ως ανεξάρτητη
αρχή, σύµβουλος του κράτους, νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου. Αυτό έπρεπε να τελειώσει.

Γι’ αυτό, αγαπητοί κύριοι, όλοι που τσακώνεστε σήµερα εδώ,
ψηφίσατε όλοι µαζί την κατάργηση του Τεχνικού Επιµελητηρίου
πέρυσι, το 2‰. Και η µνηµονιακή υποχρέωση ήταν για τους λό-
γους που σας είπα. Δεν ήταν για άλλους λόγους. 

Εφέτος, όµως, καταλαβαίνετε ότι πρέπει να έχω έναν φορέα,
να µου βγάζει όµως κάποιες δουλειές εντός των πλαισίων των
µνηµονιακών και των νεοφιλελεύθερων επιλογών. Άρα, πρέπει,
να φτιάξω έναν φορέα, νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου που
να βγάζει τα λεφτά για να επιτελεί τον ρόλο που επιτελούσε.
Μόνο που εδώ πρέπει να εξετάσουµε αν όντως επιτελεί το ρόλο
που επιτελούσε µέχρι στιγµής.

Φέρνετε εντωµεταξύ διάφορες τροπολογίες και των τριών άρ-
θρων, που στην πραγµατικότητα κρατάνε όλο το περιεχόµενο και
την ουσία των µη τροποποιηµένων άρθρων που φέρατε, αλλά-
ζοντας λίγο «τα ψάρια και κάνοντάς τα χόρτα ή κρέας» κατά πε-
ρίπτωση. Και θα αποδείξω που εδράζεται αυτό.

Υπάρχουν οι καχυποψίες της ΔΗΜΑΡ. Φοβάται η ΔΗΜΑΡ
µήπως συµβεί αυτό και αυτό. Δεν υπάρχει καµµία καχυποψία.
Στην πραγµατικότητα θα συµβούν όλα αυτά, γιατί προδιαγρά-
φονται και στα τροποποιηµένα άρθρα. 

Ποια είναι, λοιπόν, τα προβλήµατα; Ποιες ήταν οι µεγάλες λει-
τουργίες του ΤΕΕ και γιατί ο µεγάλος καυγάς εχθές; Και πώς
αυτός ο καυγάς παραµένει, αλλά τροποποιείται µήπως είναι πιο
εύπεπτος για τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ; 

Το ΤΕΕ έχει υποχρέωση να µη διασπάει τα επιστηµονικά και
επαγγελµατικά δικαιώµατα, δηλαδή, να απονέµει τον ορισµό, την
πιστοποίηση µέλους του ΤΕΕ µε βάση όσα ο νόµος ορίζει µέχρι
σήµερα για τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των αποφοίτων των
πολυτεχνείων. Σωστά! Όµως, έλα που πρέπει τώρα το ΤΕΕ να
εγγράψει και ανθρώπους, που δεν προέρχονται αποκλειστικά
από αυτή την κατηγορία, που µέχρι σήµερα κατοχύρωνε τα συγ-
κεκριµένα επαγγέλµατα του µηχανικού. 

Το µεν ΠΑΣΟΚ φωνάζει γιατί δεν εγγράφει τους ανθρώπους
από τα ΤΕΙ. Τα ΤΕΙ είναι µεγάλο πρόβληµα. Δεν λύνονται έτσι. Τα
ΤΕΙ πρέπει να γίνουν πανεπιστήµια και να έχουν ίδια δικαιώµατα
και υποχρεώσεις. Φτιάξατε έναν θεσµό που είναι λάθος από την
αρχή µέχρι το τέλος. Δεν λύνεται έτσι µέχρι στιγµής, να εξισώ-
σουµε τις τετραετείς σπουδές µε τις πενταετείς.

Ποιο είναι, όµως, το πρόβληµα τώρα; Είναι τα κολέγια, αγαπη-
τοί συνάδελφοι, είναι όλος αυτός ο διευρυµένος χώρος που
µέσα από µία συγκεκριµένη πιστοποίηση που θα κάνει το ΤΕΕ –
και θα σας πω πώς θα την κάνει- θα δίνει κάποια δικαιώµατα
πάνω στον µεγάλο τοµέα της οικοδοµής σε αυτούς τους ανθρώ-
πους.

Δεν πρόκειται, δηλαδή, για τον καυγά ΤΕΙ-Πολυτεχνείων. Πρό-
κειται για πολύ διευρυµένη ιστορία. Και άρα, το ΤΕΕ θα πρέπει
να πάψει να έχει τη µορφή που έχει σήµερα, νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου. Πρέπει να µετατραπεί σε ιδιωτικού δικαίου µε
άλλους φορείς συνεταιριζόµενο, ώστε να κάνει αυτή τη νέα δου-
λειά. Τόσο απλό είναι αυτό το θέµα.

Λέει ότι θα κάνει µητρώα µελών και µη µελών του ΤΕΕ. Τι ση-
µαίνει αυτό; Ότι θα έχει δύο κατηγορίες –Δύο; Τρεις; Δεκατρείς;
Όσες θέλετε- ανθρώπων που ενεργοποιούνται στο χώρο της οι-
κοδοµής. Σωστά; Αυτός είναι ο διευρυµένος ευρωπαϊκός χώρος
επιστηµόνων και εκπαιδευτικών προϊόντων. 

Δεν γίνεται µε επιµελητήρια, όπως τα ξέραµε, γίνεται µε νέου
τύπου επιµελητήριο και είναι αυτό εδώ. Και που φαίνεται αυτό;
Φαίνεται στην τροπολογία που µας φέρατε του άρθρου 25, όπου
λέει ποια είναι µέλη του ΤΕΕ: «Δύνανται να εγγράφονται τα φυ-
σικά ή νοµικά πρόσωπα, τα οποία είτε έχουν υποχρέωση αναγ-
γελίας του επαγγέλµατός τους από το άρθρο» κ.λπ. «ή έχουν
υποχρέωση εγγραφής ή αναγγελίας στα µητρώα µελών άλλων
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου». Δηλαδή, τι καταλάβατε;
Αυτοί είναι κάπου αλλού γραµµένοι και µπορούν να γίνουν µέλη
του ΤΕΕ. Εµπεριέχεται, λοιπόν, στις κατηγορίες. Αυτό είναι ένα.
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Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα και υπάρχει εκεί. Αυτός είναι
ένας από τους ρόλους του ΤΕΕ, δηλαδή η πιστοποίηση, δηλαδή
ποιοι είναι ικανοί να κάνουν αυτά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ)

Ο δεύτερος ρόλος του ΤΕΕ: Ήταν ανεξάρτητος σύµβουλος
του κράτους, µέχρι σήµερα. Τώρα γίνεται ένα νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου. Μπορεί να του ανατίθενται τα µεγάλα πακέτα,
όπου είναι το πραγµατικό χρήµα; Πού είναι το πραγµατικό
χρήµα; Είναι στο νέο ΣΕΣ, δηλαδή το νέο ΕΣΠΑ, το σύµφωνο
εταιρικής σχέσης και στο νέο HORIZON 2020, δηλαδή οι τηλεπι-
κοινωνίες. Για διαβάστε τα δύο σηµεία να δείτε πώς εµπεριέχον-
ται µέσα. Άρα, το ΤΕΕ θα είναι ανταγωνιστικό στα ίδια τα µέλη
του, τα οποία έχουν ήδη δώσει το αποθεµατικό τους, που έχει
κατακουρευτεί από τα προηγούµενα µνηµόνια, όπως καλώς ξέ-
ρετε. 

Άρα, λοιπόν, βλέπετε τα δύο σηµεία που λέει, δηλαδή διασύν-
δεση έρευνας τεχνολογίας και παραγωγής...

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ πρόκειται για τη σύνδεση του νέου ΕΣΠΑ και ποιος θα

διεκδικεί αυτά τα µεγάλα προγράµµατα σε όλες τις περιφέρειες,
επειδή έχουν µέσα την έρευνα και τεχνολογία, αν έχετε διαβάσει.
Το δε δεύτερο που λέει για τις τηλεπικοινωνίες αφορά το κοµµάτι
που είναι το HORIZON. Είναι οι δύο µεγάλες δεξαµενές χρήµα-
τος για τα επόµενα χρόνια µέχρι το 2020.

Τρίτον, πώς θα γίνει αυτό, λοιπόν; Προς τι το άρθρο 24; Το
άρθρο 24 είναι µια άλλη ευφυής ανακάλυψη, δηλαδή µετασχη-
µατισµός του ρόλου του ΤΕΕ. Το ΤΕΕ µέχρι σήµερα έχει επιστη-
µονικά τµήµατα. Τα επιστηµονικά τµήµατα ανήκουν στις ειδικό-
τητες που έχει, δηλαδή όσα είναι και οι σύλλογοι των τεχνικών
αρχιτέκτονες, πολιτικοί µηχανικοί. Ξαφνικά, δίνει τη δυνατότητα
στο ΤΕΕ να ιδρύει επιστηµονικά ή επαγγελµατικά τµήµατα. 

Όµως, λίγο παρακάτω λέει «επιστηµονικά και επαγγελµατικά
τµήµατα». Τουτέστιν και άλλη µία κατηγορία διαφορετική από τα
επιστηµονικά τµήµατα, µε τα οποία λειτουργεί µέχρι σήµερα το
ΤΕΕ και όχι µόνο αυτό, αλλά αυτά τα επαγγελµατικά τµήµατα
µπορούν να υπάρχουν και να ιδρύονται µε µη µέλη του ΤΕΕ. 

Προσέξτε µε καλά. Τι σηµαίνει αυτό; Δεν είναι η διεύρυνση των
ειδικοτήτων µη µελών του ΤΕΕ; Δεν είναι αυτό που σας έλεγα;
Δηλαδή η τάδε άγρια ειδικότητα, που ούτε την ξέρει κανείς, και
αυτή υπάρχει ως επαγγελµατικό τµήµα. Τι σηµαίνει αυτό για το
ρόλο του ΤΕΕ; Σηµαίνει ότι η ειδικότητα του διακοσµητή, του
ενός, του άλλου, όλος αυτός ο κατακερµατισµός, δηλαδή, των
επαγγελµάτων µπαίνει µέσα και νοµιµοποιείται ως τµήµα του
ΤΕΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δηλαδή, κατά την άποψή µου, ένα σηµείο είναι η εκπτώχευση.

Δεύτερο σηµείο, µόλις γίνει η εκπτώχευση και δεν µπορεί να λει-
τουργεί αυτό το πράγµα, είναι η ιδιωτικοποίηση. Τρίτο σηµείο,
διεύρυνση των επαγγελµάτων σε διάφορες ταχύτητες, δηλαδή
ευρωπαϊκός χώρος προϊόντων και επιστηµόνων. Τέταρτο σηµείο,
ανταγωνιστικό όχηµα προς τα ίδια του τα µέλη. Πέµπτο, διάλυση
των επιστηµονικών συλλόγων που υπάρχουν σήµερα, δηλαδή
σύλλογοι αρχιτεκτόνων, πολιτικών µηχανικών κ.λπ.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ολοκληρώσατε, κυρία
Φωτίου. Ευχαριστούµε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τέλειωσα, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ δηλαδή δεν ζητάµε απλώς να αποσύρετε αυτή την ιστο-

ρία και να την ξανασυζητήσουµε. Ζητάµε να τη συζητήσουµε σε
άλλες βάσεις επανίδρυσης του πραγµατικού ρόλου του ΤΕΕ.
Όλα αυτά είναι πορτούλες για να ανοίξει ο δρόµος να ξεπουλη-
θεί το ΤΕΕ σε µεγάλα ιδιωτικά συµφέροντα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, καλή χρονιά σε όλες και όλους µε υγεία.
Η συνάδελφος κ. Θεοπεφτάτου έχει τον λόγο. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΘΕΟΠΕΦΤΑΤΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Έτσι κι αλλιώς, κύριοι συνάδελφοι, η προλαλήσασα Θεανώ
Φωτίου µε κάλυψε εν πολλοίς στα περισσότερα σηµεία που ήθε-
λα να αναφερθώ πάνω στον καινούριο ρόλο που καλείται να παί-
ξει το Τεχνικό Επιµελητήριο, σύµφωνα µε τα προτεινόµενα άρθ-
ρα, από το 23 έως το 26. Οπότε θα συµπληρώσω ορισµένα στοι-
χεία, που κατά την άποψή µου επικυρώνουν όλες αυτές τις από-
ψεις. 

Οι αρµοδιότητες που µπορεί να συµµετέχει, λοιπόν, το Τεχνικό
Επιµελητήριο είναι αρµοδιότητες που ήδη ασκούνται από συγ-
κεκριµένες υπηρεσίες. Αυτό το λεκτικό, κύριοι συνάδελφοι, των
τεσσάρων άρθρων είναι αυτό που ονοµάζουµε στην καθοµιλου-
µένη «γραφειοκρατία», δηλαδή ενώ έχουµε θεσµούς και φορείς
ερχόµαστε µε τελείως, κατά τη γνώµη µου, πρόχειρο τρόπο να
υποκαταστήσουµε αυτή τη λειτουργία. 

Πίσω από αυτές τις αρµοδιότητες υπάρχουν δηµόσιοι οργανι-
σµοί που καλύπτουν ένα ευρύ φάσµα στα θέµατα των κατα-
σκευών. Η Ελλάδα είναι η πιο σεισµογενής χώρα της Ευρώπης
και δεν µπορούµε να παίζουµε µε θέµατα πιστοποίησης υλικών,
στην ασφάλεια των κατασκευών και στην υγεία των πολιτών. Τέ-
τοιοι οργανισµοί είναι ο Οργανισµός Αντισεισµικής Προστασίας,
ο Τοµέας Αποκατάστασης Σεισµοπλήκτων, ο ΕΛΟΤ, το Κεντρικό
Εργαστήριο Δηµοσίων Έργων, µε πολύ µεγάλο εύρος τεχνογνω-
σίας και εµπειρίας πάνω σε αυτό, και νοµίζω ότι έχει γίνει πάρα
πολύ πρόχειρα η εκχώρηση. 

Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, όταν διαβάζει κάποιος αυτές τις δια-
τάξεις δεν ξεκαθαρίζει ποιος θα είναι τελικά αρµόδιος για αυτά
τα θέµατα. Το βασικότερο, όπως πολύ ωραία ανέδειξε η κ. Φω-
τίου προηγουµένως, είναι ο ίδιος ο θεσµικός ρόλος του Τεχνικού
Επιµελητηρίου, βάζοντας µέσα και µη µέλη και µετατρέποντας
τον ρόλο του, ουσιαστικά, από τεχνικό σύµβουλο της πολιτείας
σε εµπορικό.

Μιλάµε για τις σηµερινές συνθήκες, που το Τεχνικό Επιµελη-
τήριο θα πρέπει να ήταν µια ασπίδα προστασίας των δικαιωµά-
των του τεχνικού κόσµου, που µαστίζεται από την ανεργία και
όπως γνωρίζετε πάρα πολύ καλά η ανεργία και η πτώση της οι-
κοδοµικής δραστηριότητας συµπαρασύρει πάρα πολλά επαγγέλ-
µατα. Ήδη το ένα τέταρτο των συναδέλφων µου µηχανικών είναι
ανασφάλιστοι, δεν έχουν πρόσβαση στη δηµόσια υγεία και όσοι
έχουν προσπαθήσει να κάνουν διακανονισµό ούτε αυτό µπορούν
να αντιµετωπίσουν. Δοκιµάζεται, λοιπόν, ο τεχνικός κόσµος και
ξεκινάει –καθόλου πειραµατικά, κατά την άποψή µας, αλλά τε-
λείως συνειδητά- να υποκαταστήσει αυτή την ασπίδα προστα-
σίας των δικαιωµάτων των µηχανικών. 

Επειδή αναφέρθηκε ο κ. Κασσής, ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, στα
δικαιώµατα της τεχνολογικής εκπαίδευσης, θα ήθελα να παρα-
τηρήσω ότι δεν αναφέρεται πουθενά αυτός ο όρος. Έµµεσα
µπαίνουν τέτοια θέµατα, πλην όµως δεν µπορούµε να παίζουµε
για δεκαετίες µε τα δικαιώµατα των αποφοίτων των τεχνολογικών
ιδρυµάτων. Και δεν αναφέρεται εδώ µέσα συγκεκριµένα. Αυτό
είναι αντικείµενο, όχι µόνο ενός νοµοσχεδίου που ασχολείται µε
τεχνικά θέµατα. Κατά την άποψή µας είναι κυρίως για θέµατα
παιδείας, τα οποία πρέπει να καλύψει. 

Μία άλλη παρατήρησή µου είναι στο άρθρο 19. Αναφέρεται
βεβαίως ότι θα πρέπει να τοποθετείται το σύστηµα εισροών-
εκροών. Αναφέρεται, λοιπόν, ότι για όποιες δεξαµενές εγκατα-
στήσουν αυτό το σύστηµα εισροών-εκροών δεν απαιτείται
καµµία άλλη άδεια. 

Εδώ, κατά την άποψή µας, θα πρέπει να προστεθεί «για τις νό-
µιµα λειτουργούσες δεξαµενές», γιατί υπό την προϋπόθεση ότι
θα τοποθετήσει κάποιο σύστηµα εισροών-εκροών, αίρεται το δι-
καίωµά του να είναι νόµιµος, γιατί λέτε παρακάτω «χωρίς να
απαιτείται η έκδοση οποιασδήποτε άλλης άδειας ή έγκρισης από
άλλη υπηρεσία ούτε και αυτή της δόµησης», δηλαδή ό,τι έχει κα-
τασκευάσει νοµιµοποιείται, επειδή θα βάλει το σύστηµα εισροών-
εκροών. Η άποψή µας, λοιπόν, είναι να µπει προσθήκη για τις νό-
µιµα λειτουργούσες δεξαµενές υγρών καυσίµων. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Εµείς σας ευχαρι-
στούµε για την οικονοµία του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Αποστόλου.
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ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Αν και απουσιάζει ο κ. Χρυσοχοΐ-
δης, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά, γιατί στη χθεσινή του απάν-
τηση στο ερώτηµα –θα έλεγα- όλων των κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης σχετικά µε τις τροπολογίες που κατατίθενται την
τελευταία στιγµή, εµφανίστηκε –µάλιστα ηρωικά υπερασπιζόµε-
νος τον Κανονισµό- να λέει ότι δεν δέχεται συζητήσεις για εκ-
πρόθεσµες τροπολογίες. 

Για εµάς το ζητούµενο δεν είναι το εκπρόθεσµο. Το ζητούµενο
είναι κυρίως η ουσία του περιεχοµένου των συγκεκριµένων τρο-
πολογιών. Και επειδή αυτές τις τροπολογίες τις προσυπέγραφε
και ο ίδιος, θέλω να σταθώ σε µια, η όποια έχει έρθει και άλλη
φορά –ήταν τέλος Νοεµβρίου- και αφορούσε ζητήµατα διαχείρι-
σης της εκκλησιαστικής περιουσίας, σύµφωνα µε την οποία απο-
κλειόταν του δηµόσιου ελέγχου η συγκεκριµένη διαδικασία.
Θέλουµε να του πούµε ότι για εµάς κυρίαρχο είναι αυτό. Στεκό-
µαστε σε αυτή και µόνο τη θέση, επειδή έχει την υπογραφή του
η συγκεκριµένη τροπολογία.

Ήταν απαράδεκτο –και είναι απαράδεκτο πραγµατικά- να µπαί-
νουν τέτοιες τροπολογίες, ιδιαίτερα σε µια περίοδο που ο ελλη-
νικός λαός βιώνει µια κρίση και υφίσταται µια αφαίµαξη, την
οποία αφαίµαξη δεν θέλει µε τίποτα η σηµερινή Κυβέρνηση να
αφορά αυτό που λέγεται εκκλησιαστική περιουσία, διαχείριση –
θα έλεγα- της εκκλησιαστικής περιουσίας.

Όµως, θα σταθώ στο νοµοσχέδιο και ειδικά σε ένα ζήτηµα που
αφορά το σύστηµα εισροών-εκροών των καυσίµων, γιατί, κύριε
Υπουργέ, έχετε πραγµατικά ξεπαγιάσει τον ελληνικό λαό, γιατί
εδώ και χρόνια δεν µπορείτε να κάνετε το αυτονόητο, να ελέγ-
ξετε το κύκλωµα των καυσίµων. Το λέω αυτό, γιατί είναι γνωστό
σε όλους ότι η λαθρεµπορία και η νοθεία των καυσίµων στοιχίζει
εξοργιστικά ακριβά στον ελληνικό λαό, λόγω διαφυγής τερα-
στίων δασµών, στον Έλληνα καταναλωτή καυσίµων λόγω ελλι-
πούς ποσότητας ή νοθευµένης ποιότητας καυσίµων και βεβαίως,
στους τίµιους βενζινοπώλες, λόγω σφοδρού και αθέµιτου αντα-
γωνισµού από τους κλέφτες που λυµαίνονται το χώρο.

Όµως, µε τις ρυθµίσεις που έχετε ήδη εισάγει στο χώρο, δί-
νετε την εντύπωση ότι δεν προσπαθείτε να αντιµετωπίσετε τα πα-
ραπάνω προβλήµατα ή δεν θέλετε. Έχουµε πληροφορίες -και
µάλιστα βγήκαν και στη δηµοσιότητα- ότι οι ελεγκτικές υπηρε-
σίες έχουν εντοπίσει τρία παράλληλα κυκλώµατα, τα οποία λει-
τουργούν αλληλοσυµπληρούµενα. 

Είναι γνωστό αυτό που συµβαίνει εδώ και χρόνια στο χώρο της
ναυτιλίας, γιατί είχατε δεσµευτεί το καλοκαίρι κατά την ψήφιση
των σχετικών διατάξεων ελέγχου του συστήµατος εισροών - εκ-
ροών να µας ενηµερώσετε µέχρι τέλος του χρόνου τι επιτέλους
συµβαίνει στο χώρο της λαθρεµπορίας των καυσίµων στη ναυτι-
λία. Ακόµη περιµένουµε. 

Μέχρι σήµερα έχουν παρατηρηθεί στα πρατήρια που έχουν
εγκατασταθεί τα συστήµατα εισροών-εκροών πολλά προβλή-
µατα που έχουν σχέση και µε τη µορφή και µε τη µέθοδο λει-
τουργίας που έχουν τα συγκεκριµένα συστήµατα. Θα σταθώ σε
δυο, τρεις περιπτώσεις. 

Πρώτη περίπτωση είναι το γεγονός ότι έχουν παρατηρηθεί αδι-
καιολόγητες µεταβολές του όγκου του καυσίµου κατά δεκάδες
λίτρα µε τη δεξαµενή εν ηρεµία και χωρίς να καταναλώνεται καύ-
σιµο.

Δεύτερον, οι βυθοµετρικές βέργες ή οι βέργες µέτρησης πο-
σότητας των καυσίµων πολλές φορές κολλάνε αδικαιολόγητα σε
ένα συγκεκριµένο σηµείο. Μάλιστα, σε κάποιες περιπτώσεις –κι
είναι πολλές αυτές- ακόµη και οι µετρητές που χρησιµοποιούνται
στις κάνουλες έχουν πάρα πολλά προβλήµατα και δεν καταµε-
τρούν ουσιαστικά αυτό που αποτελεί πραγµατικότητα. 

Τρίτον, τα διάφορα λογισµικά συµπεριφέρονται αναξιόπιστα,
δηµιουργώντας πάρα πολλά προβλήµατα από την εκτύπωση των
αποδείξεων λιανικής πώλησης, µέχρι ουσιαστικά όλα τα δεδο-
µένα που αφορούν τη συγκεκριµένη διαδικασία. 

Όπως αντιλαµβάνεστε, αυτό δηµιουργεί πάρα πολλά προβλή-
µατα. Κυρίως αυτό δηµιουργεί προϋποθέσεις γι’ αυτούς, οι
οποίοι µπορούν να υπηρετήσουν συµφέροντα συγκεκριµένα, να
χρησιµοποιήσουν, πολλές φορές µάλιστα την ηµέρα, τη συγκε-
κριµένη διαδικασία, το συγκεκριµένο κύκλωµα για να κερδοσκο-
πήσουν. Αυτό το αναφέρω χαρακτηριστικά γιατί είναι γνωστό

ειδικά στις διωκτικές αρχές. 
Αγαπητοί  συνάδελφοι, παρουσιάστηκε ένας συγκεκριµένος

εγκαταστάτης, ο οποίος πρόσφερε το δικό του σύστηµα εισ-
ροών, εκροών και είπε «πάρτε αυτό για να δείτε τι διαχειριστική
κλοπή γίνεται στο συγκεκριµένο κοµµάτι». Τι θέλω να πω; Θέλω
να πω ότι είναι πάρα πολλά τα προβλήµατα που υπάρχουν και
δεν έχουν αντιµετωπιστεί µε το συγκεκριµένο σύστηµα. 

Επίσης, οι τεχνικές προδιαγραφές, όλα αυτά που έχουν ουσια-
στικά θεσµοθετηθεί για το συγκεκριµένο σύστηµα, δεν είναι αυτά
που υπηρετούν το ζητούµενο. 

Πάνω από όλα όµως, αυτό που κυρίως έχει διαπιστωθεί είναι
ότι ένας µεγάλος αριθµός –κι αυτό αφορά όλη την Ελλάδα- πρα-
τηρίων λειτουργεί παράνοµα, όχι µόνο από πλευράς του συστή-
µατος εισροών-εκροών που σας ανέφερα προηγούµενα, αλλά
κυρίως από πλευράς αδειών περιβαλλοντικών, αδειών που έχουν
σχέση µε τη δόµηση. Για το λόγο αυτό, έρχεστε και πραγµατικά
ρυθµίζετε το συγκεκριµένο ζήτηµα. Η φράση είναι χαρακτηρι-
στική και θα σας τη διαβάσω: «Ρυθµίζονται όλα αυτά τα ζητήµατα
χωρίς να απαιτείται η έκδοση άλλης άδειας ή έγκριση από άλλη
υπηρεσία οποιασδήποτε παρανοµίας ή νέων εργασιών». Αντιλαµ-
βάνεστε, λοιπόν, τι κρύβεται πίσω από αυτή τη ρύθµιση που σή-
µερα συζητάµε. 

Πρέπει, λοιπόν, στο συγκεκριµένο κοµµάτι να υπάρξει ουσια-
στική παρέµβαση, µε την οποία –θα έλεγα- από την αρχή θα δη-
µιουργηθεί µια ειδική επιτροπή. Υπάρχουν επιστήµονες, υπάρ-
χουν άνθρωποι, οι οποίοι είναι καταξιωµένοι πάνω στη συγκεκρι-
µένη ειδίκευση και µπορούν να βοηθήσουν για να το δούµε το
θέµα στο σύνολό του και να λυθούν ουσιαστικά προβλήµατα. Και
βεβαίως, θα δώσετε την εντύπωση ότι πραγµατικά θέλετε να πα-
τάξετε τη λαθρεµπορία στα καύσιµα. 

Υπάρχουν, ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια, γνωστές περιπτώ-
σεις που έχουν παρανοµήσει. Τους ξέρετε. Τους ξέρει η ελληνική
κοινωνία. Δεν πρέπει µε όλες αυτές οι διαδικασίες να παραµέ-
νουν ατιµώρητοι.

Εγώ σας λέω ότι από όλα αυτά που αναφέραµε προηγούµενα,
κύριε Υπουργέ, αυτή τη στιγµή το κυρίαρχο είναι ότι κανένας δεν
γνωρίζει πόσες ποσότητες παράγονται, µε αποτέλεσµα ο έλεγ-
χος των ποσοτήτων που διαχέονται στην αγορά να είναι προβλη-
µατικός. Εκεί είναι η βασική ρίζα του κακού. 

Τελειώνοντας, το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, που σας θέτω
είναι: Έχετε τη θέληση και τη δύναµη να αντιµετωπίσετε τη ρίζα
του κακού; «Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα». 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Αποστόλου. 
Τον λόγο έχει για µια ολιγόλεπτη παρέµβαση ο Υφυπουργός

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Παπαγε-
ωργίου. 

ΑΣΗΜΑΚΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Θα ήθελα µε αυτή την παρέµβαση να πω δυο κουβέντες για
τα δύο άρθρα τα οποία αφορούν το ΥΠΕΚΑ, σε συνεργασία, βέ-
βαια, µε το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. Το ένα είναι
το άρθρο 15 όπου κάνουµε µία τροποποίηση στην παράγραφο 7
του άρθρου 114 του ν. 4070/2012. Με αυτή την παρέµβαση και
την τροποποίηση ουσιαστικά δίνουµε τη δυνατότητα για τη λει-
τουργία των λεγόµενων πλέον «µεικτών πρατηρίων», δηλαδή να
έχουν τη δυνατότητα εµπορίας, όχι µόνο υγρών καυσίµων, αλλά
ταυτόχρονα και υγραερίου, του γνωστού ως LPG, και συµπιεσµέ-
νου φυσικού αερίου, του CNG. 

Ταυτόχρονα, µέσα στους επόµενους έξι µήνες θα εκδοθεί
κοινή υπουργική απόφαση που θα ορίζει τους όρους, τις προ-
ϋποθέσεις και τις τεχνικές προδιαγραφές για να εγκατασταθούν
συσκευές φόρτισης ηλεκτρικού ρεύµατος, ώστε να δώσουµε τη
δυνατότητα νέας εναλλακτικής µορφής κίνησης, που είναι η ηλε-
κτροκίνηση, κάτι το οποίο είναι όπως ξέρετε πρωτοποριακό σε
όλη την Ευρώπη και µία από τις πρώτες χώρες όπου έχουν λαν-
σαριστεί ηλεκτροκίνητα αυτοκίνητα είναι η Ελλάδα και µάλιστα
πολύ πρόσφατα. Αυτό, λοιπόν, είναι µέσα στις άµεσες προθέσεις
µας εντός έξι µηνών να έχει τακτοποιηθεί, ώστε να αναπτυχθεί
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αυτή η συγκεκριµένη αγορά µε αυτή την εναλλακτική µορφή κί-
νησης. 

Το δεύτερο είναι στο άρθρο 28. Είναι τροποποίηση των διατά-
ξεων…

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Είναι το νέο άρθρο 27.
ΑΣΗΜΑΚΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ναι, στο 27, συγνώµη,
έχετε δίκιο.

Είναι τροποποίηση διατάξεων των νόµων 3054/2002 και
4123/2013, όπου η πρώτη παράγραφος είναι καθαρά διευκρινι-
στική, απλώς δεν είχε καταγραφεί το αυτονόητο, ότι στις άδειες
εµπορίας πετρελαιοειδών κατηγορίας Α’ περιλαµβάνεται φυσικά
η εµπορία αργού πετρελαίου. Ήταν αυτονόητο, αλλά γίνεται ξε-
κάθαρο και σαφές.

Επίσης, αποσαφηνίζεται στην πρώτη παράγραφο ότι η εµπο-
ρία προϊόντων της κατηγορίας VI των πετρελαιοειδών, τα οποία
είναι το πετρελαϊκό κοκ, η νάφθα και τα λιπαντικά, δεν εµπίπτει
στην κατηγορία Α’, που είναι το αργό πετρέλαιο κ.λπ.. Ουσια-
στικά, πρόκειται για τακτοποίηση και διευκρίνιση.

Στη δεύτερη παράγραφο δίνεται η δυνατότητα στο ΥΠΕΚΑ να
συλλέγει στατιστικά στοιχεία από όλο τον ενεργειακό τοµέα και
όχι µόνο από τον πετρελαϊκό. Αυτό έχει να κάνει καθαρά, αφενός
µεν µε τις υποχρεώσεις µας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση και τον
Διεθνή Οργανισµό Ενέργειας, αλλά ταυτόχρονα µας δίνει τη δυ-
νατότητα να έχουµε στατιστικά στοιχεία από όλον τον ενεργει-
ακό τοµέα, άρα πληρέστερη ενηµέρωση και σαφέστερα να
µπορούµε να κάνουµε τους όποιους σχεδιασµούς σε σχέση µε
τον τοµέα της ενέργειας.

Στην τρίτη παράγραφο δίνουµε τη δυνατότητα προσαρµογής,
µια µικρή περίοδο προσαρµογής, στους υπόχρεους τήρησης
απoθεµάτων έκτακτης ανάγκης  για τις κατηγορίες πετρελαιοει-
δών IV, V και VI κατόπιν σχετικών αιτηµάτων από τις εταιρείες
του κλάδου και σχετικής γνωµοδότησης της Επιτροπής Ανταγω-
νισµού. Σε αυτήν την κατηγορία υπενθυµίζω ότι είναι τα υγραέ-
ρια, η άσφαλτος, το πετ κοκ και τα λιπαντικά.

Ουσιαστικά, αυτό το οποίο γίνεται είναι το εξής, ότι επειδή µε
το προηγούµενο καθεστώς αυτές οι κατηγορίες δεν είχαν υπο-
χρέωση τήρησης αποθεµάτων έκτακτης ανάγκης και τώρα
έχουν, παρέχουµε ένα εύλογο διάστηµα προσαρµογής σε αυτό
το νέο καθεστώς, ώστε να µην υπάρχουν προβλήµατα, ανταγω-
νισµού, γιατί σε αυτές τις κατηγορίες κινούνται και αρκετές µι-
κρές εταιρείες και ταυτόχρονα να βρουν λύση ως προς τους
πιστοποιηµένους αποθηκευτικούς χώρους.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ: Ο εύλογος χρόνος πόσος
είναι;

ΑΣΗΜΑΚΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Τρεις µήνες δίνουµε. Αυτό
γίνεται ακριβώς επειδή κινούνται, όπως σας είπα, αρκετές µι-
κρές, µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Θέλουµε να έχουν τη δυνατό-
τητα κάπου να βρουν, αν δεν έχουν αποθηκευτικούς χώρους
-τέτοιου είδους πιστοποιηµένους αποθηκευτικούς χώρους- για
τέτοια αποθέµατα οι περισσότερες των εταιρειών αυτών κι έτσι
τους δίνουµε τον χρόνο να προσαρµοστούν και να βρουν τους
χώρους αυτούς, να ενοικιάσουν και περιµένουµε και τα αποτε-
λέσµατα. Είµαστε σε άµεση συνεργασία µε τις εταιρείες του κλά-
δου, ώστε να τακτοποιήσουµε και αυτήν την υποχρέωση.

Αν υπάρξει κάποιο πρόβληµα, προφανώς θα το αντιµετωπί-
σουµε. Όµως, πιστεύουµε, όπως πιστεύουν και οι εταιρείες που
είναι στον κλάδο αυτό, ότι ο χρόνος που έχουµε δώσει, οι τρεις
µήνες, είναι επαρκής.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Κυρία Μακρή και κύριε Ψύρρα, έχετε ζητήσει τον λόγο.

Επειδή, όπως ξέρετε, αποµένουν  δύο εγγεγραµµένοι συνάδελ-
φοι, θέλετε να τους ακούσουµε και µετά να µιλήσετε;

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα µόνο για ένα λεπτό
τον λόγο, επειδή θέλω κάποιες διευκρινίσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Αν είναι για ένα λεπτό,
ευχαρίστως. Κι εσείς θα µιλήσετε αµέσως µετά, κύριε Ψύρρα.

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Σας ευχαριστώ. 

Θα ήθελα να µας βοηθήσει ο κύριος Υπουργός,  γιατί έχουµε
επιφυλαχθεί επί των συγκεκριµένων άρθρων 15 και 27, προκει-
µένου να δούµε αν θα τα υπερψηφίσουµε ή όχι.

Κατ’ αρχήν, κύριε Υπουργέ, για το άρθρο 15 αναφέρεται στην
αιτιολογική έκθεση ότι η προτεινόµενη νοµοθετική ρύθµιση συ-
νάδει και µε τις προθέσεις της πολιτείας για την προώθηση εναλ-
λακτικών τύπων καυσίµων για την κίνηση αυτοκινήτων, οχηµάτων
στη χώρα µας, η οποία θα έχει πολλαπλά οικονοµικά οφέλη προς
τους Έλληνες καταναλωτές και περιβαλλοντικά οφέλη έναντι
αυτών των υγρών καυσίµων προς το αστικό, κυρίως, περιβάλλον
των ελληνικών πόλεων. Συνεπώς, εκτιµάται ότι είναι αναγκαίο για
περιβαλλοντικούς, οικονοµικούς και αναπτυξιακούς εκσυγχρονι-
στικούς λόγους να θεσπιστεί το κατάλληλο νοµοθετικό πλαίσιο. 

Εδώ θα ήθελα µία διευκρίνιση. Δεν υπάρχει το νοµοθετικό
πλαίσιο; Και ποιες είναι οι προθέσεις της Κυβέρνησης; Δηλαδή,
µετέπειτα θα έλθετε και θα φτιάξετε κάποιο νοµοθετικό πλαίσιο
γι’ αυτό; 

Επίσης, όσον αφορά το άρθρο 27 πια, για την τροποποίηση,
θα θέλαµε µία διευκρίνιση σχετικά µε την υποχρέωση, η οποία
απορρέει από την παράγραφο 2 του άρθρου αυτού για την υπο-
βολή στις αρµόδιες υπηρεσίες του ΥΠΕΚΑ στοιχείων και πληρο-
φοριών των επιχειρήσεων, που εµπλέκονται µε τον ενεργειακό
τοµέα. Θα θέλαµε να µας διευκρινίσετε για τα πρατήρια υγρών
καυσίµων αν τα στοιχεία αυτά θα λαµβάνονται απευθείας από τη
Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων, στην οποία
υποβάλλονται αυτοµάτως από τα συστήµατα εισροών-εκροών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Ψύρρα, έχετε

τον λόγο.
ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µία διευκρίνιση θα θέλαµε.

Οι συσκευές φόρτισης θα εγκατασταθούν µόνο σε πρατήρια πα-
ροχής καυσίµων και ενέργειας;

Σας το λέω αυτό για τον εξής λόγο, διότι οι συσκευές φόρτι-
σης, τουλάχιστον στο Μπέλφαστ, για παράδειγµα, που ξέρω,
είναι στις άκρες των πεζοδροµίων του δήµου και όταν κάποιος
παρκάρει το βράδυ, µπορεί να φορτίζει το αυτοκίνητό του. Δη-
λαδή, η φόρτιση δεν έχει την έννοια του πρατηρίου πάντα. 

ΑΣΗΜΑΚΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, θα µπο-
ρούσα να έχω τον λόγο για να απαντήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ. 

ΑΣΗΜΑΚΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κατ’ αρχήν, θέλω να πω για
το πρώτο άρθρο, για το άρθρο 15 δηλαδή, το εξής. Δεν υπήρχε
µέχρι τώρα η νοµοθετική κάλυψη για να δοθεί η άδεια για µεικτά
πρατήρια. Αυτό κάνουµε τώρα µε την ΚΥΑ, η οποία πρόκειται,
όπως είπα και πριν, να εκδοθεί εντός των εποµένων έξι µηνών,
σε συνεργασία µε τον κλάδο και βάσει των οδηγιών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Θα έχει όλες τις προδιαγραφές πλέον του πώς
πρέπει να είναι τα πρατήρια αυτά. Ειδικά για τα πρατήρια έχει
σηµασία, διότι έχουµε διακίνηση και αργού και υγραερίου και φυ-
σικού αερίου συµπιεσµένου και βάζουµε και ηλεκτροκίνηση, τους
ανάλογους φορτιστές.

Όπως καταλαβαίνετε, υπάρχουν και διαφορετικοί τεχνικοί τρό-
ποι εγκατάστασης και, ταυτόχρονα, θέµατα ασφαλείας. Όλα
αυτά θα καλυφθούν και αυτό θα γίνει µέσα στο εξάµηνο που έρ-
χεται τώρα.

Ούτως ή άλλως, εµείς καλύπτουµε αυτήν τη στιγµή από την
πλευρά του ΥΠΕΚΑ τα πρατήρια. Από την πλευρά του Υπουρ-
γείου Μεταφορών γνωρίζω -και νοµίζω ότι θα συµπληρώσει ο
Υπουργός κ. Παπαδόπουλος- ότι έχει ήδη εκδώσει απόφαση γι’
αυτό το θέµα. 

Η απόφαση αυτή θα επεκταθεί. Έχουµε ειλικρινά πολύ στενή
συνεργασία για το θέµα αυτό και για το θέµα δήµων κ.λπ., για
άλλες περιοχές δηλαδή, γιατί οι φορτιστές δεν θα είναι µόνο σε
πρατήρια, ειδικά για την ηλεκτροκίνηση. Τις λεπτοµέρειες προ-
φανώς µπορεί να συµπληρώσει ο κύριος Υφυπουργός. 

Όσο για το άρθρο 27, για τη συλλογή πληροφοριών, το ΥΠΕΚΑ
είναι υποχρεωµένο για την αποστολή των στοιχείων προς την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και προς το Διεθνή Οργανισµό Ενέργειας, όπως
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είµαι σίγουρος ότι γνωρίζει πολύ καλά η κ. Μακρή. Αυτή η συ-
νεργασία µε τη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριών υπάρχει. Απ-
λώς θα γίνει ακόµα στενότερη και εµείς κυρίως µιλούµε για τις
εταιρίες, είτε µικρές είτε µεγάλες, δεν έχει σηµασία. Από εκεί θα
παίρνουµε τα δικά τους στοιχεία και σε συνδυασµό µε τη δια-
σταύρωση που θα γίνεται από τη Γενική Γραµµατεία Πληροφο-
ριών, θα αποστέλλουµε τα στατιστικά στοιχεία προς το εξωτε-
ρικό αλλά και για δική µας χρήση, προφανώς, για ευνόητους λό-
γους. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. Έχει ζητήσει το λόγο ο Υπουργός κ. Παπαδόπουλος. 
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-

ταφορών και Δικτύων): Ήθελα απλώς να διευκρινίσω ότι έχει
βγει απόφαση πριν από δύο µήνες που µιλάει για τους ταχυφορ-

τιστές, δηλαδή σε ποια σηµεία θα µπαίνουν. Τα σηµεία αυτά,
εκτός από τα πρατήρια, είναι τα ανοιχτά και κλειστά πάρκινγκ,
τα ΚΤΕΟ, τα συνεργεία και διάφοροι κοινόχρηστοι χώροι και
στον επόµενο µήνα θα υπάρχει µια συνεννόηση πλέον µε τους
δήµους, και κατ’ αρχήν το Δήµο της Αθήνας και της Θεσσαλονί-
κης, για να τοποθετηθούν αυτοί οι ταχυφορτιστές στα πεζοδρό-
µια, σε θέσεις πάρκινγκ, όπου µπορεί κανείς να παρκάρει το
αυτοκίνητό του και να φορτίζεται κιόλας. 

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να καταθέσω κάποιες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις και παρακαλώ πολύ να µοιραστούν.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων κ. Μιχάλης Παπαδόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά
τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν
ως εξής:
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5468 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Βαλαβάνη.

ΟΛΓΑ – ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ: Αγαπητές κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, θα αναφερθώ αποκλειστικά στο πρώτο µέρος, στα
άρθρα 1 έως 11 που δίνουν το όνοµά τους σε ολόκληρο το νοµο-
σχέδιο, δηλαδή σε ό,τι αφορά τη συγκρότηση της Εθνικής Αρχής
Συντονισµού Πτήσεων. 

Ποια είναι η περιουσία µιας αεροπορικής εταιρείας, ενός αε-
ροµεταφορέα σήµερα; Όπου και αν το ψάξετε αυτό, θα δείτε ότι
είναι δύο πράγµατα πριν από όλα, το brand name που έχει και
τα slots του, δηλαδή οι χρονοθυρίδες που διαθέτει από τον πε-
ριορισµένο χρόνο κυκλοφορίας σε κάθε εσωτερικό ή διεθνές αε-
ροδρόµιο. 

Κατά τρίτο λόγο είναι ο στόλος, τα αεροσκάφη και τα άλλα πε-
ριουσιακά του στοιχεία. 

Τι θα κάνει η νέα αρχή, η οποία συγκροτείται µε το παρόν νο-
µοσχέδιο και θα είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου-και όχι
απλώς ιδιωτικού δικαίου αλλά ιδιωτικός φορέας; Γιατί διευκρινί-
ζεται, παρά την αντίφαση µεταξύ αιτιολογικής έκθεσης και άρ-
θρου πρώτου, ότι θα είναι εκτός και του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα η αρχή που αντικαθιστά την Αρχή Συντονισµού Πτήσεων,
που συγκροτήθηκε το 2007 ως δηµόσια αρχή, όταν δροµολογή-
θηκε η ιδιωτικοποίηση της δηµόσιας Ολυµπιακής. Πρέπει να πω,
απ’ ότι καταλαβαίνω, γιατί όπως ήδη έχει επισηµανθεί και από
την εισηγήτριά µας, υπάρχει µια εσκεµµένη ασάφεια και µένουν
σχεδόν τα πάντα να κανονιστούν µετά, µε τον Εσωτερικό Κανο-
νισµό Λειτουργίας και διαχείρισης, µε υπουργικές αποφάσεις
κ.λπ..

Πρώτον, λοιπόν, αυτή η καινούργια αρχή θα µοιράζει τα δια-
θέσιµα slots στα ελληνικά αεροδρόµια, δηλαδή θα ορίζει ποιοι
ξένοι αεροµεταφορείς θα πετούν στους ελληνικούς προορι-
σµούς. Ποιοι Έλληνες, το ξέρουµε!

Δεύτερον, θα τροφοδοτείται µε όλες τις πληροφορίες πτήσης
από όλους τους αεροµεταφορείς σε actual time, δηλαδή σε
πραγµατικό χρόνο. Από την ακρόαση των φορέων µάθαµε ότι
αυτό δεν συµβαίνει σήµερα, παρ’ όλο που είναι νοµοθετηµένο,
καθώς οι ξένες αεροπορικές εταιρείες, αν και προβλέπεται, δεν
το κάνουν. 

Τρίτον, θα λειτουργεί στο πλαίσιο ενιαίων πληροφορικών συ-
στηµάτων µε βάση την αρχή της διαλειτουργικότητας, δηλαδή
θα µεταδίδει αυτές τις πραγµατικές πληροφορίες σε πραγµατικό
χρόνο σε ολόκληρο τον ευρωπαϊκό χώρο. 

Τέταρτον, θα εκπροσωπεί την Ελλάδα, αν και θα είναι ιδιωτική,
στις Ευρωπαϊκές Αρχές, ακόµα και απέναντι στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή για θέµατα συντονισµού αεροµεταφορών.

Πέµπτον, θα κάνει και πολλά άλλα, µελέτες, έρευνες κ.λπ., για
τα οποία θα επιχορηγείται και θα χρηµατοδοτείται από τις Ευ-
ρωπαϊκές Αρχές. 

Θα είναι λοιπόν ιδιωτική αρχή, η οποία, µε άλλα λόγια, θα εκ-
προσωπεί προς τα µέσα και προς τα έξω το δηµόσιο συµφέρον.
Αυτό είναι ένα βήµα παραπέρα από το «υβρίδιο» δηµόσιου-ιδιω-
τικού ή µάλλον ιδιωτικού-δηµόσιου, µιας και στην επταµελή αρχή
του 2007, η οποία δεν λειτούργησε συλλογικά, η πλειοψηφία
ήταν οι ιδιώτες και η µειοψηφία –οι τρεις- ήταν οι εκπρόσωποι
του δηµοσίου.

Γιατί δεν λειτούργησε η αρχή αυτή ουσιαστικά συλλογικά;
Όπως είπε στην ακρόαση φορέων ο πρόεδρός της, λειτούργησε
αναγκαστικά µόνο ως τριάδα, ο ίδιος και οι δύο εκπρόσωποι της
Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, δηλαδή οι τρεις εκπρόσωποι
του δηµοσίου στα επτά µέλη, γιατί η τετράδα των εκπροσώπων
της «AEGEAN», της ιδιωτικής «Ολυµπιακής Αεροπορίας» και των
ιδιωτικών αεροµεταφορικών ενώσεων δεν προσέρχονταν στις
συνεδριάσεις. Ο πρόεδρός της, µάλιστα, είπε ότι έκρινε απαρά-
δεκτο ο ίδιος το ότι υπήρχε ένας δηµόσιος φορέας µε πλειοψη-
φία των ιδιωτών. 

Εγώ θα σας ρωτήσω: Γιατί να προσέλθουν;
Και τώρα τι κάνει, λοιπόν, το Υπουργείο; 
Ενώ οι ιδιώτες εκπρόσωποι σαµποτάρισαν επί σχεδόν έξι χρό-

νια τη λειτουργία αυτού του φορέα, τους παραδίδει ολόκληρο
το φορέα, όχι πλέον «υβριδιακά».

Ας µην είναι κανείς πολιτικά αφελής. 

Αντίθετα µε ό,τι καθοριζόταν στη νοµοθεσία το 2007 για την
Αρχή Συντονισµού Πτήσεων, εδώ βεβαίως απαγορεύεται να είναι
µέλος της αρχής οποιοσδήποτε έχει οργανική σχέση µε αεροµε-
ταφορείς που πετούν στην Ελλάδα, ελληνικούς ή ξένους: Δεν
χρειάζεται να υπάρχουν πλέον τέτοιοι εκπρόσωποι, των οποίων
η ύπαρξη ήταν θεσµοθετηµένη το 2007, γιατί ολόκληρος ο φο-
ρέας θα παίζει αυτόν το ρόλο. Και θα τον παίζει και πάλι µε έντο-
νες εσωτερικές αντιθέσεις, γιατί από τη µια θα εκφράζει τα
συµφέροντα των ιδιωτών αεροµεταφορέων, Ελλήνων και ξένων,
και από την άλλη τα συµφέροντα όσων προβλέπεται ότι θα αγο-
ράσουν -και µην λέτε για µακροχρόνια µίσθωση- τα προς ιδιωτι-
κοποίηση µεγάλα και µεσαία ελληνικά αεροδρόµια.

Επιτρέψτε µου να ανοίξω µία µικρή παρένθεση. Τα είκοσι δύο
µικρά αεροδρόµια τα προορίζετε για κλείσιµο. Το πρωτοδιατύ-
πωσα εδώ από αυτό το βήµα τον περασµένο Μάιο και όλες οι
επόµενες εξελίξεις συµπεριλαµβανοµένου και του αεροδροµίου
της Καστοριάς, ενός από τα είκοσι δύο, το οποίο βρέθηκε ως οι-
κόπεδο µέσα στο «πακέτο» ακινήτων που πέρασε για µαζική πώ-
ληση ως οικόπεδα στο ΤΑΙΠΕΔ την ίδια περίοδο πέρσι παρά τις
επίσηµες διαψεύσεις, σε αυτό συνηγορούν. 

Θα προσέξατε ίσως επίσης ότι τέλη στη νέα Εθνική Αρχή Συν-
τονισµού Πτήσεων προορίζονται να πληρώσουν µόνο τα υπό
ιδιωτικοποίηση αεροδρόµια, οι δύο οµάδες δηλαδή των µεσαίων
και των µεγάλων, προφανώς γιατί στο τέλος αυτής της ιστορίας
δεν προβλέπεται η ύπαρξη της οµάδας των είκοσι δύο µικρών
αεροδροµίων.

Θα προσέξατε επίσης ότι τον περασµένο Οκτώβρη η κατηγο-
ρηµατική διάψευση του ΤΑΙΠΕΔ περί κλεισίµατος των είκοσι δύο
µικρών αεροδροµίων, δεν είχε καµµία σχέση µε διάψευση των
δηµοσιευµάτων, σύµφωνα µε τα οποία ο επίσηµος σύµβουλος
ιδιωτικοποίησης του ΤΑΙΠΕΔ για την ιδιωτικοποίηση των µεγάλων
και µεσαίων αεροδροµίων, η «LUFTHANSA CONSULTING», θυ-
γατρική της «LUFTHANSA», εισηγήθηκε, πρώτον, το κλείσιµο των
είκοσι δύο µικρών και, δεύτερον, την ιδιωτικοποίηση του ενός
από τους δύο διεθνείς αεροδιαδρόµους πάνω από την Ελλάδα
και από το Αιγαίο, που µέχρι σήµερα διαχειρίζεται η Υπηρεσία
Πολιτικής Αεροπορίας µε έσοδα 160 εκατοµµύρια ευρώ από τα
τέλη υπερπτήσεων, δηλαδή από διεθνείς πηγές, χωρίς µε κανέ-
ναν τρόπο να επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογισµό. Και όχι
µόνον αυτό, αλλά από αυτά τα λεφτά συντηρούσε µέχρι πρό-
σφατα όλα τα µικρά αεροδρόµια µέχρι τη νοµοθετική αλλαγή του
2013 και το υπόλοιπο ποσό πήγαινε όλο στον κρατικό προϋπο-
λογισµό.

Και έτσι από το παράθυρο -µέσω της συγκρότησης µιας Εθνι-
κής Αρχής Συντονισµού Πτήσεων, χωρίς εκπροσώπους της δη-
µόσιας Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας- το επόµενο βήµα µετά
απ’ αυτό που ψηφίζουµε σήµερα, θα είναι η κατάργηση της ίδιας
της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας. 

Κλείνω την παρένθεση, και θα ήθελα αν µπορείτε να µου δώ-
σετε δυο λεπτά παραπάνω, κύριε Πρόεδρε.

Σε ένα τέτοιο τοπίο, λοιπόν, ποιο είναι το brand name που συ-
νενώνει, πρώτον, συµφέροντα ξένων αεροµεταφορέων για prime
time slots στα ελληνικά αεροδρόµια; Το σύστηµα των slots, που
είχε η «Ολυµπιακή Αεροπορία» για το εξωτερικό, ξέρετε ότι το
πούλησε ολόκληρο µεταξύ 2011-2012 η «MIG» και κάποιο απ’
αυτά τα αγόρασε και η «AEGEAN».

Δεύτερον, ποιο είναι το brand name που συνενώνει συµφέ-
ροντα που ενδιαφέρονται για απόκτηση της µιας ή της άλλης
οµάδας των µεγάλων και µεσαίων αεροδροµίων στην ελληνική
επικράτεια;

Τρίτον, ποιο είναι το brand name που συνενώνει συµφέροντα
που ενδιαφέρονται να ρυθµίσουν προς όφελός τους τα του ελ-
ληνικού τουρισµού, ανακατανέµοντας την «πίτα» των διεθνών
tour operators που δρουν στην Ελλάδα και πρακτικά ελέγχουν
τον ελληνικό τουρισµό;

Ένα όνοµα κυριαρχεί πλέον στους ουρανούς της Ευρώπης
µετά το 2009, εκµεταλλευόµενο πανευρωπαϊκά τις ανακατατά-
ξεις που προκάλεσε η κρίση του 2007-2009: Η LUFTHANSA. 

Παρακαλώ θερµά, ας µη βρεθεί κανείς να πει ότι από τη στιγµή
που η θυγατρική της είναι η σύµβουλος του ΤΑΙΠΕΔ για την ιδιω-
τικοποίηση των αεροδροµίων, αυτό τη βγάζει από την εικόνα. 
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Θα σας θυµίσω ότι σε πολύ µικρότερη κλίµακα η αντίστοιχη
ακριβώς θυγατρική της EUROBANK ήταν σύµβουλος του ΤΑΙ-
ΠΕΔ για το ξεπούληµα στην ουσία ούτε ξεπούληµα ήταν, αλλά
«χάρισµα», µε προικοδότηση «των είκοσι οκτώ κτηρίων Υπουρ-
γείων, Αστυνοµικών Διευθύνσεων, Εφοριών κλπ.. Και πού κατο-
χυρώθηκαν τελικά; Σε άλλη θυγατρική της EUROBANK, την
EUROBANK PROPERTIES. Αυτό, δηλαδή, που πριν λίγα χρόνια
ακόµα θα θεωρούνταν ούτε νόµιµο ούτε, πολύ περισσότερο,
ηθικό, σήµερα πλέον είναι και νόµιµο και ηθικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Η «LUFTHANSA» είναι ήδη χωµένη µέχρι το λαιµό στην ελλη-
νική πραγµατικότητα που σχετίζεται µε όλα αυτά. Αν συγκρί-
νουµε τα µεγέθη της µεγάλης ακόµα και κυρίαρχης -παρά το
κουτσούρεµά της- Ολυµπιακής του 2007, που ήταν ακόµα δηµό-
σια και πήγαινε για ιδιωτικοποίηση από τις τότε κυβερνήσεις...

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
…µε τα σηµερινά µεγέθη του ιδιωτικού µονοπωλίου, που δηµι-

ουργήθηκε µετά απ’ αυτή την πρωτοφανώς αιτιολογίας απόφαση
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, µε την απορρόφηση της Ολυµπια-
κής από την «AEGEAN», θα δούµε ότι στην πραγµατικότητα πρό-
κειται για µια «φούσκα». Διότι, ενώ εµφανίζεται ότι το 2014 ο
µοναδικός ελληνικός ιδιωτικός αεροµεταφορέας θα έχει σαράντα
επτά ελληνικούς και διακόσιους τρεις διεθνείς προορισµούς, οι
διεθνείς προορισµοί στους οποίους πραγµατικά κάνει πτήσεις
αυτό το «φοβερό» µονοπώλιο, θα είναι τέσσερις. Όλες οι άλλες
πτήσεις ανήκουν -και από τα έσοδα µόνο ψίχουλα έρχονται µέχρι
εδώ, από την απλή εξυπηρέτηση- στην «LUFTHANSA».

Είναι ένα σοβαρό βήµα αυτό που κάνετε σήµερα µε το παρόν
νοµοσχέδιο. Είναι αυτό που θέλετε να κάνετε και για τις τράπε-
ζες. Πλήρης αφελληνισµός πια! Όχι απλά το δηµόσιο να γίνεται
ιδιωτικό, αλλά να υπάρχει πλήρης αφελληνισµός! Κι εδώ µπαί-
νουν κι άλλα θέµατα. Σας τα είπε η εισηγήτριά µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε. 

ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Γιατί δεν έρχεται εδώ ο Υπουργός Άµυνας, για να γελάσουµε

λίγο µε αυτά που προβλέπει το νοµοσχέδιο; Είναι όµως τραγικά,
δεν είναι για γέλια. Όλες οι πληροφορίες σε πραγµατικό χρόνο
θα δίνονται παντού, «µε επιφύλαξη» -λέει το νοµοσχέδιο- «του
απορρήτου. Όταν ξέρουµε ότι σχεδόν όλα τα ελληνικά αεροδρό-
µια είναι ταυτόχρονα και στρατιωτικά, εκτός από πολιτικά. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, όπως καταλαβαίνετε, µια κυ-
βέρνηση που θέλει να κάνει εθνική πολιτική τουρισµού -δηλαδή
η προστιθέµενη αξία από τον τουρισµό να µένει εδώ στη χώρα,
στους εργαζόµενους, στον ελληνικό λαό, στις µικροµεσαίες ελ-
ληνικές επιχειρήσεις- και ταυτόχρονα στοιχειωδώς να προστα-
τεύσει τα εθνικά συµφέροντα, µια τέτοια κυβέρνηση δεν µπορεί
να σταθεί µε τα slots του prime time ελληνικού αεροπορικού χω-
ροχρόνου ξεπουληµένα. Γι’ αυτό καταψηφίζουµε το παρόν νο-
µοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Η συνάδελφος κ.
Μακρή, Βουλευτής Φθιώτιδος, έχει τον λόγο.

ΕΛΕΝΗ ΜΑΚΡΗ-ΘΕΟΔΩΡΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Με πρωτοβουλία του Βουλευτή Δωδεκανήσου του κ. Κόνσολα,
καταθέσαµε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1070 και ειδικό 30,
που αφορά είκοσι πέντε επαγγελµατίες οδηγούς ταξί στη Ρόδο
οι οποίοι έπεσαν θύµατα απάτης και λόγω αµέλειας του ελληνι-
κού δηµοσίου.

Πριν βιαστεί κάποιος να µιλήσει για φωτογραφική ή χαριστική
ρύθµιση, να εξηγήσω τα γεγονότα:

Από το 2004 ως το 2007 είκοσι πέντε επαγγελµατίες οδηγοί
ταξί αγόρασαν από συγκεκριµένο εισαγωγέα οχήµατα επιβατηγά
δηµόσιας χρήσης, δηλαδή ταξί, προκειµένου να ασκήσουν την

επαγγελµατική τους δραστηριότητα.
Τα σχετικά έγγραφα είχαν ελεγχθεί και ο έλεγχος νοµιµότητάς

τους είχε γίνει από τις αρµόδιες υπηρεσίες του δηµοσίου, δη-
λαδή το τελωνείο και το γραφείο συγκοινωνιών. Με βάση αυτά
τα έγγραφα έγινε και η έκδοση των πιστοποιητικών µετά από αι-
τήσεις των επαγγελµατιών. 

Πολύ αργότερα το τελωνείο διαπίστωσε ότι ο εισαγωγέας είχε
κάνει χρήση πλαστών παραστατικών τελωνισµού των αυτοκινή-
των που πουλήθηκαν ακολούθως στους συγκεκριµένους επαγ-
γελµατίες. Κάλεσε, µάλιστα, για ανωµοτί καταθέσεις τους επαγ-
γελµατίες για περιστατικό το οποίο όφειλαν να ελέγξουν οι εν-
τεταλµένες υπηρεσίες του δηµοσίου. 

Ο εισαγωγέας δεν κατέβαλε ολόκληρο το τέλος ταξινόµησης
αλλά το 13%, αφού θεωρήθηκε ότι επρόκειτο να κυκλοφορήσουν
ως µεταχειρισµένα αυτοκίνητα δηµόσιας χρήσης που πληρούσαν
το χρονικό όριο της διετίας. 

Οι εξαπατηθέντες επαγγελµατίες τα αγόρασαν καλή τη πίστη,
ενώ αποδείχθηκε ότι ήταν παλαιότερης ηλικίας. Σε αυτήν την πε-
ρίπτωση δεν θα τα αγόραζαν, αφού ο ν.3109/2003 είναι σαφής
και αναφέρει ότι τα επιβατηγά δηµόσιας χρήσης οχήµατα, δη-
λαδή τα ταξί, που τίθενται σε κυκλοφορία, πρέπει να είναι και-
νούργια ή µεταχειρισµένα, της τελευταίας, όµως, διετίας, αν
πρόκειται για οχήµατα άνω των δύο χιλιάδων εκατό κυβικών. 

Δεν είναι υπαιτιότητα των επαγγελµατιών το ότι κάποιοι δεν
έλεγξαν τη γνησιότητα και νοµιµότητα των εγγράφων στις τελω-
νειακές υπηρεσίες. Το ίδιο το τελωνείο χορήγησε τα έγγραφα,
αφού αφορούν στα πιστοποιητικά ταξινόµησης ή τελωνισµού των
οχηµάτων κι έτσι έγινε η αγορά τους από τους συγκεκριµένους
επαγγελµατίες. 

Τώρα, το να έρχεται το κράτος αναδροµικά να επιβάλλει κυ-
ρώσεις, να θεωρεί συνυπεύθυνους αυτούς τους ανθρώπους και
να τους απειλεί µε ανάκληση των αδειών ταξί, αποτελεί παραλο-
γισµό και, µάλιστα, σε µία εποχή που απαιτούµε πολλά από τους
πολίτες, ενδεχοµένως και πέρα από τις δυνατότητές τους. 

Επισηµαίνω και τονίζω το γεγονός ότι οι επαγγελµατίες έχουν
δικαιωθεί από το Πρωτοδικείο Ρόδου στις προσφυγές που άσκη-
σαν έναντι των πράξεων καταλογισµού που έκανε στους ίδιους
το Τελωνείο Ρόδου, ενώ έχουν υποβάλλει και αγωγή στον εισα-
γωγέα που πρόκειται να εκδικαστεί στο Τριµελές Εφετείο Δωδε-
κανήσου για το αδίκηµα της πλαστογραφίας και της απάτης.

Κύριε Υπουργέ, η τροπολογία που καταθέσαµε αφορά αυτούς
τους είκοσι πέντε ανθρώπους και προβλέπει τη διατήρηση του
δικαιώµατος κυκλοφορίας σε είκοσι πέντε µεταχειρισµένα αυτο-
κίνητα ως επιβατηγά δηµόσιας χρήσης, δηλαδή ταξί, κατά πα-
ρέκκλιση του εδαφίου ε’, της παραγράφου 6, του άρθρου 8 του
ν. 3109/2003 των οχηµάτων που ταξινοµήθηκαν µεταξύ των ετών
2004 έως 2007 από τη Διεύθυνση Μεταφορών και Επικοινωνιών
Δωδεκανήσου της Περιφερειακής Ενότητας Ρόδου. Αφορά σε
αυτά τα είκοσι πέντε ταξί που αγοράστηκαν µε παραποιηµένες
πρωτότυπες αλλοδαπές άδειες και οι οποίες δεν ελέγχθηκαν
επαρκώς και αρχικά από τις αρµόδιες τελωνειακές υπηρεσίες.
Αποτελεί όχι µόνο αποκατάσταση µιας αδικίας αλλά και εφαρ-
µογή του περί δικαίου αισθήµατος. 

Ζητούµε, επικαλούµενοι την κοινή λογική, να κάνετε αποδεκτή
την τροπολογία αυτή. 

Και θα παρακαλούσα να γίνει µία διόρθωση: Στην τρίτη σειρά
εκ παραδροµής γράφτηκε «της ισχύει», ενώ το σωστό θα ήταν
«όπως ισχύει».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-

ταφορών και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή ηµέρα είναι µία

πάρα πολύ σηµαντική ηµέρα για τη χώρα µας όχι απλώς γιατί
αναλαµβάνει για άλλη µία φορά την Προεδρία -αν δεν κάνω
λάθος είναι η πέµπτη- αλλά γιατί, όπως είπε και ο Πρωθυπουρ-
γός, αυτή είναι µία Προεδρία ελπίδας. Συµφωνώ απόλυτα  και το
πιστεύω γιατί θεωρώ ότι θα είναι µία πετυχηµένη Προεδρία, µία
αποδοτική Προεδρία για τη χώρα αλλά και για την Ευρώπη συ-

5470 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νολικότερα.
Θα ισχυροποιήσει ακόµα περισσότερο τη θέση µας στην Ευ-

ρώπη, θα αποδείξει σε όλους τους εταίρους µας ότι η Ελλάδα
και µπορεί και πρέπει και έχει τη δυνατότητα να βγει από την
κρίση, αλλά κυρίως είναι ωφέλιµη στην Ευρώπη από όταν έγινε
µέλος της. Έχει αποδείξει ότι προσπαθεί κάθε φορά να βελτιώνει
και τη θέση της αλλά και τη θέση της Ευρώπης.

Πρέπει να σας πω ότι στην Προεδρία αυτή -για να αναφερθώ
και στον τοµέα µου- οι µεταφορές, οι επικοινωνίες αλλά και η
ναυτιλία παίζουν ένα πάρα πολύ σηµαντικό ρόλο, έχουν σηµαν-
τικές προτεραιότητες. Επίσης, θέλω να σας ενηµερώσω ότι στο
άτυπο Συµβούλιο Υπουργών Μεταφορών, το οποίο θα γίνει στην
Αθήνα, η πρώτη προτεραιότητα την οποία βάλαµε και συµφωνή-
θηκε από το Συµβούλιο Υπουργών Μεταφορών είναι η οδική
ασφάλεια, για την οποία έχουν ειπωθεί πολλά, έχουν ακουστεί
πολλά, στην πράξη όµως είναι πάρα πολλά αυτά τα οποία έχουν
να γίνουν.

Εµείς είµαστε έτοιµοι στο Υπουργείο και θα προχωρήσουµε
σε καινοτόµες λύσεις που αφορούν την οδική ασφάλεια συνολικά
σε όλο τον ευρωπαϊκό χώρο και κυρίως στην Ελλάδα, που είναι
µία από τις χώρες η οποία υστερεί πάρα πολύ στο θέµα αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα κουβεντιάζουµε το σχέ-
διο νόµου για την Αρχή Συντονισµού Πτήσεων. Θα προσπαθήσω
να είµαι σύντοµος και κυρίως να απαντήσω σε ερωτήµατα τα
οποία έχουν ακουστεί. Γνωρίζετε ότι δεν έχω νοµοθετική πρωτο-
βουλία. Αντικαθιστώ τον Υπουργό, ο οποίος απουσιάζει σήµερα.
Είναι στη συνάντηση των Επιτρόπων στο Ζάππειο.

Λαµβάνοντας, λοιπόν, υπ’ όψιν όλες τις ελλείψεις και τις αδυ-
ναµίες στην εξέλιξη της ζήτησης και της χωρητικότητας στα ελ-
ληνικά αεροδρόµια και ιδίως στα περιφερειακά, κρίθηκε ανα-
γκαία η αλλαγή του νοµοθετικού πλαισίου για την αρχή αυτή. Με
το προτεινόµενο σχέδιο νόµου συνιστάται η Ανεξάρτητη αρχή
Συντονισµού Πτήσεων ως νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα, που δεν ανήκει στο κράτος και η ο-
ποία αντικαθιστά την ήδη λειτουργούσα αρχή, η οποία καταργεί-
ται. Επίσης, σε αυτό το σχέδιο νόµου εισάγονται διάφορες ρυθ-
µίσεις για διάφορα θέµατα αρµοδιότητας του ΥΠΟΜΕΔΙ, στα
οποία νοµίζω ότι αναφέρθηκε εκτενέστατα ο Υπουργός χθες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2013 για το Υπουργείο µας
ήταν µία άκρως παραγωγική χρονιά, µία χρονιά επίτευξης συγ-
κεκριµένων στόχων. Πετύχαµε σηµαντικές δοµικές αλλαγές που
θα µας επιτρέψουν να συνεχίσουµε τη χρονιά την οποία ξεκινή-
σαµε, στηριζόµενοι σε πιο γερές βάσεις για την ανάπτυξη του
τόπου. Παρά τα σύνθετα προβλήµατα τα οποία υπήρχαν, τις κα-
τεστηµένες νοοτροπίες, προχωρούµε σε µεταρρυθµίσεις και δο-
µικές αλλαγές που στοχεύουν στη βελτίωση της καθηµερινό-
τητας του πολίτη και στην αναβάθµιση της ποιότητας της ζωής
του.

Γι’ αυτό το λόγο, οι ρυθµίσεις που αφορούν τους κλάδους αυ-
τούς είναι συνεχείς και εξελισσόµενες, διότι οι µεταφορές και οι
επικοινωνίες αποτελούν δυναµικά τµήµατα στη σύγχρονη οικο-
νοµία που βρισκόµαστε. Κατ’ αρχάς, ρυθµίζεται το θέµα για τη
µετασκευή των κινητήρων στα κυκλοφορούντα οχήµατα µε φυ-
σικό αέριο. Θα σας θυµίσω ότι η ρύθµιση αυτή είναι ανάλογη µε
αυτή του υγραερίου, η οποία µέχρι σήµερα έχει αποδειχθεί από-
λυτα ασφαλής. Η προτεινόµενη ρύθµιση είναι αναγκαία, δεδοµέ-
νου ότι αναµένεται να προσφέρει σηµαντικότατη ανάπτυξη στην
αγορά της αεριοκίνησης, χωρίς να επιφέρει την παραµικρή πε-
ριβαλλοντολογική επιβάρυνση ή την ελάχιστη έκπτωση, αν θέ-
λετε, σε θέµατα ασφάλειας, δεδοµένου ότι ο κανονισµός ο
οποίος υπάρχει, ο AR 110, παρέχει τις µεγαλύτερες εγγυήσεις
στην ασφάλεια του εξοπλισµού που τοποθετείται στο αυτοκί-
νητο. Εφαρµόζεται σε όλες τις χώρες και για όλες τις οικογένειες
των αυτοκινήτων.

Η άλλη ρύθµιση που προωθείται σε αυτό το σχέδιο νόµου είναι
η κάλυψη των περιπτώσεων χρηµατοδότησης µετόχων του ΚΤΕΛ
για διάφορους προσωπικούς, οικονοµικούς ή για λόγους υγείας,
αν θέλετε, που δεν πρόλαβαν να καταθέσουν εµπρόθεσµα µέχρι
τις 31-7-2009 τις άδειες κυκλοφορίας του αυτοκινήτου τους τα
οποία ήδη είχαν παραγγείλει. Είναι ένα θέµα καθαρά κοινωνικό
και νοµίζω ότι µε τη ρύθµιση αυτή ξεπερνούµε και βοηθούµε σε

αυτήν την κρίσιµη περίοδο, µε τα πολλά οικονοµικά προβλήµατα,
µια συγκεκριµένη οµάδα ανθρώπων οι οποίοι προσφέρουν ένα
κοινωνικό έργο.

Με σκοπό την αποσυµφόρηση των υπηρεσιών της περιφέ-
ρειας και σε συνεννόηση µε τις περιφέρειες για το πλήθος
«άχρηστων» -σε εισαγωγικά η λέξη- φακέλων συσσωρευµένων
επί δεκαετίες και µε δεδοµένο την ύπαρξη ενός αξιόπιστου µη-
χανογραφικού συστήµατος του Υπουργείου το οποίο υποστηρί-
ζει αυτές τις δράσεις, προβλέπεται η καταστροφή αυτών,
εφόσον έχει παρέλθει ο χρόνος διατήρησής τους τουλάχιστον
είκοσι χρόνια.

Επίσης, µε ρύθµιση που εισάγεται, καθορίζονται οι όροι και οι
προϋποθέσεις για εγκατάσταση συσκευών φόρτισης συσσωρευ-
τών ηλεκτροκίνητων οχηµάτων. Γι’ αυτά έδωσα διευκρινίσεις
προηγουµένως. Αυτό έγινε προκειµένου να υπάρχει µία έγκαιρη
βοήθεια και µία καθόλου καθυστερηµένη τοποθέτηση των φορ-
τιστών σε όλα τα σηµεία, όπου είναι απαραίτητα, διότι θεωρώ
σηµαντικό το ηλεκτρικό αυτοκίνητο. Όπως είπε και ο Υφυπουρ-
γός Ενέργειας, πριν από ένα µήνα περίπου εγκαινιάσαµε στην
Ελλάδα το πρώτο ηλεκτρικό αυτοκίνητο, το οποίο ήρθε και µπήκε
σε κυκλοφορία. Για να µπορέσει να διαδοθεί, χρειάζεται να υπάρ-
χουν σοβαρές και σωστές υποδοµές.

Υπάρχει, επίσης, µία ρύθµιση για τον ΚΟΚ, για ένα σήµα το
οποίο αφορά την ορατότητα σε περίπτωση οµίχλης.

Επίσης, υπάρχουν ρυθµίσεις σε άρθρο το οποίο απλουστεύει
τις διαδικασίες για την πρόσβαση στο επάγγελµα του οδικού µε-
ταφορέα εµπορευµάτων και την πρόσβαση στην αγορά των οδι-
κών εµπορευµατικών µεταφορών, διαφορετικά «Δηµόσιας
Χρήσης Αυτοκίνητα». Συγκεκριµένα, καταργείται η άδεια οδικών
µεταφορών, η οποία ισχύει µόνο για τις επιχειρήσεις και η οποία
επιβάρυνε αυτές τις επιχειρήσεις µε διπλή αδειοδότηση. 

Προσπαθούµε, λοιπόν, να διευκολύνουµε τους Έλληνες πολί-
τες και τους Έλληνες µεταφορείς. Καταργούνται οι ειδικές εκτι-
µητικές επιτροπές, οι οποίες ίσχυαν για τη σύσταση µεταφορι-
κών εταιρειών και αντικαθίστανται µε τις επιτροπές που ισχύουν
για όλες τις εµπορικές εταιρείες.

Θα ήθελα να θίξω και ένα άλλο σηµείο, µε το οποίο µου δίνεται
η δυνατότητα να απαντήσω και στον κ. Παπαδηµούλη για χθες. 

Θέλω να σας πω για µία δική µου πρωτοβουλία αλλά και του
Υπουργείου, τον Αύγουστο του 2013, όπου υπήρχαν προθεσµίες
οι οποίες ήταν για µέχρι το τέλος. Όµως, για τη διευκόλυνση της
διαδικασίας, υπήρχε µία απόφαση την οποία υπέγραψε και ο
Υφυπουργός Ανάπτυξης, µε την οποία απλοποιούνται όλες οι
διαδικασίες και καταργούνται οι διοικητικές πράξεις, προκειµέ-
νου να µην υπάρχει καθυστέρηση στην πιστοποίηση της εγκατά-
στασης του συστήµατος εισροών-εκροών.

Αυτό το λέω, διότι απόρησα γιατί η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ λέει
ότι θα ψηφίσουν «ΠΑΡΩΝ». Είναι µία απλή διαδικασία. Για να
µπορούσες να συνδέσεις µε ένα καλώδιο τη δεξαµενή µε το κοµ-
πιούτερ που ελέγχει τις εισροές και τις εκροές, µέχρι σήµερα
έπρεπε να βγάλεις καινούργια πολεοδοµική άδεια. Αν είναι δυ-
νατόν! Αυτές είναι οι κωλυσιεργίες και τα προβλήµατα που δηµι-
ουργεί µία κατεστηµένη νοοτροπία. Αυτό το καταργούµε, λοιπόν
και λέµε ότι δεν χρειάζεται να βγάζεις πολεοδοµική άδεια για να
κάνεις τη σύνδεση και να λειτουργήσει το σύστηµα.

Επίσης, θέλω να σας πω ότι το σηµαντικό που κάνουµε είναι
να µεταθέτουµε την ευθύνη στους εγκαταστάτες, στους µηχανι-
κούς που είναι ήδη διαπιστευµένοι για να τοποθετήσουν αυτά τα
συστήµατα και όχι τις Διευθύνσεις Μεταφορών. Γιατί αν γινόταν
αυτό, θα έπρεπε οι Διευθύνσεις Μεταφορών της Περιφέρειας να
ελέγξουν τουλάχιστον πέντε χιλιάδες πρατήρια στην Αθήνα και
τη Θεσσαλονίκη, πράγµα το οποίο είναι αδύνατο και χρονοβόρο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ακόµα δέκα λεπτά, παρακαλώ.
Σήµερα, λοιπόν, η κατάσταση έχει διαµορφωθεί ως εξής: Στην

Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη έχει λήξει η προθεσµία για την τοπο-
θέτηση του συστήµατος αυτού. Οι ελεγκτικές υπηρεσίες του
Υπουργείου Ανάπτυξης –γιατί το Υπουργείο Ανάπτυξης κάνει τον
έλεγχο- προχωρούν σε ελέγχους σε όλα τα πρατήρια. Οι δε πε-
ριφέρειες και οι Υπηρεσίες Μεταφορών και Επικοινωνιών που
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έχουν, προχωρούν ως αδειοδοτούσες υπηρεσίες σε αναστολή
λειτουργίας των πρατηρίων που δεν έχουν τοποθετήσει αυτό το
σύστηµα. Έχουν µέχρι σήµερα πραγµατοποιηθεί περίπου πάνω
από διακόσιοι έλεγχοι και έχει ανασταλεί η λειτουργία τουλάχι-
στον σε πρατήρια που βρίσκονται στην υπόλοιπη χώρα, όπου η
προθεσµία λήγει µέχρι τις 27 Μαρτίου του 2014.

Ήθελα να σας ενηµερώσω ότι όπως πληροφορήθηκα από το
Υπουργείο Ανάπτυξης, γιατί αυτή είναι δική του αρµοδιότητα, οι
αποφάσεις για την τοποθέτηση συστηµάτων εισροών-εκροών και
στα διυλιστήρια και σε εταιρείες εµπορίας πετρελαιοειδών βρί-
σκονται στο τελικό στάδιο της υπογραφής, ώστε µέχρι το τέλος
του Μαρτίου όλο αυτό το σύστηµα να έχει ολοκληρωθεί σε όλο
το κύκλωµα διακίνησης πετρελαιοειδών. Αυτό δείχνει ποια είναι
η πρόθεση της Κυβέρνησης σήµερα. 

Επίσης, έχει ήδη υπογραφεί και έχει πάρει ΦΕΚ η σύµβαση των
βυτιοφόρων τόσο για το ατελώνιστο καύσιµο, όσο και για τα συµ-
βατικά καύσιµα. 

Η παρούσα διάταξη, λοιπόν, αυτό που προσπαθεί να κάνει
είναι να επιταχύνει την τοποθέτηση και τη λειτουργία του συστή-
µατος αυτού, καταργώντας την οικοδοµική άδεια, αφού η σύν-
δεση του συστήµατος µε υπόγειες καλωδιώσεις δεν επηρεάζει
τη στατιστική επάρκεια του περιβάλλοντος χώρου του πρατη-
ρίου.

Συνεχίζοντας, ήθελα να αναφερθώ πάλι σε µία –µε την καλή
έννοια- πρόκληση του κ. Παπαδηµούλη.

Κύριε Παπαδηµούλη, ναι, είναι αλήθεια. Το είπε και ο πρώην
Πρόεδρος της Βουλής. Εγώ ήµουν αυτός που πριν από ένα χρό-
νο είχα ζητήσει να αποσυρθούν αυτές οι διατάξεις για το ΤΕΕ,
γιατί πραγµατικά –τότε το είχε αποδεχθεί και ο κ. Βορίδης,
καθώς ήταν εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας- έχω µία ξεκάθαρη
άποψη, την οποία δεν αλλάζω σε όποια θέση κι αν βρίσκοµαι. Η
άποψή µου είναι συγκεκριµένη. Πιστεύω ότι η χώρα χρειάζεται
ένα αξιόπιστο Τεχνικό Επιµελητήριο που θα εποπτεύει συνολικά
το επάγγελµα των µηχανικών.

Η χώρα χρειάζεται, όµως, ένα Τεχνικό Επιµελητήριο που θα
χωράει µέσα όλους τους µηχανικούς, και τους ΠΕ και τους ΤΕ,
χωρίς αντιπαραθέσεις, χωρίς αντεγκλήσεις. 

Το παρόν σχέδιο νόµου µε την τροποποίηση και µε τις βελτιώ-
σεις που καταθέσαµε πριν από λίγο αναγνωρίζει την ανάγκη
όσµωσης για την εξεύρεση λύσης από κοινού στα προβλήµατα
του κλάδου. 

Πρέπει, επιτέλους, να εγγραφούν οι µηχανικοί της κατηγορίας
ΤΕ ως µέλη του Τεχνικού Επιµελητηρίου. Πρέπει να λήξει αυτή η
διαµάχη δεκαετιών. Νοµίζω ότι είναι µια ευκαιρία σήµερα να γίνει
αυτό. Επίσης, πρέπει να λήξει και η εκκρεµότητα µε τα επαγγελ-
µατικά δικαιώµατα. Δυστυχώς, η πολιτεία µέχρι σήµερα ήταν
αναξιόπιστη απέναντι στους αποφοίτους των ΤΕΙ -ή των σηµερι-
νών Ανωτάτων Τεχνολογικών Ιδρυµάτων. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι είναι ένα ξεκίνηµα το οποίο γίνεται σή-
µερα όλο αυτό, για να καταφέρουµε κάποια στιγµή να κάνουµε
το αυτονόητο και αυτό που ισχύει σε όλη την Ευρώπη, δηλαδή
οι µηχανικοί -που είναι η ραχοκοκαλιά, αν θέλετε, της ελληνικής
κοινωνίας, ο καθένας µε τον ρόλο του, άλλος είναι ο ρόλος του
ΠΕ, άλλος είναι ο ρόλος και οι αρµοδιότητες του ΤΕ- να συνυ-
πάρξουν σε ένα επιµελητήριο, σε ένα όργανο, που είναι χρήσιµο
και απαραίτητο για τη χώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, θέλω να πω ότι από
αυτά που σας ανέφερα, όσο αναλυτικά µου επέτρεπε ο χρόνος
µου, προχωράµε δυναµικά προς την ανάπτυξη των µεταφορών.
Και µε µια συνεπή και συνεχή εφαρµογή της πολιτικής µας πι-
στεύω ότι θα εξασφαλίσουµε την ανάπτυξη. Αυτή η ανάπτυξη θα
εξασφαλίσει την ευηµερία των πολιτών, οι οποίοι είναι όλοι σε
µία δύσκολη και δυσχερή θέση. Σε αυτό το καλύτερο αύριο
εστιάζουµε τις δράσεις µας, τις παρεµβάσεις µας και σε αυτό
χρειαζόµαστε και τη συναίνεση τη δική σας, όχι µόνο στα λόγια
ότι συµφωνούµε µεν, αλλά όχι. 

Νοµίζω ότι για τη χώρα σε µία τέτοια περίοδο που έχει ξεπε-
ράσει το δύσκολο χρόνο της, η συναίνεση όλων των πολιτικών
πλευρών και η συναίνεση των Βουλευτών ξεχωριστά αλλά και η
συνεννόηση η οποία είναι απαραίτητη για να προχωρήσει η χώρα
µπροστά, είναι ευθύνη όλων µας. 

Ευχαριστώ.
(Χειρoκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Δεν µας είπατε µε την
τροπολογία τι θα κάνετε, για να ξέρουµε να τοποθετηθούµε.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων): Από ό,τι ακούσατε χθες, ο Υπουργός
είπε ότι δεν θα εισαχθεί καµµία τροπολογία. Η µόνη τροπολογία
η οποία εισάγεται και εγκρίνεται είναι του Βουλευτή κ. Κόνσολα,
γιατί πραγµατικά είναι ένα καθαρά κοινωνικό θέµα. Συµφωνούµε
απόλυτα µε την τροπολογία του κ. Κόνσολα και των υπολοίπων
συναδέλφων που υπογράφουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Παπαδη-
µούλη…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ορίστε, κύριε Πρό-
εδρε, έχετε τον λόγο. Καλή χρονιά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, χθες είχαµε
µια µακρά και έντονη συζήτηση. Δυστυχώς, µου είπαν φίλοι που
παρακολουθούσαν τη συνεδρίαση, τι έγινε από τη θέση του Προ-
εδρεύοντος, της Αντιπροέδρου της Βουλής. Όπως γνωρίζετε, ο
Προεδρεύων θα πρέπει να γνωρίζει ότι ακούγεται µεν εκείνος,
αλλά δεν ακούγονται οι Βουλευτές στους οποίους απευθύνεται,
αν δεν είναι ανοικτό το µικρόφωνό τους. 

Κατά συνέπεια, όταν αναφέρεται σε Βουλευτές και µάλιστα µε
φράσεις και ύφος επιτιµητικό, δεδοµένου ότι ο Προεδρεύων δεν
έχει από τον Κανονισµό δικαίωµα να διατυπώνει άποψη, κατά τον
Κανονισµό οφείλει να κατέρχεται στην Αίθουσα και να διατυπώνει
την όποια άποψη έχει. Εκεί έχει αρµοδιότητα µόνο να διευθύνει
της συζήτησης και να εφαρµόζει τον Κανονισµό στην περίπτωση
που οποιοσδήποτε Βουλευτής δεν τον τηρεί. 

Από την άλλη µεριά, επειδή ο Υπουργός Υποδοµών κ. Χρυσο-
χοΐδης έλεγε επανειληµµένως ότι αυτό το οποίο υπερασπίζεται
είναι το δηµόσιο συµφέρον, ενώ έλεγε ότι οι απόψεις που εξετί-
θεντο, οι διαφορετικές από τις δικές του, είναι απόψεις αυτών
που είναι απέξω, δηλαδή κάποιων άλλων, όπως για παράδειγµα
συνδικαλιστών ή άλλων συµφερόντων κ.λπ., θα έλεγα ότι όλα
αυτά απαξιώνουν το Κοινοβούλιό µας. 

Γι’ αυτό το λόγο, οφείλω να απαντήσω και σε κάποιες παρερ-
µηνείες. Μάλιστα, σήµερα διάβασα σε µια εφηµερίδα έναν τίτλο
που µιλούσε για εµφύλια σύρραξη. Η εφηµερίδα σχολιάζει τη
διαφωνία µου -όπως δικαιούµαι και οφείλω να κάνω διατυπώνον-
τας ελευθέρως τη γνώµη µου και την ψήφο µου- για διατάξεις
που περιέχει αυτό το νοµοσχέδιο, τις οποίες µάλιστα χαρακτή-
ρισα ως σκανδαλώδεις εξηγώντας τους λόγους.

Εάν, λοιπόν, χαρακτηρίζουµε ως εµφύλια τη σύρραξη, είτε µε-
ταξύ Βουλευτών που παρέχουν ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρ-
νηση είτε µεταξύ Βουλευτών ενός κόµµατος που µπορεί να
έχουν µια διαφορετική άποψη, τότε προφανώς εδώ κάνουµε κάτι
άλλο από το να συµβάλλουµε στο να διατυπώνουν ελεύθερα εδώ
οι Βουλευτές την άποψή τους και η εκάστοτε κυβέρνηση και ο
οποιοσδήποτε Υπουργός να σέβεται όλες τις απόψεις και να µην
διακηρύσσει ότι ουσιαστικά είναι ο µόνος προστάτης του δηµο-
σίου συµφέροντος. Διότι αυτό το γεγονός υποχρεώνει όσους σέ-
βονται τον εαυτό τους να αντικρούσουν σθεναρώς τέτοιες υπο-
κριτικές απόψεις και ισχυρισµούς. 

Επειδή εγώ επιµένω στην άποψη µου, θα ήθελα να πω, κύριε
Πρόεδρε, ότι υπάρχει µια παρεξήγηση. Και επειδή θητεύετε εδώ
πολλά χρόνια, θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι εγώ πράγµατι ως
Υπουργός Παιδείας ίδρυσα τα Τεχνολογικά Εκπαιδευτικά Ιδρύ-
µατα. Και επειδή όντως πιστεύω ότι έχουµε καταντήσει να δί-
νουµε στάτους τριτοβάθµιας εκπαίδευσης σε κολλέγια και σε
κέντρα µεταλυκειακής κατάρτισης εφαρµόζοντας κανονισµούς
και οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης εκεί που κάθε φορά τα
συµφέροντα -υπηρετούµενα από Υπουργούς Παιδείας ή άλλους-
δίνουν δικαιώµατα στον κάθε επιχειρηµατία που στήνει –υποτί-
θεται- µια σχολή και στα ανώτατα τεχνολογικά εκπαιδευτικά
ιδρύµατα τα οποία έχουν όλες τις κατά νόµο προϋποθέσεις που
έχουν και τα πανεπιστήµια σχετικά µε τους όρους που διέπουν

5472 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τα προσόντα του διδακτικού προσωπικού –αυτό που έλειπε στην
αρχή, δηλαδή τα διδακτορικά, την ερευνητική εργασία και επι-
πλέον την εµπειρία στην παραγωγή- οφείλω να υπερασπίζοµαι
αυτό –και όχι µόνο- για το οποίο εγώ υπερηφανεύοµαι ότι προ-
σέφερα εργαζόµενος τέσσερα χρόνια. 

Θεωρώ ότι εδώ και είκοσι πέντε χρόνια που συνεχίζεται ένας
κυριολεκτικός διωγµός των εκατόν είκοσι χιλιάδων και πλέον
αποφοίτων αυτών των ιδρυµάτων που έχουν την ίδια µοίρα µε
τους αποφοίτους των πανεπιστηµίων, όλοι οι νέοι άνθρωποι σή-
µερα, όσα πτυχία και να κατέχουν, είναι υποχρεωµένοι, για πα-
ράδειγµα, οι δικηγόροι να πάνε στα µεγάλα δικηγορικά γραφεία
ή οι διπλωµατούχοι ή πτυχιούχοι µηχανικοί να πάνε στα µεγάλα
-µέχρι προχθές που ξέσπασε η κρίση- µελετητικά και κατασκευα-
στικά γραφεία για 500 και 600 ευρώ. Εκεί δεν υπάρχει διάκριση
διπλωµατούχων και πτυχιούχων. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε τους νέους γιατρούς, οι οποίοι πρέπει
να πάνε στα διάφορα κέντρα πόνου –όπως ακούω τώρα- και σε
κάποια άλλα «µαγαζιά», που στήνονται. Εγώ θέλω να είµαι συνε-
πής µε τον εαυτό µου. Εδώ είχα ψέξει τον τότε Υπουργό Υγείας
τον κ. Αβραµόπουλο, που πήγε να εγκαινιάσει ένα υποκατάστηµα
του Ιατρικού Κέντρου του κ. Αποστολόπουλου στο Περιστέρι. 

Αυτήν την υπόθεση της λεγόµενης ιδιωτικής οικονοµίας εγώ
τη θεωρώ δηµιουργική, εάν δεν κινείται τυχοδιωκτικά, κοµπρα-
δόρικα, πάντοτε αποµυζώντας από τον εθνικό κορµό, από την
ίδια την κοινωνία, από τον µόχθο της. Και αν υπάρχει κάτι, το
οποίο κανένας έντιµος και λογικός άνθρωπος δεν θα αρνηθεί,
είναι ότι στην Ελλάδα φθάσαµε στο σηµείο σε έργα, τα οποία
έχουν γίνει µε τη χρηµατοδότηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να
βάζουµε διόδια για τους επιχειρηµατίες, που µε τα λεφτά της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης τα έκαναν. Από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων έπρεπε -και µιλάµε για δισεκατοµµύρια- το 2% των
αµοιβών, µελετών, έργων όλων των µηχανικών, µελών και µη
µελών του ΤΕΕ, να πηγαίνουν σε µία διαχείριση που µέχρι τώρα
δεν µας έχουν πει, ούτε οι οικονοµικοί επιθεωρητές ούτε το επο-
πτεύον Υπουργείο, εάν έχουν κάνει έναν στοιχειώδη έλεγχο.
Έπρεπε να έρθει η Επιτροπή Ανταγωνισµού να καταδικάσει το
ΤΕΕ ότι λειτουργεί ως καρτέλ επιχειρήσεων, επιβαρύνοντας το
κόστος των έργων και τον ανταγωνισµό. Και σήµερα γίνεται δίκη
στο Τριµελές Πληµµελειοδικείο µε κατηγορούµενο τον πρώην
Πρόεδρο του ΤΕΕ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µηχανικοί και
µη µηχανικοί.

Σας λέω καθαρά –χρόνια µε ακούτε εδώ- ότι η Κοινοβουλευ-
τική Δηµοκρατία δεν λειτούργησε ποτέ στην Ελλάδα διότι λει-
τουργούν, όπως λέει το άσµα, οι παρέες που κάνουν ιστορία και
τα κόµµατα µε την ενός ανδρός αρχή. Και βλέπω ότι και η φέ-
ρελπις Αξιωµατική Αντιπολίτευση έγινε και αυτή τώρα κόµµα µε
τον Αρχηγό, ο οποίος κατέθεσε και τη δήλωση ότι αυτά περί Ενι-
αίου Κοινωνικού Μετώπου, κ.λπ., κύριε Παπαδηµούλη, είναι για
τους αφελείς ή για τους ευφυείς που χρειάζονταν κάποιο άλλοθι,
όταν την «έκαναν» µε ελαφρά πηδηµατάκια από το ΠΑΣΟΚ. Διότι
πλέον εκεί µένουν όσοι ξέρουν ότι όποιος έχει τσίπα και φιλότιµο
φεύγει από κάπου όταν είναι µε τα πάνω, όχι όταν είναι µε τα
κάτω. Όταν είναι µε τα κάτω, µένει και µάχεται. Δεν γίνεται λιπο-
τάκτης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Έτσι ακριβώς. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Και θέλω να σας πω µπράβο γι’

αυτό που είπατε, παρ’ όλο που πολλές φορές διαφωνούµε και
προσωπικά, ότι θα τους κάνετε ακτινογραφία ψηφιακή στήθους
-δεν προχωρώ σε άλλα σηµεία- της προσωπικότητας καθενός.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μαστογραφία.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ξέρετε την ιστορία µε τον δι-

άολο και το άτρυπο κολοκύθι; Αυτοί που ζούσαν χρόνια µέσα στο
ΠΑΣΟΚ και πρέπει να απολογείται το ΠΑΣΟΚ σαν τον απατηµένο
σύζυγο, που τον κατηγορούµε ότι το έτερον ήµισυ τον κεράτωνε
και αυτός δεν πήρε χαµπάρι. Ναι, αλλά έτσι δεν πρόκειται αυτή
η κοινωνία να πάει µπροστά, εάν κατηγορούµε τον κόσµο που
ψήφιζε Νέα Δηµοκρατία, διότι ο κ. Λιάπης είναι αυτός ή ο κ. Τοµ-
πούλογλου ή κάποιοι άλλοι ή αν κατηγορούµε τον κόσµο που ψή-
φισε το ΠΑΣΟΚ. Αύριο, αν γίνετε κυβέρνηση, να κατηγορούµε
τον κόσµο που σας ψηφίζει ή τα στελέχη σας, διότι κάποιοι µπο-
ρεί –εύχοµαι, ελπίζω- να βγουν λωποδύτες. Εδώ ο Θεός ο ίδιος

έκανε λάθος. Είχε έναν άγγελο δίπλα του και ήταν ο διάολος.
Στοιχειώδη πράγµατα είναι αυτά, που προέρχονται όλα από τη
λαϊκή σοφία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω λοιπόν και εγώ κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να σας πω
ξεκάθαρα ότι εγώ δεν µιλούσα εδώ πέρα για συµφέροντα. Η
ΕΕΤΕΜ είναι η Επαγγελµατική και Επιστηµονική Ένωση των τε-
χνολόγων Μηχανικών και είναι αλήθεια ότι είναι στο περιθώριο.
Δεν τους δέχεται καν ο Υπουργός. Κάθε µέρα είναι µε τον Πρό-
εδρο και την οµάδα -που δεν έχει καµµία σχέση µε τη µάζα των
µελών του Τεχνικού Επιµελητηρίου- µε τα παιδιά και τους νέους
κάτω των σαράντα και πενήντα ετών, αυτή η διακοµµατική οµάδα
του Τεχνικού Επιµελητήριου που παράγεται και αναπαράγεται
από την εποχή που ήταν εκεί µεγάλες προσωπικότητες –και οι
µηχανικοί και οι δικηγόροι και οι γιατροί τότε ήταν οµάδες κοι-
νωνικές, πρωτοπόρες για τον εκσυγχρονισµό και τον εκδηµοκρα-
τισµό της χώρας. Τώρα όλα τα υπερώα αυτά έχουν γίνουν κατε-
στηµένο και καταπιέζουν τον επιστηµονικό κόσµο της χώρας. 

Και αυτό το πληρώνει η ίδια η κοινωνία, όταν οι ικµάδες της
αυτές αχρηστεύονται. Διότι όταν είσαι επάνω κρούστα συµφε-
ρόντων, πρέπει να σε διατρυπήσει µε ορµή, ισχυροτάτη δύναµη
για να µπορέσει να φθάσει στο σωστό κάτω, στο λαό. 

Κλείνω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι για µένα υπάρ-
χουν µία, δύο, τρεις λέξεις σε αυτές τις διατάξεις που φέρνει το
Υπουργείο για το Τεχνικό Επιµελητήριο. Αυτή που λέει «έλεγχος
αγοράς των υλικών και τιµολόγηση του κόστους ουσιαστικά των
έργων». Σας λέγω από εδώ ότι όποιοι συµφωνήσετε, δίνετε στην
τρόικα το δικαίωµα να έρθει και να πει: «Μα, εγώ σας εζήτησα
για να περιοριστεί το κόστος των έργων, για να µην µετακυλύεται
στο λαό ό,τι τρώνε κάποιοι είτε ως µεγαλοκατασκευαστές είτε
ως µεσάζοντες είτε µε οποιονδήποτε τρόπο, ό,τι αυτό προέρχε-
ται ως προϊόν που πάει στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων,
πάει σε δάνεια».

Μας το λέει άλλωστε ο Σύνδεσµος των Κατασκευαστικών Εται-
ρειών. Έχουν δίκιο οι άνθρωποι. Σου λέει, ωραία, δώσε στο ΤΕΕ.
Εκεί είναι τα περισσότερα µεγαλοστελέχη των εταιρειών µας, οι
επιχειρηµατίες. Ωραία. Εµείς θα κοστολογούµε, λοιπόν, τα έργα
µε αυτόν τον τρόπο. Και φυσικά, όταν θα έρθει η τρόικα θα πουν:
«Κοιτάξτε, κόψτε την εισφορά του αγγελιόσηµου για τους δηµο-
σιογράφους, κόψτε την εισφορά στα ασφαλιστικά ταµεία, κόψτε
εκεί που ήδη τα µισά µέλη του ΤΕΕ δεν έχουν –νοµίζω ότι η κυρία
εκ Κεφαλληνίας το ανέφερε, όπως και άλλοι συνάδελφοι- να πλη-
ρώσουν την εισφορά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τι σχέση έχουν, λοιπόν, όλοι αυτοί µε τους µεγαλοκατασκευα-
στές, τους µεγαλοµελετητές, αυτούς που λυµαίνονται τα δηµό-
σια έργα, τουλάχιστον σαράντα χρόνια από τη Μεταπολίτευση
έως τώρα, γιατί πιο πριν δεν ήξερε και κανείς τι γίνεται ακριβώς; 

Κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτόν τον λόγο εγώ, αυτές τις διατάξεις αν
δεν αποσυρθούν, ώστε να βγουν από εκεί όσα δεν έχουν καµµία
σχέση µε το ρόλο του Τεχνικού Επιµελητηρίου ως επιστηµονικού
συµβούλου του Κράτους και όχι ως διαµεσολαβητή των ισχυρών
συµφερόντων, το οποίο µας έλεγε χθες ο κύριος Υπουργός ότι
υπερασπίζεται το δηµόσιο συµφέρον κάνει λάθος, όπως του
είπα, και λυπάµαι, διότι κάνει το λάθος και διότι συµβαίνει να εί-
µαστε στο ίδιο κόµµα, αλλά φίλος µεν ο Μιχάλης, φιλτάτη η αλή-
θεια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Σας ευχαριστώ πολύ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εγώ σαράντα χρόνια εδώ πέρα,

αισθάνοµαι υπερήφανος, γιατί όπως σας κοιτάζω εσάς εδώ, κοι-
τάζω και στις γειτονιές της Β’ Περιφέρειας το λαό, γι’ αυτό και
δεν χρειάζεται να τρέχω ούτε σε κανάλια ούτε σε τσοντοκάναλα
ούτε πουθενά. Γιατί αυτόν τον κόσµο εµπιστεύοµαι και εκείνοι οι
άνθρωποι µε τιµούν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας,
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αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Η αρχή της δεδηλωµένης από τον Τρικούπη στο σήµερα» που
οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής των Ελλήνων δέκα εννέα µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί από το 9ο Γυµνάσιο
Αιγάλεω. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο  Υπουργός κ. Μιχαήλ Παπαδόπουλος έχει ζητήσει τον λόγο. 
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-

ταφορών και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω απλώς να κάνω µία διευκρίνιση που ξέχασα να κάνω

στην τοποθέτησή µου. Το λέω αυτό, γιατί αφορά ένα θέµα που
δεν είναι της αρµοδιότητάς µου. Το έχω καταθέσει στον κύριο Υ-
πουργό. Θέλω, όµως, να το πω και στην Ολοµέλεια, για να ακου-
στεί και να καταγραφεί. 

Η διευκρίνισή µου έχει να κάνει µε το άρθρο 22. Όταν θα λη-
φθεί απόφαση από τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων για τη χωροθέτηση των διοδίων, έχω καταθέσει την άποψη
ότι τα διόδια στους κάθετους άξονες της Εγνατίας προς τα σύ-
νορα, όπως ισχύει σε όλη την Ευρώπη, θα πρέπει να είναι πλη-
σίον των συνόρων και όχι πλησίον του κόµβου της Εγνατίας
Οδού. Θεωρώ ότι εκεί είναι ο ρόλος των διοδίων και όχι στο µέσο
του κάθε νοµού. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Και πιο σωστό είναι

να βρίσκονται στις εξόδους, δηλαδή εκεί απ’ όπου βγαίνουµε. Το
ξέρετε και εσείς, αφού περνάτε κάθε µέρα. Όταν πηγαίνεις από
Αθήνα στην Κοζάνη, όταν βγαίνεις στην Κοζάνη να υπολογίζονται
πόσα χιλιόµετρα έκανες και να σου λένε «πλήρωσε».

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Υπουργέ, θα ψηφιστεί αυτό
που είπατε ή αυτό που γράφει µέσα; 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων): Δεν γράφει το πού. Θα  βγει υπουργική
απόφαση. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Αφού νοµοθετείτε, η
έξοδος θα  είναι από τα Σιάτιστα, κοντά στο χωριό σας, κύριε
Υπουργέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ  κ. Παπαδηµούλης έχει τον λόγο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και  κύριοι συνάδελφοι, πριν αναφερθώ

στα συζητούµενα άρθρα του νοµοσχεδίου, να κάνω µία σύντοµη
αναφορά σε ορισµένα θέµατα της τρέχουσας  επικαιρότητας. 

Ελληνική Προεδρία. Μετά τη Συνθήκη της Λισαβόνας, ο ρόλος
της κυλιόµενης Προεδρίας είναι εξαιρετικά περιορισµένος, διότι
τη δουλειά την κάνουν οι µόνιµοι Πρόεδροι, ο Ροµπάι και η βα-
ρόνη Άστον για τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής. Επί της ουσίας
το αφεντικό είναι η Μέρκελ, που πολλές φορές αποφασίζει και
επιβάλλει µόνη της και ορισµένες φορές καλεί και τον Ολάντ  να
τα  συµφωνήσουν µαζί. Ποιος θυµάται ότι πριν από την Ελλάδα
ήταν η Λιθουανία και ποιος µπορεί να πει ότι επέδρασε ουσια-
στικά;

Παρ’ όλα αυτά, παρά τον περιορισµένο χρόνο και τις δυνατό-
τητες µιας προεδρίας, θα µπορούσε η Ελληνική Προεδρία να
κάνει κάποια πράγµατα, αν τα έθετε στην ατζέντα ως επιδίωξη. 

Σας διαβάζω µία σηµερινή δήλωση: «Η κατάργηση της τρόικας
θα ήταν νίκη για την Ελληνική Προεδρία.» Δεν το είπε µόνο ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ή ο Τσίπρας, που είναι ο µόνος υποψήφιος απ’ όλη την ευ-
ρωπαϊκή Αριστερά κόντρα στη  γραµµή Μέρκελ εν όψει των
ευρωεκλογών. Το είπε ένας αυστριακός  σοσιαλδηµοκράτης ο κ.
Σβόντοµπα. 

Δυστυχώς, όµως, στην ατζέντα της Προεδρίας της Κυβέρνη-
σης Σαµαρά-Βενιζέλου δεν υπάρχει αυτός ο στόχος ούτε ο στό-
χος της επαναδιαπραγµάτευσης µιας καταστροφικής πολιτικής
που οδηγεί και τον ελληνικό λαό και όλους τους λαούς του ευ-
ρωπαϊκού Νότου στη λιτότητα, στην υπερχρέωση, στην εξαθλίω-
ση, αυξάνοντας τις εκρηκτικές ανισότητες –κοινωνικές και περι-
φερειακές- µέσα στην Ευρώπη και οδηγώντας σε κρίση και υπο-
χώρηση κατακτήσεις δεκαετιών των ευρωπαϊκών λαών. Αυτά,
δυστυχώς, απουσιάζουν και αντί γι’ αυτά οργανώνονται φιέστες
µε κύριο στόχο την εσωτερική κατανάλωση. Ε, σε αυτό λέµε

«όχι»! 
Την ατζέντα που αρνείται να θέσει η ελληνική Κυβέρνηση,

αξιοποιώντας την Ελληνική Προεδρία, θα τη θέσει ο ΣΥΡΙΖΑ αξιο-
ποιώντας την υποψηφιότητα Τσίπρα για την Προεδρία της Κοµι-
σιόν κόντρα στο δόγµα Μέρκελ, κόντρα στα κατασκευαστικά
ελλείµµατα της Ευρωζώνης που δουλεύουν υπέρ των ισχυρών,
κόντρα στη µονόπλευρη λιτότητα και στην υπερχρέωση των
λαών του Νότου. 

Έχουµε ένα σχέδιο πορίσµατος του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου, το οποίο είναι κόλαφος για την τρόικα και το µνηµόνιο. Το
συνέταξαν ένας Αυστριακός χριστιανοδηµοκράτης και ένας Γάλ-
λος σοσιαλιστής, όχι ο ΣΥΡΙΖΑ. Και αντί αυτό να το κάνει σηµαία
η Κυβέρνηση για την αναδιαπραγµάτευση, για την κατάργηση
του µνηµονίου, για την έξοδο από αυτήν τη ντροπιαστική για την
ελληνική δηµοκρατία και οδυνηρή για τον ελληνικό λαό κατά-
σταση, το θάβει και συµπράττει και µε τον κ. Σουλτς και στην
αναβολή της επίσκεψης της αντιπροσωπείας του Ευρωκοινοβου-
λίου στην Ελλάδα, για να µην χαλάσουν οι φιέστες!

Δεύτερο θέµα: Έφυγε το εικοσιπεντάευρω που µας έλεγε
µέχρι χθες ο κ. Γεωργιάδης –εκ µέρους της Κυβέρνησης, όχι από
µόνος του- ότι είναι δίκαιο, ότι είναι αποτελεσµατικό, ότι είναι µο-
νόδροµος, ότι είναι αναγκαίο. Θα φύγει η Κυβέρνηση που το ψή-
φισε, αλλά µέχρι να φύγει, πρέπει να φύγει κι αυτό το 1 ευρώ
που πάλι µαζί Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ επέβαλαν ως πρό-
σθετο χαράτσι σε κάθε ιατρική συνταγή και το οποίο θα ισχύει
από σήµερα.

Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Ότι οι πιο φτωχοί, οι πιο αδύνατοι, οι
ηλικιωµένοι που έχουν τον κύριο όγκο των πέντε εκατοµµυρίων
ιατρικών συνταγών που συντάσσονται κάθε µήνα, θα πληρώνουν
1 ευρώ παραπάνω. Σκοπεύουν να µαζέψουν οι κυβερνώντες, κύ-
ριε Παπαδόπουλε, τα διπλάσια από αυτό το χαράτσι του 1 ευρώ
στη συνταγή από όσα θα µάζευαν µε το εικοσιπεντάευρω. Όπως
βρήκατε λύση και καταργήσατε το εικοσιπεντάευρω, υπό την
πίεση της κοινωνικής κατακραυγής, πρέπει να καταργηθεί και το
1 ευρώ στη συνταγή.

Όµως, δεν το κάνετε µόνο για δηµοσιονοµικούς λόγους. Το
κάνετε και για να εµπεδώσετε µία αντίληψη ιδιωτικοποίησης του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας, ότι πρέπει να πληρώνεις γι’ αυτά
που το Σύνταγµα σού αναγνωρίζει ως δικαίωµα. Από το λεηλα-
τηµένο ΕΣΥ, θέλετε να πάτε στο δόγµα «εσύ πληρώνεις», εσύ ο
φτωχός, ο άνεργος, ο συνταξιούχος, αυτός που δεν έχει και δεν
µπορεί.

Υπάρχουν στο συζητούµενο νοµοσχέδιο θετικές τροπολογίες
γι’ αυτά τα ζητήµατα και εκ µέρους του ΚΚΕ και εκ µέρους των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων. Τις υποστηρίζουµε. Σας καλούµε να τις
δεχθείτε.

Προχωρώ επ’ ολίγον στα άρθρα του νοµοσχεδίου και µε µία
µικρή ανοχή από το Προεδρείο. 

Αρχή Συντονισµού Πτήσεων, άρθρα 1 έως 11, υπάρχει από το
2007 νοµοθετηµένη. Αντί να τη λειτουργήσετε βελτιώνοντας προ-
βλήµατα που έχει, την καταργείτε. Ποιος είναι ο στόχος; Ο από-
λυτος έλεγχος αυτής της κερδοφόρας, ακριβής αγοράς των
slots από τον Υπουργό. Διότι µε τη ρύθµιση που µας φέρατε να
ψηφίσουµε, θα διορίζει και τους πέντε ο Υπουργός. Πόσο ανε-
ξάρτητη, πόσο αντικειµενική, πόσο αδέκαστη θα είναι αυτή η µο-
νοµερής σύνθεση;

Άρθρο 19. Κύριε Παπαδόπουλε, η εισηγήτριά µας είπε ότι θα
ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ» όχι γιατί αρνούµαστε αυτήν τη λογική δι-
ευκόλυνσης, το να µην χρειάζεται άδεια για να κάνεις διασύν-
δεση οικοδοµική, αλλά γιατί περιορίζεστε µόνο στα διυλιστήρια,
ενώ το πρόβληµα του λαθρεµπορίου καυσίµων και η ανάγκη
ελέγχου εισροών-εκροών είναι πριν από όλα στα διυλιστήρια κι
όχι στα πρατήρια, στους καρχαρίες κι όχι στα χρυσόψαρα, στις
µεγάλες εταιρείες εµπορίας, στις εικονικές εξαγωγές, στο ασύ-
δοτο ναυτιλιακό καύσιµο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας είπα –και χθες και ο κ. Χρυσοχοΐδης µίλησε επί ώρες, αλλά
δεν είπε λέξη γι’ αυτό- ότι υπάρχει νόµος, ο ν. 4072/2012, ο
οποίος µένει στα χαρτιά και δεν εφαρµόζεται, που τα προβλέπει
όλα αυτά. Γιατί οι υπουργικές αποφάσεις –και είµαστε στο 2014-
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ακόµα δεν έχουν εκδοθεί. Και δεν έχουν εκδοθεί γιατί δεν έχετε
την πολιτική βούληση να τις εκδώσετε. Και χάνει το δηµόσιο
έσοδα προς όφελος του κυκλώµατος της λαθρεµπορίας καυσί-
µων.

Υπάρχει µία τροπολογία των ανεξαρτήτων Βουλευτών, µε την
οποία ζητούν την επίσπευση των διαδικασιών για την ολοκλή-
ρωση της εγκατάστασης αυτών των συστηµάτων εισροών-
εκροών παντού κι όχι µόνο στα πρατήρια. Την υποστηρίζουµε και
σας ζητούµε να τη δεχθείτε.

Άρθρο 22. Αυτά που µας είπατε είναι τι προτείνετε εσείς στον
Υπουργό, αλλά δεν φαίνεται να σας ακούει και πολύ. Το νοµο-
σχέδιο δεν τα έχει αυτά. Θα βγουν µε υπουργική απόφαση. 

Αυτό που µένει τώρα και καλούµαστε να ψηφίσουµε –όχι τις
υποσχέσεις σας που στοχεύουν και στην εκλογική σας περιφέ-
ρεια- είναι νέα διόδια στον ΠΑΘΕ – Πάτρα, Αθήνα, Θεσσαλονίκη-
και στους κάθετους άξονες της Εγνατίας. Χρόνια τώρα είµαστε
µια χώρα που µε µετρήσιµα στοιχεία –και σας µιλάω έχοντας µια
συγκριτική ευρωπαϊκή εµπειρία- έχουµε διόδια και ακριβά και
πυκνά και όχι αναλογικά.

Όσον αφορά στα άρθρα 23 έως 26 –απουσιάζει δυστυχώς ο
κ. Χρυσοχοΐδης ο οποίος από ό,τι κατάλαβα είναι ο εµπνευστής-
, δεν σας είδα και πολύ υποστηρικτικό της πρότασης. Φαίνεται
ότι δεν έχετε πειστεί ακόµα. 

Ε, λοιπόν, απευθύνοµαι στους συναδέλφους όλων των πτερύ-
γων. Αν ο κ. Χρυσοχοΐδης δεν έχει πείσει τον Υφυπουργό του, ο
οποίος διατηρεί στο ακέραιο τις ενστάσεις που είχε και ζητούσε
πέρσι ως εισηγητής να αποσυρθούν αυτές οι διατάξεις, γιατί να
τις ψηφίσουµε µε το στανιό όταν υπάρχουν ενστάσεις και από
συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας και από συναδέλφους του
ΠΑΣΟΚ; 

Εµείς δεν υψώσαµε τους τόνους σε αυτό το θέµα. Είπαµε
όµως ότι υπάρχουν ενστάσεις, υπάρχει µια πρόχειρη ρύθµιση η
οποία έχει πάρα πολλούς κινδύνους. Υπάρχει ανάγκη να βρεθεί
µια λύση για το ΤΕΕ µε δεδοµένο ότι έχει αποστερηθεί πόρους,
αλλά που να είναι υγιής, να στέκει και να µην υποκαθιστά το κρά-
τος. Να µην ιδιωτικοποιεί το ΤΕΕ. Να µην δουλεύει υπέρ των µε-
γάλων του ΤΕΕ και σε βάρος των µικρών. Να µην καπελώνει ό-
λους τους άλλους κλάδους των τεχνικών. Να µην έχει ασάφειες
σκόπιµες σε κάποια θέµατα για το ποιος κάνει τι και να µην δίνει
όλη την εξουσία στον κ. Χρυσοχοΐδη –στον εκάστοτε Υπουργό-
να ρυθµίζει όλα τα θέµατα µε υπουργικές αποφάσεις σε συνερ-
γασία µε αυτούς που του ετοίµασαν τη διάταξη και την οποία την
χρησιµοποίησαν από ό,τι ξέρω και στις εκλογές του ΤΕΕ για να
κερδίσουν και ποσοστά. 

Επαναλαµβάνω ότι η πρότασή µας είναι να αποσύρετε τα
άρθρα και µε ένα δεσµευτικό χρονοδιάγραµµα ενός µηνός, δύο
µηνών µε ένα διάλογο να έρθει εδώ κάτι ζυγισµένο, προστατευ-
µένο, σωστό που να προστατεύει το δηµόσιο συµφέρον πραγ-
µατικά και όχι στα λόγια. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Συµφωνώ και εγώ σε αυτήν τη
βάση, κύριε Παπαδηµούλη. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Χαίροµαι, κύριε Κακλαµάνη. 
Χθες, όµως, είδα τον κ. Χρυσοχοΐδη –που απουσιάζει σήµερα-

να είναι πολύ αλαζονικός και να λέει: «Καταθέστε την πρόταση
για ονοµαστική ψηφοφορία, εγώ δεν κάνω πίσω». 

Εµείς, θα καταθέσουµε αυτήν την πρόταση µετά και την πα-
ράκληση του Υπουργού για ονοµαστική ψηφοφορία στα άρθρα
23 και 26, γιατί είναι µια µέθοδος να γίνει πράξη αυτό που ζητή-
σαµε, δηλαδή να συζητήσουµε σοβαρά. Γιατί αν υπάρξουν εδώ
προχειρότητες, θα έχουµε προβλήµατα. 

Κλείνοντας να πω ότι η εισηγήτριά µας αναφέρθηκε αναλυτικά
στα άρθρα. Υπάρχουν διατάξεις που ψηφίζουµε «ΝΑΙ», υπάρχουν
διατάξεις που ψηφίζουµε «ΟΧΙ», διατάξεις στις οποίες ψηφίζουµε
«ΠΑΡΩΝ», αλλά αυτή η µέθοδος του νοµοθετείν –µε συγχωρείτε
αλλά- δεν είναι σωστή. Έχουµε για µια ακόµη φορά ένα νοµο-
σχέδιο-κουρελού που κάτω από τον τίτλο για την Αρχή Πτήσεων
έχει «της Παναγιάς τα µάτια» και έτσι δεν προάγεται η Κοινοβου-
λευτική Δηµοκρατία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τον λόγο έχει ο κ. Οι-

κονόµου. 
Θα ήθελα να σας παρακαλέσω όλους και το λέω αυτό µετά

από την κάθοδο από του Βήµατος του κ. Παπαδηµούλη αν γίνε-
ται να συντοµεύσουµε µέχρι τις 15.00’ λόγω των µέτρων που
έχουν ληφθεί για την Προεδρία της Ευρώπης. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Αλλά τα µέτρα δεν χρειάζον-
ται. Απαγόρευση όλων των συναθροίσεων! Πού βρισκόµαστε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Πρέπει να γίνονται. Τα
ξέρετε. Ένα στα εκατό µπορεί να συµβεί κάτι. Βλέπετε τι συµ-
βαίνει τις τελευταίες µέρες. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Τι έγινε τις τελευταίες
µέρες;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ορίστε, κύριε Οικονό-
µου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, η πανηγυρική
έναρξη της Προεδρίας αν συνοδεύεται µε πλήρη απαγόρευση
κυκλοφορίας και άµα συγχρόνως η Βουλή πρέπει να περιορίσει
τη λειτουργία της, νοµίζω ότι µόνο πανηγυρική δεν είναι και µόνο
καλή εκκίνηση δεν δίνει στην Προεδρία. 

Οι πανηγυρίζοντες, λοιπόν, αυτήν την Προεδρία καλά κάνουν
και την θέλουν. Νοµίζω ότι είναι καλή για τη χώρα µας, παρ’ όλο
που θα συµφωνήσω ότι το κέντρο βάρους των αποφάσεων πλέον
έχει πάει αλλού, στα µόνιµα όργανα της Προεδρίας, τον Πρό-
εδρο και την Επίτροπο Εξωτερικών αλλά πάνω από όλα ουσια-
στικά στο γερµανικό παράγοντα. 

Η Προεδρία, αν αξιοποιηθεί δίνοντας και προβάλλοντας το
δικό µας τόνο και τα δικά µας ζητήµατα σε σχέση µε το πώς θα
διαχειριστούµε τις τελευταίες στιγµές αυτού του προγράµµατος
που έχει αποφασιστεί και σε όλες τις φάσεις του έχει ψηφιστεί
από το 2010 και µετά, καλό θα είναι και θα βοηθήσει τα ελληνικά
συµφέροντα και την ελληνική υπόθεση. 

Από εκεί και µετά, θα συµφωνήσω απόλυτα µε τον Πρόεδρο
κ. Κακλαµάνη, ότι καλό είναι να µη σκυλεύεται αυτό το σώµα που
λέγεται ΠΑΣΟΚ και µάλιστα τώρα, στο τέλος, που είναι ένα
κόµµα του 5% που ψυχορραγεί και δεν θα παρακολουθήσω –εγώ
τουλάχιστον- τα δηµοσιογραφικά κείµενα τα οποία µιλάνε, µε
απαξιωτικό πολλές φορές, τρόπο. Λυπούµαι κι εγώ γιατί, θη-
τεύοντας πολλά χρόνια στις τάξεις αυτού του κινήµατος, νοµίζω
ότι δεν του αναλογεί και δεν του αξίζει µία τέτοια πορεία. 

Βέβαια, θα συµφωνήσω, κύριε Πρόεδρε, ότι όποιος είχε τις αν-
τιρρήσεις του και τις αντιθέσεις του –γιατί όλοι γνωρίζουµε ότι η
πολιτική πάνω κάτω δεν διαφοροποιήθηκε ιδιαίτερα- θα έπρεπε
να τις εκφράσει την καλή εποχή στην αρχή, το 2010, τότε δηλαδή
που υπήρχε ένα ΠΑΣΟΚ του 40%, ένας Πρωθυπουργός πανίσχυ-
ρος και µία Κοινοβουλευτική Οµάδα που δέσποζε εδώ κι όχι
τώρα που υπάρχει µία Κοινοβουλευτική Οµάδα αδύναµη –και το
λέω έτσι γιατί έτσι συµπεριφέρεται, δυστυχώς- χωρίς να παίζει
το ρόλο που πρέπει, έστω και ως τρίτο κόµµα. Τώρα, λοιπόν,
ακούω πολλές αντιρρήσεις, δεν ξέρω αν είναι πραγµατικές ή
απλά εκφράζουν την αγωνία αυτών που νιώθουν να χάνεται µέσα
στη φουρτούνα και η τελευταία σχεδία, πάνω στην οποία έχουν
γαντζωθεί. Νοµίζω ότι είναι πλέον αργά για δάκρυα από κάποι-
ους…

Όµως, η όλη συζήτηση που αναπτύχθηκε χθες και σήµερα σε
σχέση µε τις πολιτικές κινήσεις που γίνονται δίκην µάγου που
βγάζει από το καπέλο τον λαγό και θα διαµορφώσει µία νέα ει-
κόνα για την πολιτική, την κυβερνητική πολιτική σε σχέση µε το
κοµµάτι που συζητάµε –για το εικοσιπεντάευρω- θα έλεγα ότι
πραγµατικά δεν έχει αξία έτσι όπως γίνεται, γιατί γίνεται µόνο
επικοινωνιακά. Υπάρχει το βασικό ζήτηµα αν ο φορολογούµενος,
ο κάθε πολίτης δηλαδή, µε το φόρο του ή µε την εισφορά του το
χρέος του απέναντι στην πολιτεία και σ’ αυτό που περίµενει από
την πολιτεία προς αυτόν, το εκπληρώνει. 

Αυτή είναι µία βασική αρχή και του ασφαλιστικού συστήµατος,
αλλά και αυτού που λέµε κοινωνικό κράτος και κράτος ευνοµού-
µενο, δηλαδή ο πολίτης να δίνει το φόρο του –και µάλιστα ο πο-
λίτης από το 2010 µέχρι το 2014 δίνει διπλάσιο φόρο µε υπέρ-
µετρη επιβάρυνση- και αναµένει ανταποδοτικά από ένα κοινωνικό
κράτος να του παρέχει το δηµόσιο νοσοκοµείο, το δηµόσιο σχο-
λείο, το δηµόσιο σύστηµα ασφάλισης, σύµφωνα µε αυτά που κα-
ταβάλλει.
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Εδώ, λοιπόν, δεν είναι το θέµα να κάνουµε τώρα ένα λαϊκίστικο
παιχνίδι του στυλ ότι «εντάξει δεν σου φορτώνω κι άλλα πενήντα
εκατοµµύρια µέσω του εικοσιπεντάευρου, στα φορτώνω όµως
στις συνταγές και στα βάζω στον έµµεσο φόρο µέσω του καπνού
και του τσιγάρου». 

Τελικά ποια είναι η δικαιοσύνη; Δηλαδή, πώς υπάρχει αυτή η
δίκαιη αντιµετώπιση και ο δίκαιος καταµερισµός των βαρών;
Αυτό είναι το µεγάλο ζήτηµα, όπου έρχεται η κοινή γνώµη, ο πο-
λίτης, είτε στις γειτονιές της Β’ Αθηνών είτε στις γειτονιές της
Περιφέρειας Αττικής και σου λέει ότι δεν υπάρχει το στοιχείο της
κοινωνικής δικαιοσύνης. Αυτό τον τρελαίνει τον πολίτη. Ο πολί-
της θα µπορούσε να δεχθεί πολλά βάρη, πολλές ακόµα επιβα-
ρύνσεις, αλλά δεν βλέπει τη δικαιοσύνη. 

Φέρατε, κύριε Υπουργέ, εδώ πέρα το νοµοσχέδιο για τις εισ-
ροές-εκροές των καυσίµων. Πολύ καλά κάνετε. Ειλικρινά σας
µιλάω, τόσα χρόνια ακούω αυτές τις εισροές-εκροές και δεν λύ-
νεται το θέµα, αλλά για να υπάρξει η εξίσωση στο πετρέλαιο κί-
νησης µε το πετρέλαιο θέρµανσης και ουσιαστικά το να έχουµε
πάγωµα του λαού, αυτές τις άθλιες συνθήκες που διαµορφώνον-
ται και την περιβαλλοντική επιβάρυνση. Όλα αυτά ήξερε η Κυ-
βέρνηση να τα κάνει µέσα σε ένα δευτερόλεπτο όµως!! 

Δηλαδή, εδώ θα ανακαλύψουµε την πυρίτιδα, σήµερα, ότι τις
εισροές-εκροές δεν έχει νόηµα να τις βάλεις µόνο στα πρατήρια
γιατί δεν καταπολεµάς το λαθρεµπόριο µόνο εκεί αλλά πας στα
διυλιστήρια, ψάχνεις και βρίσκεις το ναυτιλιακό καύσιµο. Σήµερα,
εµείς εδώ, θα τα ανακαλύψουµε αυτά; 

Και φέρνετε ξανά µία πρόταση, µία τροπολογία ουσιαστικά, µε
ένα άρθρο το οποίο πάει να διευκολύνει, γιατί είπατε εσείς ο
ίδιος ότι το προηγούµενο καθεστώς ήθελε περιβαλλοντική µε-
λέτη. Γελοιότης! 

Ποιος έβαλε, λοιπόν, µία επιβάρυνση, ένα τείχος ώστε να µην
προχωρήσει η πάταξη του λαθρεµπορίου; Ποιος το έκανε; Έχει
ονοµατεπώνυµο; 

Όλοι πιστεύουν και φιλοδοξούν ότι θα ξεχαστούν και θα κρυ-
φτούν πίσω από την ατέρµονη παράθεση νοµοθετηµάτων και άρ-
θρων και σου λέει «ποιος θα θυµηθεί ότι εγώ το έκανα πριν από
τρία χρόνια;». Ούτε εγώ δεν το θυµάµαι! Πρέπει να ψάξουµε να
βρούµε τώρα ποιος πονηρός Υπουργός έβαλε άλλο ένα εµπόδιο,
ώστε να επιτύχει αυτό που λένε όλοι, από την Αµερική, την Ευ-
ρώπη µέχρι την Ασία, ότι αν θέλεις να πιάσεις το λαθρεµπόριο
καυσίµων, υπάρχει ένας µόνο τρόπος: εισροές-εκροές. Όλα τα
άλλα είναι παραµύθια και είναι ιστορίες για να συζητάµε, κάποιοι
να κάνουν τους ευαίσθητους και κάποιοι να εφαρµόζουν και µια
πολιτική.

Το άλλο θέµα µε το επιµελητήριο. Σας άκουσα µε πολλή προ-
σοχή, κύριε Πρόεδρε. Πραγµατικά πολλά απ’ τα θέµατα που βά-
ζετε έχουν αξία και έχουν σηµασία. Όµως πρέπει να σας πω –και
το λέω σε σας γιατί σας σέβοµαι και σας εκτιµώ και το γνωρίζετε
αυτό, γιατί είστε από τα ιστορικά πρόσωπα αυτής της Βουλής
αλλά και µιας παράταξης– ότι από εκεί και µετά την ευθύνη την
έχει η Κυβέρνηση. Και από τη στιγµή που έχει η Κυβέρνηση την
ευθύνη, εµείς θα κρίνουµε αυτό που η Κυβέρνηση φέρνει.

Είπε και ο Υπουργός εδώ –δήλωσε όµως, ότι δεν υπάρχει κεί-
µενο– για το θέµα των διοδίων. Κύριε Υπουργέ µου, τι να σας πω.
Να κρίνω και να τοποθετηθώ πάνω στη δήλωσή σας; Συµπάσχω
και συµπορεύοµαι και µαζί σας είµαι, παρ’ όλο που δεν ζω στην
Κοζάνη ή στις πάνω περιοχές, που σηµαίνει ότι δεν έχω και την
άµεση πίεση του λαού. Αυτό το πράγµα έλεγα εγώ, όταν έρχον-
ταν εδώ πριν από ενάµιση -δύο µήνες αυτές οι συµφωνίες που
φέρνατε, και όχι µόνο γιατί αφορούσαν τις δικές µου περιοχές.
Γιατί ξέρετε ότι αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα της βόρειας Ατ-
τικής, µε τα δεκάδες διόδια που θα φορτωθούν. Και σας είχαµε
πει το πιο λογικό, ότι δεν µπορεί ένας δήµος, όπως είναι ο Ωρω-
πός, να έχει οκτώ διόδια – λέω ένα παράδειγµα για το πώς δια-
µορφώνεται τελικά το τοπίο.

Εσείς κάνατε µια προφορική δήλωση. Τι να πούµε τώρα; Ισχύει
αυτό που έχετε φέρει για νόµο, αυτό που λέτε εσείς, αυτό που
θέλει ο κόσµος στην περιοχή της Μακεδονίας; Ποιο ισχύει τώρα;

Άρα, εγώ θα τοποθετηθώ βάσει αυτού που έχουµε εδώ, στα
χαρτιά και θα σας πω ότι δεν συµφωνούµε µε αυτή την πολιτική.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-

ταφορών και Δικτύων): Διαφορετικά πράγµατα λέτε. Θα βγει µια
υπουργική απόφαση…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εντάξει τώρα, θα βγει η υπουργική
απόφαση, αλλά καταλαβαίνετε, κύριε Υπουργέ, ότι εµείς πραγ-
µατικά δεν θα σας δώσουµε αυτήν τη δυνατότητα να ελιχθείτε
διά µιας υπουργικής αποφάσεως και σε αυτό το θέµα. Δηλαδή,
τόσες και τόσες δυνατότητες σας έχουµε δώσει.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων): Θα βγει µια υπουργική απόφαση που θα
χωροθετεί το σηµείο που θα είναι τα διόδια.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Καταλαβαίνω ότι ο Υπουργός δεν
αντελήφθη το δικό σας προβληµατισµό και την ευαισθησία. Ό-
µως, µε την υπουργική απόφαση θα µας δώσετε τη δυνατότητα
να σας πούµε «µπράβο», τελικά επιτύχατε κάτι το οποίο βελτιώνει
κάπως την κατάσταση. Διότι, αν γίνει αυτό που λέτε, πραγµατικά
κάπως το πράγµα έρχεται σε µια ισορροπία σε σχέση µε το συγ-
κεκριµένο θέµα των διοδίων.

Όσον αφορά το θέµα της Εθνικής Αρχής Συντονισµού Πτή-
σεων εµείς θα την στηρίξουµε στα άρθρα. Βέβαια, δεν µπαίνει
ζήτηµα ονοµαστικής εκεί. Ο ΣΥΡΙΖΑ για πολύ λιγότερης αξίας και
σηµασίας θέµατα –σε αντιπαράθεση µιλάω – ανέβαζε πολύ τα
θέµατα. Σήµερα είδα ότι στο τέλος ο κ. Παπαδηµούλης βάζει το
θέµα της ονοµαστικής επί των άρθρων σε σχέση µε το Επιµελη-
τήριο και τις διατάξεις αυτές. Εµείς, όπως είπε και ο κ. Ψύρρας
ο εισηγητής µας – το αυτό θα πω κι εγώ – έχουµε τις επιφυλάξεις
µας. Από εκεί και µετά όµως νοµίζω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ εκεί κράτησε
πολύ χαµηλούς τόνους. Εδώ η αντιπαράθεση ήταν σφοδρή και
τα ζητήµατα που ανακύψανε ήταν µεγάλα. Δεν ξέρω για ποιο
λόγο στο θέµα αυτό επέλεξε τους χαµηλούς τόνους, ο ΣΥΡΙΖΑ
ίσως ενόψει και των γενικότερων εξελίξεων.

Όµως, από κει και µετά, αφού δεν µπαίνει σε ονοµαστική το
θέµα του πρώτου µέρους του νοµοσχεδίου, δηλαδή της Εθνικής
Αρχής Συντονισµού Πτήσεων, εµείς πιστεύουµε –και το είπαµε
και χθες– ότι η προβληµατική λειτουργία επί επτά χρόνια µιας
προηγούµενης αρχής δεν αλλάζει –ενώ πραγµατικά πρέπει να
διορθώσεις αυτό το έλλειµµα και αυτό το κενό- µε µια νέα αρχή,
της οποίας την ηγεσία διορίζει ο Υπουργός. Το κέντρο βάρους,
λοιπόν, των αποφάσεων και των εξελίξεων πάει στον Υπουργό.
Αυτό εµάς µας βρίσκει αντίθετους. Δηλαδή, αν γινόταν µια ονο-
µαστική ψηφοφορία, το άρθρο 3 εµείς δεν θα το ψηφίζαµε. Το
λέω έτσι, σχηµατικά, παρ’ όλο που δεν υπάρχει θέµα τέτοιας δια-
δικασίας.

Από εκεί και µετά, τα υπόλοιπα άρθρα εµείς θα τα ψηφίσουµε.
Δεν θα ψηφίσουµε όµως το άρθρο 20, κύριε Πρόεδρε και κύριε
Υπουργέ. Είχαµε πει για τις ανεξάρτητες αρχές και τα 4/5. Πραγ-
µατικά, επειδή συµµετέχω και στη Διάσκεψη των Προέδρων,
βλέπω ότι είναι προβληµατική η επίτευξη της πλειοψηφίας των
4/5.

Τελικά σε αυτήν εδώ τη χώρα δεν µπορούµε να συµφωνή-
σουµε για τίποτα. Υπάρχει µια κωλυσιεργία και ένα ζήτηµα το
οποίο σέρνεται και βλέπουµε αρχές και όργανα του κράτους
µας, να µην έχουν ολοκληρώσει τη λειτουργία τους και τη σύν-
θεσή τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω.
Φεύγουµε, όµως, από το ένα άκρο του 4/5 και πάµε στο άλλο

άκρο. Ίσως η αναθεώρηση του Συντάγµατος να µας δώσει τη δυ-
νατότητα, κύριε Πρόεδρε, να δούµε αν το 4/5 είναι η καλύτερη
αναλογία ή έπρεπε να έχουµε µια µικρότερη, όπως το 3/5 ή 3/4.
Πιστεύω πως θα γίνει µια πρόταση. Είναι φανερό πως δεν λει-
τουργεί το σύστηµα. Να φύγουµε όµως από εδώ και να πάµε
πάλι στο διορισµό από τον Υπουργό; 

Είναι κρίσιµη αυτή η επιτροπή. Μπορεί να µην την χρησιµο-
ποιεί η ελληνική πολιτεία πολύ συχνά και µακάρι να µην χρειαστεί
να την χρησιµοποιήσει καθόλου, αλλά όταν έρθει η ώρα της πρέ-
πει να αποτελείται από πρόσωπα και να έχει σύνθεση που να εξα-
σφαλίζει τη διαφάνεια και την άψογη λειτουργία.

Αυτή είναι η θέση µας. Στην ονοµαστική ψηφοφορία, όπως σας
είπα, στο άρθρο 23 θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ», το άρθρο 24 θα το
ψηφίσουµε, το άρθρο 25 θα το ψηφίσουµε και το άρθρο 26 δεν
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θα το ψηφίσουµε. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε,

µπορώ να έχω τον λόγο για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ορίστε, κύριε Πρό-

εδρε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θα ήθελα να κάνω µια διευκρί-

νιση. Ευχαριστώ για την εκδήλωση σεβασµού από τον συνά-
δελφο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ειλικρινής είναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ναι, αλλά το σχόλιο, η ανα-

φορά δηλαδή στο τι θέση παίρνει κανείς εδώ, τι θέση παίρνει από
το 2010, εάν το κόµµα στο οποίο ανήκει βρίσκεται σε καθοδική
πορεία, τι λένε οι δηµοσκοπήσεις, κ.λπ., αυτό µου φαίνεται σαν
κουβάρι που χρειάζεται µια διευκρίνιση, τουλάχιστον σε ό,τι µε
αφορά. 

Από το 2010 συνεχίζω να έχω τις αυτές απόψεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Δεν ήταν για εσάς

πάντως σίγουρα. Για τον ίδιο µιλούσε νοµίζω.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι, αναφέρθηκε. Δεν χρειάζε-

ται να ανοίξουµε συζήτηση τώρα. Θέλω απλώς να διευκρινίσω
ότι δεν µε επηρεάζουν εµένα τα δηµοσκοπικά. Γνωρίζω άλλωστε
ότι το 50% µε 55% των ερωτωµένων παίρνει µέρος και από αυ-
τούς που παίρνουν µέρος το 1/3, 30% και πλέον, λέει «αδιευκρί-
νιστη ψήφος». Όσοι εποµένως προεξοφλούν το τέλος του
ΠΑΣΟΚ κάνουν λάθος.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΣΣΗΣ: Δεν τελειώνει το ΠΑΣΟΚ, Πρόεδρε!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εγώ πιστεύω ότι την κρίσιµη

ώρα ίσως γι’ αυτό και οι µεγαλύτερες γενιές στέκουν πιο πολύ
στο ΠΑΣΟΚ παρά οι νεώτερες, διότι εκείνες γνωρίζουν και θυ-
µούνται ότι το 1940, µε δικτατορία Μεταξά, ο λαός, όταν ήρθε η
απειλή του πολέµου, πήγε να πολεµήσει για την πατρίδα. Και ο
Ζαχαριάδης ακόµα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα είπε «εµείς θα
πολεµήσουµε για την πατρίδα». Δεν είπε κανείς να πέσει ο Με-
ταξάς ή να µην κάνουµε τίποτα για να καταρρεύσει η δικτατορία,
διότι προείχε η πατρίδα.

Το 2010, κύριε Πρόεδρε, κάποιοι έλεγαν «δεν πληρώνω, δεν
πληρώνω» στις εθνικές οδούς, κάποιοι έβαζαν φωτιά στο κέντρο
της Αθήνας, ενώ λέγαµε ότι προσβλέπουµε στον τουρισµό για
να καλύψουµε κάτι από τις περικοπές του δώρου Πάσχα και του
επιδόµατος αδείας, κάποιοι έλεγαν στον κόσµο στα λιµάνια να
µην αφήσουν τους τουρίστες να πάνε στην Ακρόπολη. 

Όπως είπε κ. Τσίπρας προ ηµερών, έχουµε οικονοµικό πόλεµο
και εγώ πιστεύω ότι στον πόλεµο δεν πρέπει να λέµε στους τραυ-
µατίες «ήσουν κορόιδο» και να ποντάρουµε στον πόνο τους ή να
δηλώνουµε αντιµνηµονιακοί. Δεν ξέρω τι επάγγελµα πολιτικό θα
ασκήσει κανείς από πλευράς περιεχοµένου όταν θα πάψει να
υπάρχει το µνηµόνιο.

Υπάρχουν, λοιπόν, πράγµατα ξεκάθαρα. Ο Τρικούπης έφυγε
ως ο «Πετρέλαιος». Ο Δεληγιάννης έκανε την πτώχευση. Εδώ
τώρα ο κ. Καραµανλής έρχεται και πεντέµισι χρόνια ούτε φυλλά-
δες γράφουν τίποτα, ούτε ο ίδιος λέει λέξη. Φταίει ο Τσολάκο-
γλου, τον νόµιµο πρωθυπουργό τον βαφτίσαµε Τσολάκογλου!

Όλοι όσοι στηρίξαµε τότε, ώστε να µην βουλιάξει η πατρίδα,
γίναµε γερµανοτσολιάδες! Και αυτούς που έχουν πέσει σε βαθιά
κατάθλιψη, τους σέβοµαι απόλυτα, δεν είναι σε θέση να σκε-
φτούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κύριε Πρόεδρε, αν
έχετε την καλοσύνη, ολοκληρώστε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Νοµίζω ότι το µέλλον, ίσως και
πολύ σύντοµα, θα δείξει. Διότι το τελευταίο κακό που µπορούµε
να κάνουµε όλοι στον τόπο είναι να διαλύσουµε το µεσαίο χώρο
άλλοι λιποτακτώντας, άλλοι υπονοµεύοντας, για να βρεθεί χώρα
αύριο σε ένα διχασµό και ό,τι ακολουθεί µετά. 

Αυτά εγώ οφείλω να τα διευκρινίσω, γιατί επί τέσσερα χρόνια
µένω σταθερός στις απόψεις µου. Η πατρίδα µε νοιάζει, ούτε το
ΠΑΣΟΚ, ούτε τίποτε άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ποιος µπορεί να δια-
φωνήσει µε αυτά που είπατε στο τέλος; Και στα άλλα, αλλά ιδίως
σε αυτά που είπατε στο τέλος. 

Κυρία Βούλτεψη, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Απ’ ό,τι κατάλαβα, από το νοµοσχέδιο αυτό το οποίο είχε τα
περισσότερα αγκάθια –να το πω έτσι- ήταν αυτό που αναφέρεται
στο ΤΕΕ, στο Τεχνικό Επιµελητήριο. 

Κατ’ αρχάς, επειδή είδα µε πολλή προσοχή τις αλλαγές που
έγιναν, νοµίζω ότι µετά από αυτές τις αλλαγές δεν πρέπει να
υπάρχουν ενστάσεις από καµµία πλευρά. Είδα λίγο την ένσταση
όσον αφορά σε αρµοδιότητες που δίνονται στο Τεχνικό Επιµε-
λητήριο. Δεν είδα, όµως, πουθενά καµµία πρόταση σχετικά µε
τους εκατόν είκοσι χιλιάδες µηχανικούς, ένα επάγγελµα το οποίο
χειµάζεται αυτήν τη στιγµή. Χύνουµε κροκοδείλια δάκρυα κάθε
φορά, για το ότι δεν πάει καλά η οικοδοµή, για το ότι οι άνθρωποι
δεν έχουν δουλειά.

Τώρα, λοιπόν, αυτό το οποίο γίνεται είναι να δοθεί µία ώθηση
σε αυτό το επάγγελµα –η ιδέα µου, η σκέψη µου είναι αυτή- µέσω
κάποιων αρµοδιοτήτων, δυνατοτήτων που δίνετε στο ΤΕΕ, να
έχουν επαφές µε ερευνητικά κέντρα, να κάνουν µία µελέτη. Αύ-
ριο, για παράδειγµα, µπορεί οι βαλκανικές χώρες που αναπτύσ-
σονται να ζητήσουν ως σύµβουλό τους το Τεχνικό Επιµελητήριο.
Κακό είναι να είναι προετοιµασµένο για να το κάνει αυτό;

Βεβαίως, εµείς εδώ έχουµε καεί στο χυλό και φυσάµε και το
γιαούρτι. Διότι λέµε, ότι αν τιµολογήσει -ως σύµβουλος πάντα,
δεν παίρνει την τελική απόφαση- τότε µπορεί τα διαπλεκόµενα
να µπουν στο ΤΕΕ και να επιβάλλουν τιµές. Μα, χωρίς αυτήν την
αρµοδιότητα του ΤΕΕ συνέβησαν αυτά που συνέβησαν στη
χώρα. Χωρίς αυτήν την αρµοδιότητα του ΤΕΕ, που ουσιαστικά
είναι και αρµοδιότητα επιστηµονικού συµβούλου, κόστιζε επτά
φορές περισσότερο ένα χιλιόµετρο δρόµος στην Ελλάδα απ’ ό,τι
στην Ισπανία και την Πορτογαλία. 

Η άποψή µου είναι, αν το δούµε από την άλλη πλευρά, ότι µπο-
ρεί να είναι και µία ασφαλιστική δικλίδα, δηλαδή πιο πολλοί άν-
θρωποι µέσα σε µία επιτροπή να συζητούν, να προτείνουν µία
τιµολογιακή πολιτική, να πάρουν ένα µέρος αυτής της ευθύνης.
Αν, για παράδειγµα, απορριφθεί κάτι τέτοιο, να µπορούν να µι-
λήσουν και να πουν «όχι, αυτό το έργο µπορούσε να γίνει µε λι-
γότερα χρήµατα του ελληνικού λαού». Πιστεύω ακράδαντα,
επειδή κανένας νόµος τελικά δεν εµπόδισε ποτέ τη διαφθορά –
έχεις βέβαια το νοµικό πλαίσιο, αλλά µε νόµο δεν επιβάλλεις την
εντιµότητα και τη διαφάνεια- ότι, όσο πιο πολύ διαχέεται κάτι σε
περισσότερα πρόσωπα, τόσο πιο πολύ διασφαλίζεται η διαφά-
νεια -κάποιος θα βρεθεί να µιλήσει- ενώ όταν αυτό γίνεται απευ-
θείας µε αυτόν που θέλει να πάρει το έργο ή µε τον Υπουργό και
δεν υπάρχει ένας ενδιάµεσος να το ελέγχει αυτό, τότε θα µπο-
ρούσε να  υπάρξει µεγαλύτερο πρόβληµα. 

Τώρα θέλω να πω δυο λόγια για την Ελληνική Προεδρία στην
οποία αναφέρθηκε ο συνάδελφος κ. Παπαδηµούλης. Προφανώς
οι προεδρίες δεν έχουν τον ρόλο που είχαν και δεν ξέρω κι αν
είχαν ποτέ τόσο σηµαντικό ρόλο. Έκαναν κάποιες προτάσεις, κά-
ποιες διαπραγµατεύσεις, απ’ ό,τι θυµάµαι, όταν ξεκινούσε ο πό-
λεµος του Ιράκ, αλλά τελικά δεν αποφάσισε τον πόλεµο του Ιράκ
η Ευρωπαϊκή Ένωση και αυτό φάνηκε. Οι προεδρίες έχουν τη
λογική τού να έρθουν όλο και πιο κοντά οι λαοί της Ευρώπης, οι
Αρχηγοί τους. Έχουν τη λογική της προβολής µίας χώρας, των
δηµοσίων σχέσεων. Πηγαίνουν κι έρχονται άνθρωποι, δοµές,
Υπουργεία, Αρχηγοί. Για την Ελλάδα ειδικά, που έχει περάσει µία
πολύ σοβαρή περίοδο δυσφήµισης, είναι πάρα πολύ σηµαντικό
να πάει καλά η Προεδρία, να δουν ότι είµαστε µία χώρα η οποία
µπορεί να κάνει πράγµατα. Διότι και αυτήν τη στιγµή που µιλάµε,
η Ελλάδα υφίσταται επίθεση δυσφήµισης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ)

Η Συνθήκη της Λισαβόνας προφανώς δηµιούργησε αυτόν στον
οποίο θα τηλεφωνούν οι Ηνωµένες Πολιτείες για να τον ρωτούν
τι γίνεται, αν και ακόµα δεν το έχει πετύχει.

Έβαλε, όµως, και άλλα στοιχεία. Για παράδειγµα, µπορούν οι
Ευρωπαίοι πολίτες να συγκεντρώσουν ένα εκατοµµύριο υπογρα-
φές και να προτείνουν µία νοµοθετική ρύθµιση. Δεν είναι όλα,
δηλαδή, άσπρα ή µαύρα. 

Όσον αφορά την τρόικα, είπε ο κ. Σβόµποντα ότι θα ήταν νίκη
η κατάργηση της τρόικας. Μα, το πρόβληµα της τρόικας είναι
πάρα πολύ σοβαρό και µάλιστα έχει ήδη τεθεί από µία από τους
ανθυποψηφίους του κ. Τσίπρα, την κ. Βίβιαν Ρέντινγκ, η οποία
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είπε, η ίδια, ότι η τρόικα πρέπει να αυτοδιαλυθεί. 
Επιτρέψτε µου, όµως, να µη θεωρώ ότι πρέπει να κάνουµε ση-

µαία µας το σχέδιο πορίσµατος της ερευνητικής επιτροπής. Το
διάβασα πολύ προσεκτικά και δεν είναι για να πανηγυρίζουµε.
Πρώτον, διότι πιστεύω ότι αυτό που ερευνούν – δηλαδή, αν
υπάρχει δηµοκρατική λογοδοσία- είναι πολύ περιορισµένο. Και
από τα πριν αυτό είναι λυµένο. Δεν µπορεί να υπάρξει δηµοκρα-
τική λογοδοσία, όταν υπάρχει ένας εξωευρωπαϊκός θεσµός, το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Άρα ήδη έχουν ξεκινήσει µε ένα
λάθος ζήτηµα. Ζητούν να υπάρχει δηµοκρατική λογοδοσία, ενώ
το ΔΝΤ δεν µπορεί να λογοδοτεί και αν θέλει πάει. Πήγε η κ. Λαγ-
κάρντ, αλλά, αν θέλει, πάει. Αρχικά αρνήθηκαν. Δεύτερον, διότι
το ίδιο αυτό προσχέδιο λέει ότι ναι, υπάρχουν αυτά τα προβλή-
µατα, όµως, όπως γράφει, ήταν πάρα πολύ µεγάλες οι προκλή-
σεις για την τρόικα όσον αφορά την αντιµετώπιση των προβλη-
µάτων των χωρών που είναι σε δηµοσιονοµική προσαρµογή και
κινδύνευαν µε άτακτη χρεοκοπία. Και καταλήγει ότι αυτό µπο-
ρούσε να γίνει εκείνην την ώρα, διότι δεν υπήρχε άλλος µηχανι-
σµός. Άρα εµένα δεν µε ικανοποιεί το πόρισµα.

Γι’ αυτό θα ήθελα να µας δοθεί η ευκαιρία –γι’ αυτό χρειάζεται
και η ησυχία και καλώς που δεν ήρθαν σήµερα- να επιµείνουµε
σε αυτό το θέµα και, αν µπορούµε, να το κάνουµε όλοι µαζί. Για
παράδειγµα, λαµβάνει ως δεδοµένο το έλλειµµα που είχε δώσει
η ΕΛΣΤΑΤ, για το οποίο κάποιοι από εµάς διαφωνούµε. Άρα πι-
στεύω ότι το πρώτο στάδιο ενηµέρωσης αυτής της επιτροπής
δεν ήταν αυτό που θα θέλαµε όσον αφορά αυτά τα στοιχεία της
Ελλάδας και του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Γι’ αυτό πι-
στεύω ότι κακώς ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε φασαρία για την αναβολή της
επίσκεψης. Οι ίδιοι έπρεπε να µην την ορίσουν, αλλά το έκαναν,
σε µία προγραµµατική λογική πριν από τις διακοπές. Είπαν ότι
στην Ελλάδα θα πάνε στις 8 µε 9 Ιανουαρίου, την προηγουµένη
θα πάνε εκεί και την εποµένη θα πάνε στην Κύπρο. Μα, η 8 Ια-
νουαρίου είναι η ηµέρα επίσηµης έναρξης της Προεδρίας. Μετά
ανακάλυψαν οι ίδιοι, ο Σουλτς, ότι εδώ έχουµε έναρξη Προ-
εδρίας. Άρα η επιτροπή τους τι θα έκανε; Ποιον θα έβρισκε;
Ποιος θα συνεδρίαζε; Δεύτερον, ο κ. Κάρας είναι Αντιπρόεδρος
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, που ξεκινούσε µετά τις διακοπές
των Χριστουγέννων -ήταν η πρώτη εβδοµάδα- και είχε και αυτός
υποχρεώσεις.

Θέλω να πω, δηλαδή, επειδή ανήκω στους πολύ ευρωπαϊστές
και επειδή πιστεύω ότι είναι λάθος κάθε λέξη που λέµε να έχει
να κάνει µε τον ευρωσκεπτικισµό -έστω και αν διαφωνούµε, µέσα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα διαφωνούµε- ότι από την  Ευρωπαϊκή
Ένωση, ακόµη και όπως έχουν τα πράγµατα, έχουµε πάρει σε
χρήµα, σε κοινοτικά κονδύλια και σε πακέτα, αλλά και σε στήριξη
στα εθνικά µας θέµατα, περισσότερα από όσα µάς έχει ζητήσει.
Θυµίζω –και τελειώνω µε αυτό- ότι τώρα µόλις τα Σκόπια δεν έλα-
βαν ηµεροµηνία ένταξης πάλι, γιατί δεν τηρούν τους όρους
καλής γειτονίας και ήταν ξεκάθαρη η απόφαση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Στη δε Κύπρο δόθηκε η δυνατότητα να «παγώσει» κε-
φάλαια της Τουρκίας, λόγω των δηλώσεων Ερντογάν ότι δεν
γνωρίζει κάποιο κράτος το οποίο λέγεται Κύπρος.

Άρα η ευρωπαϊκή «οµπρέλα» µάς χρειάζεται και θα πρέπει όλοι
µαζί να ευχηθούµε να πάει πολύ καλά η Ελληνική Προεδρία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίαση, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από
το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Ασπροπύργου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κουκουλόπουλος για οκτώ λεπτά.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το νοµοσχέδιο και ιδιαίτερα

για τα επίµαχα άρθρα 24 έως 28, που αφορούν τον τεχνικό
κόσµο της χώρας, τα τεχνικά έργα, τα τεχνικά επαγγέλµατα, το-

ποθετήθηκα χθες. 
Θα ήθελα απλά να απευθύνω µία έκκληση σε όλους τους συ-

ναδέλφους να ψηφίσουµε πραγµατικά κατά συνείδηση -το εί-
παµε πολλοί από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους χθες
το βράδυ, όχι µόνο εγώ και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ- γιατί πιστεύω ότι δεν πρέπει να χάσουµε µία δυνατότητα
που ανοίγει η τελική διατύπωση της διάταξης. 

Είναι µία διατύπωση -για όσους από εµάς ασχολούµαστε χρό-
νια µε αυτό το επίµαχο θέµα- που ανοίγει ένα παράθυρο αισιο-
δοξίας, για να ενωθεί ο τεχνικός κόσµος της χώρας. Μακάρι να
υπάρξει αξιοποίηση από όλους. Οι τελικές διατυπώσεις, νοµίζω,
δηµιουργούν αυτήν τη δυνατότητα και δεν πρέπει να χάσουµε
την ευκαιρία. 

Δεν θέλω να γίνω µάντης κακών -δεν έχω αυτήν τη δυνατό-
τητα- ούτε θέλω να παριστάνω από το Βήµα της Βουλής την Κασ-
σάνδρα ή να προεξοφλώ εξελίξεις. Δεν γνωρίζω. Πολύ φοβάµαι,
κρίνοντας από τη µέση εµπειρία των τελευταίων ετών, ότι αν δεν
ψηφίσουµε αύριο -όποτε εν πάση περιπτώσει γίνει η ονοµαστική
ψηφοφορία- αυτήν τη διάταξη, δεν ξέρω πότε θα ξανάρθει και
ποια θα είναι η τελική της µορφή. Αυτό λέει η µέση εµπειρία, κρι-
νόµενη µε την κοινή λογική και χωρίς καµµία φόρτιση από όλους
µας των τελευταίων ετών. 

Εδώ ολοκληρώνω ό,τι είχα να πω για το νοµοσχέδιο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζήτησα κυρίως τον λόγο προ-

κειµένου να µιλήσω για την Ελληνική Προεδρία, που είναι πολύ
σηµαντικότερη από όσο έχει εµφανιστεί από τις τοποθετήσεις
συναδέλφων από το Βήµα της Βουλής χθες και σήµερα. Αναφέ-
ροµαι, βέβαια, κυρίως στην τελευταία τοποθέτηση του Κοινοβου-
λευτικού Εκπροσώπου της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Προφανώς, το status της Προεδρίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση
έχει αλλάξει από τότε που θεσµοθετήθηκαν µόνιµοι θεσµοί Προ-
εδρίας, συντονισµού κ.ο.κ. των ευρωπαϊκών οργάνων και των ευ-
ρωπαϊκών διαδικασιών. Δεν υπάρχει επ’ αυτού διαφωνία και
αντίλογος. Το ζήτηµα είναι πολιτικά ποιες συγκυρίες συνθέτουν
και συναποτελούν τη σηµερινή µέρα που έχουµε την έναρξη της
Προεδρίας. 

Είναι µία Προεδρία που συµπίπτει, πρώτα απ’ όλα, µε τις ευ-
ρωεκλογές. Και το ευρωπαϊκό οικοδόµηµα αντιµετωπίζει στρα-
τηγικά ερωτήµατα που πρέπει να απαντήσει. 

Σε αυτό το εξάµηνο, κατά το οποίο η Ελλάδα προεδρεύει -δεν
ισχυρίζοµαι ότι θα το προσδιορίσει η Ελλάδα, επειδή προεδ-
ρεύει- η Ευρώπη θα πρέπει να αποφασίσει πώς αντιλαµβάνεται
το ζήτηµα του µοντέλου ανάπτυξης και πώς αντιλαµβάνεται τις
πολιτικές για την ανάσχεση της ανεργίας, που απειλεί όλο το ευ-
ρωπαϊκό οικοδόµηµα. Αυτό το εξάµηνο πρέπει να ληφθούν οι
αποφάσεις. Και είναι πρώτα τα ζητήµατα ανάπτυξης και αντιµε-
τώπισης της ανεργίας στην ατζέντα της Ελληνικής Προεδρίας. 

Πρέπει να αποφασίσει η Ευρώπη πώς αντιλαµβάνεται το ευ-
ρωπαϊκό οικοδόµηµα. Με πληβείους και πατρικίους στο κρίσιµο
ζήτηµα των µεταναστευτικών ροών, όπως µέχρι τώρα, όπου πλη-
ρώνει βαρύτατο τίµηµα η Ελλάδα και άλλες χώρες πρώτης υπο-
δοχής ή πρέπει κάτι να αλλάξει; Είναι και αυτό, αγαπητέ συνά-
δελφε, κύριε Παπαδηµούλη, στις προτεραιότητες της Ελληνικής
Προεδρίας, στην ατζέντα που έχει τεθεί. 

Πρέπει να απαντήσει η Ευρώπη πώς αντιλαµβάνεται τις θα-
λάσσιες, τις γαλάζιες πολιτικές -υπάρχει και η Ελληνίδα Επίτρο-
πος που επηρεάζει αυτά τα ζητήµατα- σε ό,τι αφορά τα θέµατα
αλιείας. Δεν περιορίζεται, όµως, στα θέµατα της αλιείας µόνον -
είναι κρίσιµο ζήτηµα έτσι κι αλλιώς για την Ελλάδα- αλλά αφορά
και ενεργειακά και ζητήµατα ΑΟΖ και όλα αυτά τα ζητήµατα κρί-
σιµης σηµασίας και για τη χώρα µας και για το µέλλον της Ευ-
ρώπης µε τα θαλάσσια σύνορά της. 

Τέλος, η ατζέντα της Ελληνικής Προεδρίας αφορά το κρίσιµο
ζήτηµα της τραπεζικής ένωσης. Θέλω να θυµίσω ότι η κρίση σε
όλη την Ευρώπη ήταν κατά κύριο λόγο τραπεζική. Θα αναφερθώ
παρακάτω. 

Από πού, λοιπόν, συνάγετε το αυθαίρετο συµπέρασµα ότι είναι
µία χαµένη ευκαιρία η Ελληνική Προεδρία, όταν έχει αυτά τα ζη-
τήµατα ζωτικής σηµασίας και για το ευρωπαϊκό οικοδόµηµα και
για την Ελλάδα, όταν µάλιστα οι ευρωεκλογές –στις οποίες ήδη
αναφέρθηκα- τον Μάη θα γίνουν σε ένα γενικευµένο κλίµα ευ-
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ρωσκεπτικισµού;
Εάν αυτό σάς απασχολεί, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι ένα

άλλο θέµα. Εάν πιέζεστε από τώρα γιατί υπάρχουν αυθεντικοί
εκπρόσωποι του ευρωσκεπτικισµού στην Ελλάδα -τουλάχιστον
τρεις έχω υπ’ όψιν µου, το ΚΚΕ, το «Plan B», την ΑΝΤΑΡΣΥΑ- που
πραγµατικά θα είναι η έκπληξη  των ευρωεκλογών και δεν θα
µπορέσετε να µετατρέψετε σε δηµοψήφισµα τις ευρωεκλογές,
αυτό είναι ένα άλλο θέµα. Αυτή είναι µια µικροκοµµατική οπτική,
η οποία πιθανά σας οδηγεί να απουσιάζετε σήµερα από την
έναρξη της Ελληνικής Προεδρίας. Δεν είναι µια υπεύθυνη πολι-
τική στάση. Εάν αυτό πραγµατικά σας απασχολεί, το αντιλαµβά-
νοµαι, αλλά διαφωνώ, το κρίνω και απαντώ. 

Η αµφιθυµία του ΣΥΡΙΖΑ για την Ευρώπη -µε το ένα πόδι ερω-
τοτροπεί µε τη θεωρία ότι το νόµισµα δεν είναι φετίχ και από την
άλλη ορκίζεται στο ευρώ από το Τέξας- είναι µία αµφιθυµία η
οποία θα κριθεί κάποια στιγµή. Εάν πραγµατικά πιστεύουµε ότι
τα ζωτικά συµφέροντα της χώρας είναι κατοχυρωµένα στην Ευ-
ρώπη, τότε πρέπει να καταλάβουµε ότι η Ελληνική Προεδρία συ-
µπίπτει µε µια κρισιµότατη περίοδο, λόγω και των ευρωεκλογών,
για όλη την Ευρώπη. Έχει τεράστια σηµασία για εµάς ότι σήµε-
ρα, που προεδρεύουµε, είµαστε σε µια συγκεκριµένη φάση όπου
διεκδικούµε την επιστροφή µας στην Ευρώπη -και πανηγυρικά
θα έλεγα µε την Προεδρία- µε όρους ισοτιµίας. Διότι την ισοτιµία,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την χάσαµε µε ευθύνη µας, λόγω
των ελλειµµάτων, λόγω του δίδυµου ελλείµµατος για την ακρί-
βεια, δηµοσιονοµικού και ανταγωνιστικότητας. 

Θέλω να πω µια τελευταία κουβέντα, για να µπορέσουµε να
συνεννοηθούµε επιτέλους σε αυτήν την Αίθουσα. Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, η κρίση, όπως είπα και νωρίτερα –θα κάνω µια
µικρή αναφορά- σε όλη την Ευρώπη ξεκίνησε από τις τράπεζες
και από την αντιµετώπιση πρώτα απ’ όλα από τις τράπεζες του
χαµηλού επιτοκίου που έδωσε το ευρώ από την ηµέρα που
υπήρξε ως ενιαίο νόµισµα. 

Έγινε πολύ κακή, αλόγιστη χρήση από όλες σχεδόν τις χώρες,
ακόµα και από χώρες σαν την Ολλανδία, η οποία είναι η πατρίδα
του ορθολογισµού. Γνωρίζουµε τι οικονοµικά προβλήµατα έχει.
Δεν υπήρξαν ούτε οι κατάλληλοι µηχανισµοί ούτε οι κατάλληλες
πολιτικές και υπήρξε όλη αυτή η εξέλιξη. 

Η Ελλάδα, δυστυχώς, υπήρξε ο ιδανικός ένοχος για τους τρα-
πεζίτες, γιατί από δική της ευθύνη, µε το εκρηκτικό δίδυµο έλ-
λειµµα -δηµοσιονοµικό και ανταγωνιστικότητας- βρέθηκε πρώτη
στο µάτι του κυκλώνα και κυριαρχήθηκε η ατζέντα σε όλη την
Ευρώπη από νεοφιλελεύθερες και µονεταριστικές πολιτικές, που
περιόρισαν την κριτική στο ελληνικό πρόβληµα.

Το ελληνικό πρόβληµα, όµως, µε τα ελλείµµατα έπρεπε να
λυθεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Θα επαναλάβω αυτό που
είπε ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ στη συζήτηση του προϋπολογι-
σµού. Το 2009 είχαµε εισπράξεις ύψους 50 δισεκατοµµυρίων και
74,5 δισεκατοµµύρια δαπάνες πρωτογενώς, χωρίς τα δάνεια και
την αποπληρωµή τους. Το σύνολο των χρηµάτων που έδωσε
εκείνη τη χρονιά το ελληνικό κράτος για µισθούς και συντάξεις
µέσω του προϋπολογισµού ήταν ακριβώς 24,5 δισεκατοµµύρια.
Εάν συνυπολογίσουµε και το 15% έλλειµµα ανταγωνιστικότητας,
είναι καθαρό ότι αυτήν την οικονοµία δεν τη δάνειζε κανείς. 

Αυτό το πρόβληµα επιλύσαµε µε τις τεράστιες θυσίες του ελ-
ληνικού λαού. Γι’ αυτό και διεκδικούµε ισότιµη συµµετοχή πλέον
στα ευρωπαϊκά δρώµενα. Αυτή είναι η Ελληνική Προεδρία σή-
µερα. Χωρίς την επίλυση αυτού του προβλήµατος, δεν µπορούµε
να γίνουµε αποδεκτοί στην Ευρώπη. Αυτό µπορούµε να το συ-
νειδητοποιήσουµε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μπορούµε να µπούµε κάποια στιγµή, έστω για ένα δευτερό-
λεπτο, στη θέση των άλλων, για να καταλάβουµε ότι µία συµφω-
νία για έλλειµµα 3% εµείς το κάναµε 15% και δεν θέλουµε να
πούµε την αλήθεια στον ελληνικό λαό; Αυτό είναι όλο το ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, κύριε
Κουκουλόπουλε, ολοκληρώστε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Γι’ αυτό και πιστεύω ότι υπάρχει
ελάχιστος χρόνος για να αναθεωρήσει η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση µία απόφαση. Εάν υιοθετούσα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, την ορολογία της Αντιπολίτευσης, θα µιλούσα για απρέ-
πειες, για αστεία επιχειρήµατα και όλη αυτήν την ορολογία µε
την οποία έχει κατακλυστεί το Κοινοβούλιο τα τελευταία τρία
χρόνια. 

Εγώ απλά λέω ότι δεν είναι µία υπεύθυνη στάση. Είναι ένα πο-
λιτικό λάθος αυτή η απόφαση του ΣΥΡΙΖΑ, να µην παρίσταται σή-
µερα, διότι η Ελλάδα επιστρέφει µε όρους ισοτιµίας σήµερα
ασκώντας την Προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όµως, δεν
επιστρέφει ενωµένη. Δεν είναι εικόνα αυτή που δίνουµε µετά από
µια τέτοια προσπάθεια. Κατά την ταπεινή µου γνώµη, είναι σαν
να µην δείχνουµε ίδιο βαθµό σεβασµού στις θυσίες που έχουν
κάνει οι Έλληνες πολίτες. Διότι, πέραν των αποφάσεών µας, επι-
στρέφουµε µε όρους ισοτιµίας διότι υπήρξαν τεράστιες θυσίες
από τον ελληνικό λαό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Βεβαίως, η συζήτηση γενικεύθηκε µε αφορµή το παρόν νοµο-

σχέδιο και δεν θα αποφύγω τον πειρασµό να τοποθετηθώ και
εγώ σε ορισµένα από τα γενικότερα ζητήµατα τα οποία αναδεί-
χτηκαν.

Κατ’ αρχάς, το πρώτο ζήτηµα είναι ότι δεν έχουµε κατάργηση
του εικοσιπεντάευρου. Τέτοιο πράγµα δεν έχουµε. Έχουµε µε-
ταφορά του. Από 25 ευρώ που ήταν να πληρώσουν όσοι θα νο-
σηλεύονται στα νοσοκοµεία, θα το πληρώσουµε µε επιβάρυνση
στα καπνικά προϊόντα. Δηλαδή, οι ίδιες τσέπες, πάνω – κάτω, θα
πληρώσουν την ίδια δαπάνη. Απ’ αυτήν την άποψη τα ισοδύναµα
µέτρα, για τα οποία µιλάτε, δεν αµφισβητούν τον αντιλαϊκό της
χαρακτήρα. Τώρα αν θα το πληρώσεις ως νοσηλευόµενος ή ως
καταναλωτής κάποιων προϊόντων, είναι δώρο άδωρο. Θα το πλη-
ρώσεις και µε τη µία και µε την άλλη περίπτωση. Από την άλλη
τη µεριά δεν καταργούνται και τα υπόλοιπα χαράτσια που υπάρ-
χουν στην υγεία. Δηλαδή, το 1 ευρώ στις φαρµακευτικές συντα-
γές, το οποίο έχει µεγαλύτερα έσοδα και το οποίο θα κληθούν
να το πληρώσουν κατ’ εξοχήν οι συνταξιούχοι και οι µεγάλες ηλι-
κίες, διότι έχουν µεγαλύτερη ανάγκη από φαρµακευτική αγωγή,
καθώς και τα 5 ευρώ τα οποία είναι για τα εξωτερικά ιατρεία των
νοσοκοµείων. 

Απ’ αυτή, λοιπόν, την άποψη ακόµη και αυτός ο ελιγµός τον
οποίο έκανε η Κυβέρνηση, κάτω βεβαίως από την έντονη λαϊκή
δυσαρέσκεια, δεν αλλάζει επί της ουσίας τις βασικές πολιτικές
επιλογές στα ζητήµατα της υγείας. Πρόκειται για βασικές πολι-
τικές επιλογές, που δεν ανταποκρίνονται στις ανάγκες για σύγ-
χρονη, αναβαθµισµένη και δωρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλ-
ψη στα λαϊκά στρώµατα, αλλά αντίθετα ανταποκρίνονται στις
ανάγκες του κεφαλαίου και των επιχειρηµατικών οµίλων, για να
µπορέσουν να επεκτείνουν τις δράσεις τους στον τοµέα της
υγείας, όπως άλλωστε επιτάσσει και επιβάλλει και η ίδια η πολι-
τική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Έτσι, λοιπόν, αυτός ο ελιγµός δεν αντιστρατεύεται, δεν αλλά-
ζει τον χαρακτήρα της υποβάθµισης και της υποχρηµατοδότη-
σης της δηµόσιας υγείας, την εµπορευµατοποίηση της υγείας,
µέσα από την ανάπτυξη της επιχειρηµατικής δραστηριότητας και
την ιδιωτικοποίηση τοµέων ακόµη και δηµόσιας παροχής υγείας
και βεβαίως την ανάγκη η υπόθεση της υγείας να είναι ατοµική
ευθύνη του καθενός -εµπόρευµα είναι και όχι κοινωνικό αγαθό,
όπως ισχυρίζεται το ΚΚΕ- µε την κατάργηση της επιχειρηµατικής
δραστηριότητας και τη δωρεάν παροχή υγειονοµικής και φαρ-
µακευτικής περίθαλψης για το σύνολο του λαού µας.

Όπως είπα και πριν, παραµένει το 1 ευρώ για τις φαρµακευτι-
κές συνταγές, αλλά και τα 5 ευρώ. 

Απ’ αυτήν την άποψη, η τροπολογία την οποία καταθέσαµε ως
ΚΚΕ συµβάλλει στην κατάργηση και των τριών αυτών χαρατσιών,
δηλαδή και του εικοσιπεντάευρου και του πεντάευρου και του
ενός ευρώ και ζητάµε να γίνει αποδεκτή. Βεβαίως, δεν έχουµε
αυταπάτη ότι η Κυβέρνηση πρόκειται να κάνει αποδεκτή µια τέ-
τοιου είδους τροπολογία.

Από την άλλη µεριά, εµείς λέµε ότι η Ελληνική Προεδρία, ανε-
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ξάρτητα αν έχει περιορισµένη δυναµική και δυνατότητα ή αν έχει
ουσιαστικές αρµοδιότητες ή περιορισµένες, δεν αναιρεί και δεν
µπορεί να αλλάξει τις πολιτικές επιλογές, τις στρατηγικές επιλο-
γές αλλά και τον ίδιο το χαρακτήρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Μακάρι να ήταν υπόθεση προσώπων. Διότι κάποιοι -και από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση- φλερτάρουν µε την Ευρώπη του Μι-
τεράν και του Κολ, µια Ευρώπη που είχε και τότε ιµπεριαλιστικό
χαρακτήρα, µια Ευρώπη που και τότε διασφάλιζε τα συµφέροντα
των µονοπωλιακών οµίλων και οδηγούσε στο στόχαστρο τις
ανάγκες της εργατικής τάξης και των πλατιών λαϊκών στρωµά-
των, σε αντιπαράθεση µε την Ευρώπη της Μέρκελ ή του Ολάντ,
παρ’ όλο τον νέο άνεµο που φύσηξε στην Ευρώπη µε την εκλογή
του Ολάντ.

Πολύ περισσότερο, αν το θέλετε, δεν είναι και ζήτηµα συσχε-
τισµών των δυνάµεων εντός των τειχών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, που αποδέχονται την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Διότι γνωρίσαµε ακριβώς και πολιτικούς συσχετισµούς µε κεν-
τροαριστερές κυβερνήσεις, µε κυβερνήσεις όπου συµµετείχαν
και κόµµατα κοµµουνιστικά -και τα οποία σήµερα, βεβαίως, δεν
υπάρχουν-, που δεν αλλοίωσαν ούτε κεραία από τον χαρακτήρα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ούτε άλλαξαν, βεβαίως, τις πολιτικές. 

Από αυτήν την άποψη, είναι αυταπάτη να θεωρεί κάποιος ότι
η Ευρωπαϊκή Ένωση µπορεί να εξωραϊστεί, µπορεί να γίνει πιο
ανθρώπινη. Άλλωστε, από την πρώτη στιγµή της ίδρυσης της
ΕΟΚ, παραµένει µια λυκοσυµµαχία του µεγάλου κεφαλαίου, µια
περιφερειακή ιµπεριαλιστική ένωση, που σκοπό έχει να διασφα-
λίσει τα συµφέροντα των µονοπωλιακών της οµίλων στον οξυµ-
µένο ανταγωνισµό µε τα άλλα ιµπεριαλιστικά κέντρα, ποδοπατώ-
ντας, βεβαίως, τσακίζοντας τα εργασιακά, ασφαλιστικά δικαιώ-
µατα της εργατικής τάξης, τσακίζοντας συνολικότερα την ικανο-
ποίηση των λαϊκών αναγκών των ίδιων των λαών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και όχι µόνο. 

Από αυτήν την άποψη, οι στρατηγικές της επιλογές αντανα-
κλούν κάθε φορά τις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων, τις
ανάγκες του κεφαλαίου, πολύ περισσότερο σήµερα, όπου σε
συνθήκες καπιταλιστικής κρίσης αυτές οι ανάγκες γίνεται ακόµα
πιο επιβεβληµένο να αποκτήσουν ακόµα µεγαλύτερη ταχύτητα
στην υλοποίησή τους, για να µπορέσει ακριβώς πολύ πιο γρή-
γορα να υπάρξει η καπιταλιστική ανάκαµψη και διασφάλιση της
αναπαραγωγής του κεφαλαίου και της κερδοφορίας των καπιτα-
λιστικών µονοπωλιακών οµίλων. 

Βεβαίως, η κοινοτική χρηµατοδότηση -όχι µόνο στην Ελλάδα
αλλά και στις υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης- έχει
σκοπό να διασφαλίσει τα συµφέροντα των µονοπωλιακών οµίλων
και να εξαγοράσει τη συνείδηση ευρύτερων λαϊκών στρωµάτων
στην καθυπόταξή τους εντός των τειχών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, στον συµβιβασµό τους µε την πολιτική η οποία τους οδηγεί
στην εξαθλίωση και στον εξανδραποδισµό. 

Εµείς, εποµένως, το λέµε πολύ καθαρά, ότι δεν υπάρχει µεγα-
λύτερη απόδειξη της υποταγής, του συµβιβασµού, αλλά και της
αποδοχής της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του χαρα-
κτήρα της, απ’ το να αποδεχθεί κάποιος την υποψηφιότητα για
Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή της Κοµισιόν. 

Από αυτήν την άποψη, είναι πολύ φανερό, είναι πεντακάθαρο,
ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει αποδεχθεί το σύνολο της
πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης και γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο συµµετέχει και στο παιχνίδι αποπροσανατολισµού του
λαού, όπως έγινε µε την επίσκεψη ή όχι των ελεγκτών του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου. «Κόλαφος» λέει για το πόρισµα του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ. Τι κόλαφος; Ποιος είναι ο κόλαφος; Δηλαδή, βάλανε
έναν απ’ τους ηθικούς αυτουργούς του εγκλήµατος που συντε-
λείται, όχι µόνο στην Ελλάδα αλλά και στις υπόλοιπες χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, να διερευνήσει το έγκληµα. Έβαλαν τον
λύκο, δηλαδή, να φυλάξει τα πρόβατα; Αυτοί οι ίδιοι δεν έχουν
ψηφίσει την κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων; Αυτοί οι
ίδιοι δεν έχουν ψηφίσει την κατάργηση της κοινωνικής ασφάλι-
σης και την ιδιωτικοποίησή της; Αυτοί οι ίδιοι δεν έχουν ψηφίσει
την εµπορευµατοποίηση της υγείας, της παιδείας και της πρό-
νοιας; Αυτοί οι ίδιοι δεν έχουν ψηφίσει την κατάργηση των συλ-
λογικών συµβάσεων; Αυτοί θα έρθουν να ελέγξουν τώρα εάν η

τρόικα έκανε καλά το έργο της; Δηλαδή, αν είχε αστοχίες στην
πολιτική που αυτοί ψήφισαν, αν δηµοκρατικά ελέγχεται η τρόικα; 

Αυτό είναι, λοιπόν, το ζήτηµα; Δηλαδή, τη λύση στα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει η ελληνική εργατική τάξη και τα λαϊκά
στρώµατα της χώρας µας, θα τη δώσει το όποιο πόρισµα µιας
επιτροπής του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, που αποτελεί ένα από
τα όργανα υλοποίησης των στρατηγικών αντιλαϊκών και ταξικών
επιλογών της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Μήπως τη λύση θα τη δώσει
η πάλη των λαών για την απόκρουση αυτής της πολιτικής, για
την ανατροπή της εξουσίας και του συστήµατος, επιλέγοντας,
βεβαίως, τον δρόµο της αποδέσµευσης από την Ευρωπαϊκή
Ένωση;

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο κι εµείς δεν είµαστε ευρωσκεπτι-
κιστές, δεν µας αφορά η διαπάλη ανάµεσα στους ευρωσκεπτικι-
στές και στους ευρωπαϊστές, γιατί είναι µια διαπάλη εντός των
τειχών, µια διαπάλη που αφορά τµήµατα της αστικής τάξης, αν
θέλουν τη συµµετοχή στην Ευρωπαϊκή Ένωση ή όχι, ή πώς κα-
λύτερα διασφαλίζονται τα συµφέροντα τµηµάτων του κεφα-
λαίου. 

Η δική µας πρόταση είναι εκτός των τειχών. Δεν φιλοδοξούµε,
δηλαδή, να αποτελέσουµε σανίδα σωτηρίας του συστήµατος,
είτε είναι εντός είτε είναι εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης αυτή η
σανίδα σωτηρίας. Εµείς θέλουµε να ανατρέψουµε συνολικότερα
αυτό το βάρβαρο καπιταλιστικό σύστηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε Καραθανασόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Από αυτήν την άποψη,
θα ήθελα να πω δύο κουβέντες ακόµη -στον χρόνο που είχαν και
οι άλλοι οµιλητές- για τη διαπάλη η οποία έγινε για τα ζητήµατα
αυτά που αφορούν το ΤΕΕ. Στα υπόλοιπα αναφέρθηκε και ο ει-
σηγητής µας.

Δεν αντανακλά αυτή η συζήτηση µέσα στο Κοινοβούλιο και οι
αντιπαραθέσεις την ανάγκη να διασφαλιστούν τα επαγγελµατικά
δικαιώµατα των διπλωµατούχων και πτυχιούχων µηχανικών ή των
υπόλοιπων εργαζόµενων σε τεχνικά επαγγέλµατα, καθώς και να
διασφαλιστεί η ανάγκη για σταθερή µόνιµη απασχόληση µε δι-
καιώµατα, γιατί ακριβώς έχετε αποδεχτεί, είτε µε τη µία είτε µε
την άλλη µεριά, την αποσύνδεση των επαγγελµατικών δικαιωµά-
των από το πτυχίο και την εφαρµογή της Μπολόνια και την πι-
στοποίηση αυτών των δικαιωµάτων.

Εµάς δεν µας αφορά αν την πιστοποίηση θα την κάνει το ΤΕΕ
ή η ΕΕΤΕΜ ή αν θα την κάνει µία δηµόσια υπηρεσία. Εµείς λέµε
ότι πρέπει να καταργηθεί η πιστοποίηση, γιατί ακριβώς αναιρεί
και αµφισβητεί τα επαγγελµατικά δικαιώµατα και διαµορφώνει
συνθήκες εργασιακής ζούγκλας για τους νέους πτυχιούχους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Όµως, συντοµεύστε,
γιατί έχουµε κάποια πράγµατα να ολοκληρώσουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Από αυτήν την άποψη,
λοιπόν, ούτε µπορεί µέσα από αυτήν τη διαδικασία, δηλαδή το
ποιος τα πιστοποιεί, να διασφαλιστεί ότι τα δηµόσια έργα θα γί-
νονται προς όφελος των λαϊκών στρωµάτων, από τη στιγµή που
εµπλέκεται το καπιταλιστικό κέρδος σε συνθήκες ακριβώς ελέγ-
χου της αγοράς από τους µεγάλους κατασκευαστικούς οµίλους,
είτε αφορούν τα µεγάλα έργα είτε αφορούν τα έργα υποδοµής
είτε αφορούν τα καρτέλ στα δοµικά υλικά. 

Συνεπώς είναι φανερό ότι τα συγκεκριµένα αυτά άρθρα πρέπει
να καταψηφιστούν, επειδή αφορούν την ουσία του προβλήµατος
και όχι το ποιος ακριβώς θα είναι ο µηχανισµός που θα πιστοποιεί
και θα ελέγχει όλο αυτό το κύκλωµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Με έχουν ενηµερώ-
σει ότι θα πρέπει να ολοκληρώσουµε από τις 14.45’ έως τις
15.00’, επειδή θα κλείσουν οι δρόµοι και θα υπάρξουν µετά κά-
ποιες δυσκολίες στη µετακίνηση. 

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να κάνετε κάποιες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις; 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων): Τις έχω καταθέσει, κύριε Πρόεδρε. Στην
παράγραφο 2 θα προσθέσουµε εκεί όπου λέει «µε ερευνητικά
ιδρύµατα» το «µε ερευνητικά και εκπαιδευτικά ιδρύµατα». Αυτή
είναι η µία. 

Η άλλη είναι στην κατάργηση της παραγράφου 1 του άρθρου
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25 που καταργήθηκε. Πρέπει να καταργηθεί και από τον τίτλο
του άρθρου 25 µε µία τροποποίηση των διατάξεων του ν.
288/2002. Να διαγραφεί και αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων κ. Μιχάλης Παπαδόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά
τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν
ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Θα προηγηθούν οι
εισηγητές, εάν θέλουν να κάνουν κάποια δευτερολογία, και µετά
ακολουθούν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 

Ας ξεκινήσουµε µε τη σειρά, γιατί απ’ ό, τι βλέπω υπάρχει εν-
διαφέρον. Κύριε συνάδελφε, θέλετε να δευτερολογήσετε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µιλήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Είστε Εισηγητής; 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Οι Κοινοβουλευτικοί…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Οι Κοινοβουλευτικοί

µπορούν να µιλήσουν.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αν θέλουν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Αν θέλουν, βεβαίως.
Κύριε συνάδελφε, αν θέλετε δευτερολογία, τώρα είναι η σειρά

σας. Δεν είναι υποχρεωτικό, όµως.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Θέλω να µιλήσω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Θα παρακαλούσα

απλώς να µιλήσετε για ένα τρίλεπτο, αν σας αρκεί.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Μου αρκεί. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Έγινε µία εκτενής συζήτηση όσον

αφορά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Έχουν ειπωθεί, βέβαια,
πάρα πολλά πράγµατα που δεν αφορούν τις διατάξεις του σχε-
δίου νόµου, αλλά αφορούν γενικότερα την επικαιρότητα.

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο, στο πρώτο µέρος, στην Εθνική
Αρχή Συντονισµού Πτήσεων, ουσιαστικές διαφορές και διαφω-
νίες δεν έχουν υπάρξει. Εξάλλου, πολλά κόµµατα -και κόµµατα
που δεν ανήκουν στην Κυβέρνηση- ψηφίζουν αυτές τις διατάξεις.

Θεωρούµε ότι είναι ένα βήµα µπροστά, διότι δίνει τη δυνατό-
τητα στη χώρα µας να συντονίσει τις χρονοθυρίδες, να ενισχύσει
την αξιοπιστία της και την εµπιστοσύνη, να δηµιουργηθεί µία υπε-
ραξία, που τόσο χρήσιµη είναι και µπορεί να ωφελήσει και άλλες
οικονοµικές δραστηριότητες, όπως είναι ο τουρισµός και η επι-
κοινωνία της χώρας µας γενικότερα ως σταυροδρόµι, όχι µόνο
γεωγραφικό, αλλά και ως εναέριο σταυροδρόµι τόσο µε τη Δύση
όσο και µε την Ανατολή. 

Συνεπώς εκτιµούµε ότι στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου, η
συγκεκριµένη θεσµοθέτηση της συγκεκριµένης αρχής θεραπεύει
προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν µέχρι τώρα µε την υπηρεσία
που υπήρχε και είναι θετικό το ότι γίνεται για να λύσει τα προ-
βλήµατα που είχαν εµφανιστεί.

Όσον αφορά το δεύτερο µέρος των διαφόρων διατάξεων, στις
διατάξεις του Υπουργείου Μεταφορών δεν εκφράστηκαν ιδιαίτε-
ρες επιφυλάξεις και διαφωνίες, ίσα-ίσα, µπορώ να πω πάλι βελ-
τιώνουν προβλήµατα που εµφανίστηκαν κατά τη λειτουργία και
κατά την εφαρµογή των νόµων. 

Όσον αφορά το δεύτερο κεφάλαιο, το δεύτερο µέρος, τα θέ-
µατα του Υπουργείου Υποδοµών, µετά τη χθεσινή τοποθέτηση
του Υπουργού, όσον αφορά τα διόδια στους κάθετους άξονες,
θα προχωρήσει µε τη δήλωσή του άµεσα στον υπολογισµό των
διοδίων µε βάση τη χρήση και την απόσταση που κάνει ο καθέ-
νας. Όπως επίσης και οι βελτιώσεις που γίνονται µέχρι τελευταία
στιγµή στις διατάξεις του ΤΕΕ θεωρούµε ότι είναι θετικές. 

Σε καµµία περίπτωση δεν µπορούµε να πούµε –κι εγώ ο ίδιος
ως πολιτικός- σε διατάξεις που δίνουν δυνατότητες σε επιστη-
µονικό φορέα, σε σύµβουλο επίσηµο της χώρας, όπως είναι το
ΤΕΕ ή όπως είναι η ΕΕΤΕΜ, που τους δηµιουργούν ένα καινούρ-
γιο πεδίο, στο οποίο µπορούν να δράσουν ότι θα µπορούσαµε
να είµαστε αντίθετοι. 

Πιστεύουµε ότι οφείλουµε να δίνουµε χώρο και πεδίο δράσης
πάντοτε διασφαλίζοντας το δηµόσιο και εθνικό συµφέρον. Διότι
η Ελλάδα ήταν ανοιχτή στον κόσµο ανέκαθεν και µπορούµε µέσα
από τις συνεργασίες της χώρας µας να δούµε καλύτερες µέρες
για τους επιστήµονες, για τη νέα γενιά της χώρας, κάτι που
έχουµε τόσο πολλή ανάγκη αυτές τις µέρες. 

Για τους λόγους αυτούς υπερψηφίζουµε τα συγκεκριµένα
άρθρα του νοµοσχεδίου. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Στύλιο.

Τον λόγο έχει η κ. Αµµανατίδου για δύο λεπτά. 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κλείνοντας και βλέποντας τις τελευταίες νοµοτεχνικές βελ-

τιώσεις, η Κυβέρνηση και ο Υπουργός κ. Χρυσοχοΐδης είπε τε-
λικά ότι όντως η Εθνική Αρχή Συντονισµού δεν ανήκει στο κρά-
τος. Αυτό είναι κάτι που διαφαινόταν και το έκρυβε. Διαγράφει
τη φράση «ανήκει στο κράτος  και δεν υπάγεται στον ευρύτερο
δηµόσιο τοµέα» και τα συναφή. Άρα ιδιωτικοποιείται πλήρως
αυτό που θα έπρεπε να είναι –όχι υπό δηµόσιο έλεγχο- δηµόσιο.
Θα έπρεπε να είναι δηµόσια η Αρχή Συντονισµού Πτήσεων για
τα slots. 

Στο δεύτερο κοµµάτι, στα άρθρα 23, 25 και 26 τι έκανε ο κύ-
ριος Υπουργός; Μαζί µε το Τεχνικό Επιµελητήριο προσέθεσε και
την ΕΕΤΕΜ, την Επαγγελµατική, Επιστηµονική Ένωση Τεχνολο-
γικής Εκπαίδευσης Μηχανικών. 

Ρωτάω εγώ: Αυτό ήταν το πρόβληµα; Το πρόβληµα δεν ήταν
αυτό. Εµείς είπαµε από την αρχή «κανονίστε, κύριε του Υπουρ-
γείου και κύριοι της Κυβέρνησης, και πάρτε πίσω τα άρθρα 23
έως 26, να γίνει µια σοβαρή διαβούλευση µε τους άµεσα εµπλε-
κόµενους, την επιστηµονική κοινότητα, την πανεπιστηµιακή, τε-
χνολογική και τα υπόλοιπα επαγγέλµατα, τις οµοσπονδίες των
επαγγελµατιών κι από εκεί και πέρα να έρθει ένα αυτοτελές νο-
µοσχέδιο, στο οποίο θα καθορίζονται τα επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα, ποιες είναι τελικά οι αρµοδιότητες του Τεχνικού Επιµελη-
τηρίου, το οποίο είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου και
σύµβουλος του κράτους». 

Εδώ νοµίζω κοροϊδευόµαστε, κύριε Υπουργέ. Αυτό που µας
κατατέθηκε από τον Υπουργό Μεταφορών, Υποδοµών και Δι-
κτύων δεν µας καλύπτει. Εµείς θα συνεχίσουµε βεβαίως. Κατα-
θέσαµε και πρόταση για ονοµαστική ψηφοφορία. Ακόµη και σε
εκείνο το κοµµάτι αν έλεγε ότι έφευγε το Τεχνικό Επιµελητήριο
κι έµενε µόνο η ΕΕΤΕΜ –γιατί δεν ήταν το θέµα της ΕΕΤΕΜ-, θα
ήταν το ίδιο ακριβώς πράγµα. Από πίσω υπάρχει µια ιδιωτικοποί-
ηση. Εκεί εστιάσαµε το πρόβληµα, σε αυτήν τη λειτουργία. Άρα
παραµένουµε στις θέσεις µας.

Όσον αφορά τις τροπολογίες, θα ήταν καλό να γίνει αποδεκτή
η τροπολογία του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, η οποία δεν έχει
µόνο τα 25 ευρώ, αλλά έχει και το 1 ευρώ και τα 5 ευρώ. Αυτό το
είπε και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος. Οι Ανεξάρτητοι
Έλληνες είχαν καταθέσει µια τροπολογία για τα 25  ευρώ και το
1 ευρώ. 

Άρα υπάρχει δυνατότητα ακόµη και τώρα ή -αν θέλετε- την
Τρίτη –γιατί έχει γίνει σε άλλες περιπτώσεις και είναι ένα σοβαρό
ζήτηµα- που θα έχουµε την ονοµαστική ψηφοφορία για τα άρθρα
23 έως 26, να την κάνει αποδεκτή.

Στην τροπολογία που κατέθεσαν οι συνάδελφοι για το θέµα
των ταξί, µε την τεκµηρίωση της συναδέλφου κ. Μακρή, εµείς εί-
µαστε σύµφωνοι και τη στηρίζουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Ο κ. Κασσής έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΣΣΗΣ: Κατ’ αρχάς, να απαντήσω και στον κύριο

Πρόεδρο τον δικό µας που έφυγε, ότι µέσα από τη συζήτηση του
συγκεκριµένου νοµοσχεδίου δεν διεφάνη, τουλάχιστον από
πλευράς µου και από πλευράς του ΠΑΣΟΚ, ότι ερχόµαστε να
εξυπηρετήσουµε κάποιους. Και θεωρώ ότι µε πολύ µεγάλη κα-
θυστέρηση κάποια πράγµατα έρχονται να µπουν στη σειρά και
να πάρουν τον δρόµο τους.

Στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου νοµίζω ότι δεν υπάρχει
καµµία αντίρρηση και στα έντεκα άρθρα. Θεωρώ ότι είναι σε
πολύ σωστή κατεύθυνση και λύνονται αρκετά προβλήµατα σε
ό,τι έχει να κάνει µε τις πτήσεις και τα αεροδρόµια.

Επικεντρώθηκε όλη η συζήτηση στα άρθρα 23, 24, 25 και 26.
Έγινε µία πολύ µεγάλη προσπάθεια από πλευράς του ΠΑΣΟΚ να
γίνουν αυτές οι τροποποιήσεις, οι οποίες έγιναν αποδεκτές από
πλευράς του Υπουργείου και πάντα µε τη σύµφωνη γνώµη και
συναίνεση, αν θέλετε, και της Νέας Δηµοκρατίας και θεωρώ ότι
µ’ αυτά που άκουσα και από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της ΔΗΜΑΡ, στα περισσότερα συµφωνεί. Άρα νοµίζω ότι µία
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πολύ  µεγάλη πλειοψηφία αυτής της Βουλής παίρνει µία ξεκά-
θαρη θέση σε ό,τι έχει σχέση µε επίµαχα ζητήµατα που αφορούν
το Τεχνικό Επιµελητήριο και γενικότερα τον τεχνικό κόσµο.

Εδώ χρειάζεται µία διευκρίνιση. Αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ξεκαθαρίστε τι ακριβώς θέλετε και να πείτε στον τεχνικό
κόσµο σε όλη την Ελλάδα τι ακριβώς πρέπει να γίνει. Είπα και
στην αρχική µου εισήγηση ότι πρέπει να σταµατήσουν οι κοροϊ-
δίες απέναντι στους µηχανικούς της τεχνολογικής εκπαίδευσης.
Είναι γεγονός ότι υπάρχουν δύο στρατόπεδα. Ισχυρό µεν, το
στρατόπεδο του Τεχνικού Επιµελητηρίου µε όλες τις χρόνιες πα-
ρεµβάσεις που αυτόν τον κλάδο τον κρατά σε οµηρία. 

Και τι πιστεύω ότι πετύχαµε σήµερα; Πετύχαµε να εξαναγκά-
σουµε και τους δύο φορείς να συνεργαστούν για το καλό του τε-
χνικού κόσµου και των µηχανικών της πανεπιστηµιακής εκπαίδευ-
σης και των µηχανικών της τεχνολογικής εκπαίδευσης. 

Θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό είναι πολύ σηµαντικό. Άρα
σε αυτό που λέγεται, κοιτάξτε να δείτε, το συζητήσαµε πριν από
δύο χρόνια αν θυµάµαι καλά, όταν ήσασταν πάλι σε Υπουργείο
µαζί µε τον κ. Βορίδη, µε αποτέλεσµα ενάµιση χρόνο σε αυτήν
τη Βουλή συµµετέχοντας κι εγώ ως Βουλευτής, να µη γίνει καµ-
µία κουβέντα. 

Πρέπει να δεσµευτείτε άµεσα, να δεσµευτεί η Κυβέρνηση ότι
θα φέρει να συζητηθούν τα προεδρικά διατάγµατα ή και ως
νόµος της Βουλής, που αφορούν τα δικαιώµατα των µηχανικών
της τεχνολογικής εκπαίδευσης και γενικότερα της παιδείας που
αφορούν την τεχνολογική εκπαίδευση πέραν από τους µηχανι-
κούς. Πρέπει να είναι µια ρητή δέσµευση αυτής της Κυβέρνησης
για να λυθεί αυτό το πρόβληµα. Ας σταµατήσουν τα κλαψουρί-
σµατα και όχι η αλήθεια απέναντι σε αυτόν τον κόσµο. 

Μία απάντηση σε ό,τι έχει να κάνει µε τις δηµόσιες υπηρεσίες.
Να µη γελιόµαστε, δεν είναι ό,τι το καλύτερο. Αυτές οι δηµόσιες
υπηρεσίες που έχουν να κάνουν µε τα δηµόσια έργα χρειάζονται
εκσυγχρονισµό, κύριε Υπουργέ, σε συνεργασία και µε το Τεχνικό
Επιµελητήριο και µε την ΕΕΤΕΜ, που είναι δύο επιστηµονικοί φο-
ρείς καθ’ ύλην αρµόδιοι, γιατί οι περισσότεροι υπάλληλοι είναι
µέλη και των δύο φορέων, για να εκσυγχρονιστεί το εµπόριο.

Πρέπει να εκσυγχρονιστεί για να περιορίσουµε -αν θέλετε- και
τη σπατάλη, αλλά ακόµη και τη µίζα, η οποία είναι στο προσκήνιο
και καθηµερινά διαχέεται στην κοινωνία, αν θέλουµε, πραγµα-
τικά, να είµαστε χρήσιµοι σ’ αυτόν τον τόπο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Η κ. Μακρή έχει τον λόγο.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, µας κάνει εν-

τύπωση ότι οι µεγαλύτεροι συνήγοροι του συγκεκριµένου νοµο-
σχεδίου έρχονται από το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Προφα-
νώς, έχετε ενστερνιστεί τόσο πολύ τη φιλελεύθερη λογική, που
δεν ακούτε ούτε τα στελέχη µε µεγάλη κοινοβουλευτική πείρα,
όπως είναι ο κ. Κακλαµάνης. Μας κάνει δε ιδιαίτερη εντύπωση
ότι για να δικαιολογήσετε τα αδικαιολόγητα, καταφεύγετε σε
αποτυχηµένα επιχειρήµατα της νεοφιλελεύθερης ουτοπίας σας.

Ακούσαµε, βέβαια, την κ. Βούλτεψη να µας λέει ότι ο κρατικός
έλεγχος θα είναι –λέει- ισχυρότερος αν δοθεί σε ιδιώτες. Ούτε η
ελληνική γλώσσα δεν µπορεί να καταλάβει ένα τέτοιο επιχείρηµα.
Ο έλεγχος, λοιπόν -επειδή είστε και άσχετοι- δεν αυξάνεται όταν
δίνεται σε ηµέτερους. Ο έλεγχος αυξάνεται από ένα ισχυρό και
αδιάφθορο κράτος -και αυτή είναι η δουλειά που πρέπει να κά-
νετε- όπου, όπως σας έχουµε εξηγήσει, θα υπάρχουν δικλίδες
ασφαλείας και διασφαλίσεις.

Κύριε Υπουργέ, τελικά φαίνεται ότι φοβάστε τον έλεγχο, γιατί
η Κυβέρνησή σας κάνει τα πάντα για να καταστρέψει τις κρατικές
δοµές της χώρας, προκειµένου να µην υπάρχει ούτε λογοδοσία
ούτε διαφάνεια.

Επίσης ακούσαµε το άλλο τραγελαφικό, ότι το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο θα ωφελήσει –λέει- τους µηχανικούς, οι οποίοι πλήτ-
τονται από ανεργία και ανέχεια. Ελάτε, επιτέλους, σ’ επαφή µε
την πραγµατικότητα και το περιβάλλον. Κοιτάξτε γύρω σας, γιατί
έχετε εξαθλιώσει την ελληνική κοινωνία, η οποία, όχι µόνο οικο-
δοµική δραστηριότητα δεν αναπτύσσει, αλλά φοβάται τόσο πολύ

το αύριο, που οι περισσότεροι µηχανικοί της χώρας αναζητούν
εργασία στο εξωτερικό.

Η απάντησή σας ποια είναι; Να δοθούν τα κρατικά χρήµατα σε
ιδιώτες και αυτοί να εκµεταλλευθούν µε τη σειρά τους µηχανι-
κούς, καθώς έχετε καταστρέψει κάθε κοινωνικό δίκτυο προστα-
σίας και εργασιακών σχέσεων.

Σταµατήστε πια τα ψέµατα ότι θα µοιράσετε λεφτά σε µηχανι-
κούς και θα µειώσετε την ανεργία µε αυτόν τον τρόπο. Πάψτε να
κρύβεστε πίσω από το δάχτυλό σας και όσο έχετε ακόµη καιρό
αντικρίστε στα µάτια τον ελληνικό λαό και πείτε την αλήθεια,
τόσο εσείς όσο και οι Βουλευτές σας.

Επίσης, σας ενηµερώνουµε ότι το ΤΕΕ πριν από λίγη ώρα
έστειλε µία επιστολή εκβιαστική προς τους υπαλλήλους του
Υπουργείου, του οποίου προΐσταται ο κύριος Υπουργός, που σή-
µερα «έγινε λαγός» και δεν είχε τα µούτρα να έλθει εδώ για να
ακούσει αυτά. Βέβαια, ο κύριος Υπουργός προτιµάει να βρίσκε-
ται µε τον σύµβουλο του ΤΕΕ, τον κ. Σπίρτζη, να συµφωνούν και
να ανακοινώνουν οι δυο τους και να µας φέρνουν εδώ να ψηφί-
ζουµε εµείς αυτά τα άρθρα για να διαλύσουµε κρατικές υπηρε-
σίες. 

Αυτή, λοιπόν, την επιστολή, είχαν το θράσος να την αποστεί-
λουν και στον Επιθεωρητή Δηµόσιας Διοίκησης και να κατηγο-
ρούν τους υπαλλήλους του Υπουργείου, στους οποίους προΐστα-
ται ο κύριος Υπουργός, ότι υποκρύπτουν πως σήµερα υπάρχουν
διασκορπισµένα µητρώα µηχανικών σε Υπουργεία, λες και φταίνε
οι µηχανικοί ή οι υπάλληλοι του Υπουργείου αν υπάρχουν δια-
σκορπισµένα αρχεία. Τι κάνει ο κύριος Υπουργός, αν υπάρχουν
διασκορπισµένα αρχεία, για να µην είναι διασκορπισµένα; Υπο-
κρύπτουν, λέει, µάλιστα, ότι στη Διεύθυνση Μητρώων και Τεχνι-
κών Επαγγελµάτων του Υπουργείου δεν υπάρχει ούτε ένας
µηχανικός. Θα καθορίζει το ΤΕΕ πώς θα στελεχωθεί ένα Υπουρ-
γείο και µία υπηρεσία; Και, αφού συµµετέχει µε µέλη του, γιατί
δεν έκαναν τις παρατηρήσεις τους τότε και τις κάνουν τώρα, εκ-
βιαστικά; Υποκρύπτει, λέει, τις διαδικασίες της Δ15, που αρκούν-
ται σε µία γραφειοκρατική διαδικασία υπεύθυνων δηλώσεων και
πιστοποιητικών χωρίς έλεγχο, χωρίς διασφάλιση του δηµοσίου
συµφέροντος, χωρίς να γνωρίζει το ελληνικό δηµόσιο αν τα στε-
λέχη των εταιρειών είναι πραγµατικά στελέχη των εταιρειών ή
ενοικιαζόµενα πτυχία.

Συγχαρητήρια, λοιπόν!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κ. Ψύρρας έχει τον

λόγο για τρία λεπτά.
ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θέλω να επισηµάνω αυτό που είπα στην πρω-

τοµιλία µου και αφορά τα διόδια. Τα διόδια των κάθετων δρόµων
στην Εγνατία είναι δρόµοι που έγιναν µε κοινοτικό χρήµα. Στις
συµβάσεις προβλέπεται ότι δεν µπορούν σ’ αυτούς τους δρό-
µους να γίνουν διόδια. Επιµένω σ’ αυτό το πράγµα. Ελέγξτε το
γιατί δεν µπορούν να πάνε στο ΤΑΙΠΕΔ.

Δεύτερον, όσον αφορά στο ΤΕΕ, ουσιαστικά µιλάνε για τον νέο
χαρακτήρα του ΤΕΕ. Αυτό είναι που δηµιουργεί πρόβληµα. Είναι
ευανάγνωστο από τα άρθρα του νοµοσχεδίου ότι εδώ επιχειρεί-
ται ουσιαστικά να δοθεί ένα φιλί ζωής στο ΤΕΕ και εννοώ ότι γί-
νεται µια προσπάθεια να δοθούν δυνατότητες πόρων, µια και
πέρυσι του αφαιρέθηκαν αρκετοί.

Όλοι κατανοούµε ότι ένα ισχυρό ΤΕΕ είναι απαραίτητο. Όλες
οι ευρωπαϊκές χώρες διαθέτουν αντίστοιχα επιµελητήρια. Παν-
τού διατηρούν και διαφυλάσσουν ως κόρη οφθαλµού τον επιστη-
µονικό τους χαρακτήρα και λειτουργούν ως ουσιαστικοί σύµβου-
λοι της πολιτείας και ως επιστηµονικοί παραστάτες του τεχνικού
κόσµου. Αυτό ισχύει για όλα τα επιµελητήρια. 

Όµως, στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο επιχειρείται να αντισταθ-
µιστεί η αφαίρεση των πόρων µε απόδοση νέων πόρων µέσω
πλαγίας οδού, µε εισπήδηση σε άλλες αρµοδιότητες. Αυτό βέ-
βαια προφανώς δηµιουργεί σύγχυση ως προς τον θεσµικό και
τον ουσιαστικό ρόλο του ΤΕΕ. Και αν δεχθούµε ότι οι αρµοδιό-
τητες που περιγράφονται στο άρθρο 23 είναι ήδη αρµοδιότητες
που έχει από χρόνια αναλάβει, τίθεται αµέσως ένα άλλο ζήτηµα:
Το ΤΕΕ µε τον έναν ή µε τον άλλον τρόπο ως τώρα συνυπήρξε,
λιγότερο ή περισσότερο αρµονικά, µε τις υπηρεσίες του δηµο-
σίου. 
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Τώρα, µε το νέο σχήµα, αυτό µε τις περιβόητες συµπράξεις, η
σχέση αυτή ουσιαστικά διαταράσσεται. Θολώνει ο ρόλος του
ΤΕΕ, γιατί κανείς αυτήν τη στιγµή δεν ξέρει ακριβώς ποια µορφή
θα έχει το ΤΕΕ αύριο, όταν θα έχει υλοποιήσει τις εταιρικές σχέ-
σεις που ενδεχοµένως να αλλοιώσουν τον δηµόσιο χαρακτήρα –
επιµένω- και να βάλουν το ΤΕΕ σε µια διαδικασία φθοράς. 

Αυτήν τη στιγµή, πέρα από τον νόµο που πρόκειται να ψηφί-
σουµε, πρέπει να αναλογιστούµε τι σόι ΤΕΕ είναι αυτό το οποίο
θέλουµε. Θέλουµε ένα δυνατό και αποτελεσµατικό ΤΕΕ. Ο νόµος
το δίνει αυτό; Νοµίζω πως όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώθηκε ο κύ-
κλος των εισηγητών. 

Ορίστε, κύριε Μουτσινά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΠΑΡΙΣΗΣ ΜΟΥΤΣΙΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ήθελα να τονίσω, όπως είπα και χθες στην οµιλία µου, ότι

έχουµε καταθέσει µια τροπολογία µε αφορµή το άρθρο 19, που
είναι σε θετική κατεύθυνση για τον έλεγχο εισροών-εκροών στα
πρατήρια. Βρήκαµε την ευκαιρία για την ολοκληρωτική εφαρ-
µογή του ν. 4072/2012 να πούµε ότι θα πρέπει, για να τελειώνει
αυτός ο κόλαφος, αυτή η πληγή της λαθρεµπορίας των καυσί-
µων -που στοιχίζει στη χώρα πολλά δισεκατοµµύρια και στον λαό
υπερβολικά οικονοµικά µέτρα αφαίµαξης των βασικών και στοι-
χειωδών κοινωνικών δικαιωµάτων του-, να στηριχθεί αυτή η τρο-
πολογία, κύριε Υπουργέ, ούτως ώστε αυτό το ηλεκτρονικό σύ-
στηµα συνολικά να εγκατασταθεί και στα διυλιστήρια και στα βυ-
τιοφόρα, για να υπάρχει συνολική κάλυψη της λαθρεµπορίας και
αντιµετώπισή της, ως έναν βαθµό. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι αυτή η τροπολογία είναι σηµαντική, έχει
κατατεθεί από εµάς, τους Ανεξάρτητους Δηµοκρατικούς Βου-
λευτές, και ζητάω από τα κόµµατα και  από τον Υπουργό κυρίως
να τη φέρει για ψήφιση, µέχρι την επόµενη ονοµαστική ψηφοφο-
ρία που θα γίνει για τα συγκεκριµένα άρθρα. 

Όσον αφορά στο υπόλοιπο νοµοσχέδιο, διακατέχεται από την
ίδια αγωνία να µας πείσει ότι δεν υπάρχει πια κράτος, υποβαθµί-
ζεται η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας και η επιτροπή του δη-
µοσίου που λειτουργούσε στο πλαίσιο αυτό. Γίνεται µια ιδιωτική
επιτροπή για να εξυπηρετήσει συγκεκριµένα συµφέροντα, οµο-
λογώντας ότι αυτή η Κυβέρνηση είναι αδύναµη, ανίκανη να δια-
µορφώσει ένα καινούργιο, αποτελεσµατικό, λειτουργικό και
διαφανές κράτος. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση είναι και τα άρθρα για το ΤΕΕ, όπου
εκεί, επειδή η Κυβέρνηση µε την περσινή διάταξη αφαίρεσε πό-
ρους από το ΤΕΕ και δεν µπορεί να επιβιώσει, στο πλαίσιο της
αποδόµησης αυτών των δηµόσιων συµβούλων των επιµελητη-
ρίων, φέτος κάνει µια άλλη πράξη, που είναι πιο επικίνδυνη. Προ-
σπαθεί να δηµιουργήσει έσοδα εντελώς ανορθόδοξα, εκχωρώ-
ντας κρατικές αρµοδιότητες στο ΤΕΕ, αλλά µε ένα σηµαντικό τί-
µηµα. Το µετατρέπει σε ιδιωτικού δικαίου, που θα δεχθεί επαγ-
γελµατικές οργανώσεις µη µέλη µέσα στις τάξεις του, οι οποίες
θα διασπαθίσουν το ΕΣΠΑ και αυτά τα προγράµµατα.

Περί αυτού πρόκειται και αυτό είναι το οποίο κρίνεται σήµερα.
Πέραν τούτου είναι και τα επαγγελµατικά δικαιώµατα και των
άλλων κλάδων του τεχνικού κόσµου, αλλά συνολικά απαξιώνεται
και ο ρόλος των επιστηµόνων µηχανικών. Θεωρώ, λοιπόν, ότι
αυτά τα άρθρα πρέπει να καταψηφιστούν, για να έρθουν πραγ-
µατικά ολοκληρωµένες προτάσεις, σε µία άλλη λογική, ενός δη-
µόσιου που επιθυµούµε όλοι και θέλουµε πραγµατικά να παίξει
τον ρόλο του σήµερα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδηµούλης για πέντε λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα εκ µέρους του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-

ράς να διατυπώσω την έντονη διαµαρτυρία µας, κύριε Πρόεδρε,
και την κατηγορηµατική καταγγελία µας για την απαγόρευση
συγκεντρώσεων και συναθροίσεων στο κέντρο της Αθήνας, µε
απόφαση της Αστυνοµικής Διεύθυνσης, που ελήφθη µε προφανή
κυβερνητική εντολή.

Πρόκειται για µία κατάχρηση της δυνατότητας απαγόρευσης,
για µια λογική εκτάκτων µέτρων, συρρικνωµένης και διαρκώς

συρρικνούµενης και ελλειµµατικής δηµοκρατίας, που εκπορεύε-
ται από µία αυταρχική και φοβισµένη Κυβέρνηση, η οποία βρί-
σκεται ολοφάνερα σε αποδροµή.

Οργανώνετε µία φιέστα στο Μέγαρο Μουσικής. Γιατί αυτό
πρέπει να σηµαίνει απαγόρευση µίας προγραµµατισµένης συγ-
κέντρωσης στο κέντρο της Αθήνας, χιλιόµετρα µακριά; Αντιµε-
τωπίζετε, κύριοι της Κυβέρνησης, τη δηµοκρατία και την ειρη-
νική, µαζική, έκφραση του κόσµου ως εµπόδιο, ως εχθρό. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι δύναµη δηµοκρατίας και µέσα από τη δηµο-
κρατία, µε δηµοκρατία, µέσα από τον δρόµο της κάλπης, αλλά
και µε τη συνδροµή των µαζικών ενωτικών και ειρηνικών αγώνων
επιδιώκουµε την ήττα, την ανατροπή αυτής της πολιτικής και της
Κυβέρνησης που την υλοποιεί.

Σας συµβουλεύουµε: Σταµατήστε, επιτέλους, αυτόν τον ολι-
σθηρό δρόµο των εκτάκτων µέτρων και των διαρκών απαγορεύ-
σεων, που θυµίζει άλλες εποχές.

Σε ό,τι αφορά στα άρθρα του συζητούµενου νοµοσχεδίου,
κλείνουµε αρκετές ώρες συζήτησης και δεν υπήρξε µία παρέµ-
βαση εκ µέρους της Κυβέρνησης –παρ’ όλο που µιλήσατε πολ-
λές φορές και εσείς, κύριε Υπουργέ, και ο απών κ. Χρυσοχοΐδης-,
η οποία να µας πει γιατί στην πράξη περιορίζετε τα µέτρα για τον
έλεγχο των εισροών-εκροών µόνο στα πρατήρια και δεν έχετε
κάνει τίποτα για τον έλεγχο των εισροών-εκροών στα διυλιστή-
ρια, τις µεγάλες εταιρείες εµπορίας των καυσίµων, όπου είναι η
κερκόπορτα για το λαθρεµπόριο καυσίµων. Γιατί δεν έχετε κάνει
τίποτα για την αντιµετώπιση των εικονικών εξαγωγών; Γιατί δεν
έχετε προωθήσει εν έτει 2014 τις υπουργικές αποφάσεις που
υλοποιούν τον νόµο του 2012; 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων): Δεν ακούσατε τι είπα προηγουµένως;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Πόσα έχετε πιάσει; Και για
το ναυτιλιακό καύσιµο.

Άρθρο 22: Έχουµε ακριβά και πυκνά διόδια και όχι αναλογικά
διόδια, όπως σε όλη την Ευρώπη και κάθεστε και προσθέτετε και
νέους σταθµούς διοδίων και στον άξονα Πάτρα-Αθήνα-Θεσσα-
λονίκη και στους κάθετους της Εγνατίας.

Είµαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι και η δήλωσή σας, κύριε
Παπαδόπουλε, ότι έχετε προτείνει στον Υπουργό να βάλει διόδια
κάπου και όχι κάπου αλλού, είναι παρηγοριά στον άρρωστο, διότι
απ’ ό,τι φαίνεται δεν σας ακούει και πολύ.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων): Θα δείτε την υπουργική απόφαση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ένα παράδειγµα είναι τα
άρθρα 23 έως 26, για τα οποία, κύριε Πρόεδρε, ζητήσαµε ονο-
µαστική ψηφοφορία. Ενηµερωθήκαµε ότι η ονοµαστική ψηφοφο-
ρία προγραµµατίζεται να γίνει την επόµενη Τετάρτη, σε µία
εβδοµάδα, µε απόφαση του Προεδρείου.

Αν µέχρι τότε, κύριε Παπαδόπουλε, δεν έχετε πειστεί ούτε
εσείς από τον Υπουργό σας κ. Χρυσοχοΐδη για την ορθότητα
αυτών των διατάξεων, όπως ευθαρσώς αναφέρατε και από το
Βήµα -γιατί πριν από έναν χρόνο είχατε ζητήσει την απόσυρσή
τους, όταν πήγε να τα περάσει ο κ. Βορίδης και αναγκάστηκε να
τα αποσύρει, µετά τη διαφωνία τότε και του ΠΑΣΟΚ-, τώρα γιατί
δεν υιοθετείτε την πρότασή µας, που είναι λογική; 

Η πρότασή µας είναι όχι καλένδες, αλλά να αποσύρετε αυτά
τα άρθρα για τα οποία έχουν διατυπωθεί βάσιµες ενστάσεις, που
δεν τις επαναλαµβάνω για  λόγους χρόνου και µέσα σε ένα δε-
σµευτικό χρονοδιάγραµµα, µετά από έναν εξαντλητικό διάλογο
και µε τα κόµµατα και µε τους φορείς, φέρτε σε έναν, σε δύο
µήνες, αλλά όχι αργότερα, µια ρύθµιση που να αντιµετωπίζει
αυτές τις ενστάσεις, τους φόβους, τις βάσιµες επιφυλάξεις και
αντιρρήσεις.

Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν θέλω να καταχραστώ
τον χρόνο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ορίστε, κυρία Βούλτεψη, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μαθήµατα δηµοκρατίας δεν δεχόµαστε, γιατί δηµοκρατία δεν

είναι µόνο το δικαίωµα κάποιου να διαδηλώσει εναντίον κάποιου
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άλλου ή της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δηµοκρατία είναι και το δι-
καίωµα εκείνων που συµφωνούν µε την παρουσία της χώρας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την Προεδρία να διεξαχθεί αυτή η
τελετή µε οµαλότητα.

Εξάλλου, δεν χρειάζεται να διαµαρτύρεσθε. Τουλάχιστον τρεις
φορές από τον περασµένο Ιούνιο έχετε οργανώσει διαδηλώσεις
στο Σύνταγµα και τις περισσότερες φορές ο κόσµος δεν αντα-
ποκρίθηκε. Μάλιστα, σε µία από αυτές δεν περίµενε καν να γίνει
η ψηφοφορία, για την οποία υποτίθεται είχαν έλθει στο Σύνταγµα
για να πιέσουν.

Δεν θέλω να πάρω άλλο χρόνο. Θέλω µόνο να πω το εξής: Η
απουσία του ΣΥΡΙΖΑ, που είναι Αξιωµατική Αντιπολίτευση, από
τη σηµερινή τελετή έναρξης της Ελληνικής Προεδρίας είναι πρω-
τοφανής σε όλη την Ευρώπη. Παντού οι Αξιωµατικές Αντιπολι-
τεύσεις είναι παρούσες.

Τι µήνυµα στέλνετε αυτήν τη στιγµή, όχι στην Ευρώπη, αλλά
στον λαό; Ότι θα παραµείνουµε στην Ευρώπη; Ότι θα είµαστε
εδώ γύρω την άλλη φορά; Μήπως θα είµαστε σε κάποια άλλη
ήπειρο; Θα ήθελα πραγµατικά έστω και την ύστατη στιγµή πάνω
σε αυτό…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Θα πάµε στην…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι στην Αργεντινή τώρα τελευταία

υπάρχουν κάποια προβλήµατα, έχει κάποιους νεκρούς στον
δρόµο, όπως επίσης και στη Βενεζουέλα, λόγω υψηλής εγκλη-
µατικότητας –την οποία θα είχε αντιµετωπίσει και ο Τσάβες και
ο Μαδούρο-, δολοφονήθηκε προχθές η πρώην Μις Βενεζουέλα
και ο σύζυγός της.

Θέλω να πω µε αυτό ότι ο συµβολισµός είναι σηµαντικός.
Υπάρχει η έναρξη της Ελληνικής Προεδρίας. Η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση που λέει ότι θα κρατήσει τη χώρα στην Ευρώπη και
ότι αυτό είναι σηµαντικό -εκτός αν έχει αλλάξει κάτι στο µεταξύ-
είναι απούσα. 

Το σηµειώνω πραγµατικά µε πάρα πολλή µεγάλη λύπη και πι-
στεύω ότι θα έπρεπε να αναθεωρήσετε το µήνυµα που στέλνετε
στον ελληνικό λαό, γιατί ο ελληνικός λαός, ό,τι και να συµβεί,
θέλει η χώρα του να βρίσκεται στην Ευρώπη. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Η συζήτηση για το νοµοσχέδιο τουλάχιστον ολοκληρώθηκε.

Για τα άλλα θέµατα θα συνεχιστεί τις επόµενες µέρες. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στους χώρους του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα
τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από το 3ο Γε-
νικό Λύκειο Πύργου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί των άρθρων και των
τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων: «Εθνική Αρχή Συντονισµού Πτήσεων και
άλλες διατάξεις» και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς, το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει οµόφωνα.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο
13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει οµόφωνα.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό ως έχει οµόφωνα.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Παρών. 
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Παρών.
ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Για τα άρθρα 22, 23, 24, 25 και 26 έχει υποβληθεί αίτηση ονο-

µαστικής ψηφοφορίας από Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία θα
διεξαχθεί την ερχόµενη Τετάρτη 15 Ιανουαρίου 2014 στις 12.00’. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1070 και ειδικό 30 ως έχει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1070 και ειδικό 30 έγινε δεκτή ως έχει οµό-
φωνα και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.01’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Πέµπτη 9 Ιανουαρίου 2014 και ώρα
9.30’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργα-
σία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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